
افتتاح بیمارستان امیرالمومنین)ع( قم شاید وقتی دیگر؛

 وعده ای که هنوز عملی نشده است

برادر ارجمند، جناب آقای علیرضا احمدی
سلام علیکم

انتخاب جنابعالی به عنوان رئیس شورای عالی 
استان های کشور را تبریک و تهنیت عرض نموده 
و  توانمند  جوانی  عنوان  به  جنابعالی  حضور  و 
با انگیزه از استان مقدس قم در رأس مجموعه 

شورای عالی استان ها را به فال نیک می گیریم.
و  بسزا  نقش  می تواند  حضور  این  شک  بدون 
ارزشمندی در ارتقاء سطح کمی و کیفی فعالیت ها 
و استفاده حداکثری از ظرفیت های قانونی در 
اختیار این شورا داشته باشد و با تبیین نقش و 
اهمیت جایگاه مدیریت شهری در سطح کلان 
مدیریت کشور و پیگیری درخواست ها و مطالبات 
شهرهای مختلف در سطح ملی از جمله رسالت 
تعامل  و  هم افزائی  با  می تواند  که  است  هایی 
موجب رونق مسیر خدمت رسانی شایسته به ملت 

شریف ایران اسلامی گردد.
ضمن آرزوی توفیق برای جنابعالی، هیئت رئیسه 
استان های  عالی  شورای  محترم  اعضاء  دیگر  و 

و  رهبری  معظم  مقام  منویات  تحقق  در  کشور 
خداوند  درگاه  از  اسلامی  انقلاب  آرمان های 
متعال، آمادگی مجموعه شهرداری قم را در جهت 
همکاری و تعامل بیشتر با شورای عالی استان ها 
در مسیر اعتلای جایگاه شهر و مدیریت شهری 

اعلام می دارم.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد:

توزیع 5هزار بسته حمایتی میان 
آسیب دیدگان کرونایی و نیازمندان 
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معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم:

۳۰ بوستان جدید درقم 
احداث می شود
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محل  از  گفت:  قم  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
موقوفات و کمک های خیرین تاکنون ۵ هزار بسته معیشتی 
به ارزش تقریبی هر بسته ۴۰۰ هزار تومان تهیه و در اختیار 
آسیب دیدگان کرونایی و نیازمندان توزیع شد.  حجت  الاسلام 
والمسلمین عباس اسکندری اظهار داشت: با توجه به شیوع 

و  نیازمندان  به  کمک  لزوم  همچنین  و  کشورمان  در  کرونا 
اقشار کمتربرخوردار، طرح تهیه و توزیع بسته های معیشتی، 
از اسفندماه در دستور کار اداره کل اوقاف قرار گرفت. وی 
افزود: با تدارک وسیعی که صورت گرفت، از محل موقوفات و 

کمک های خیرین تاکنون 5 هزار بسته معیشتی به ارزش
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عکس: محمدمحسن زاده

 ۱۷۴ میلیارد تومان بودجه برای توسعه فضای سبز 

 جزییات دستگیری
 سارقین مسلح قم و ساوه 

سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( و قیام خونین 15 خرداد را تسلیت می گوییم

رئیس انجمن صنفی مهمان پذیران استان قم گفت: اگر مرزها با کشورهای همسایه 
باز نشود و زائران عراقی و پاکستانی دوباره به قم نیایند، فاجعه برای بخش گردشگری 
استان رخ می دهد، چون زائران ایرانی در قم اقامت ندارند.  حسین جزینی با اشاره 
به وضعیت بخش گردشگری استان قم اظهار کرد: طرح های در دست احداث زیادی 
در این بخش در استان داریم، ولی با توجه به وضعیت پیش آمده در قم طی ماه های 
گذشته به دلیل شیوع کرونا، سرمایه گذاران دیگر رغبتی به سرمایه گذاری جدید در 
بخش گردشگری قم در وضعیت کنونی ندارند. وی ادامه داد: باید به دنبال حفظ بخش

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: طرح ساماندهی دست فروشان قم تصویب 
شد و از روز دوازدهم خردادماه جاری، تمامی افراد دست فروش می توانند با رعایت 
پروتکل های بهداشتی در چهار نقطه از قم فعالیت کنند.  محسن بهشتی در چهلمین 
جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران در تالار کرامت 
استانداری قم افزود: دست فروش هایی که در مناطق مختلف شهر هستند با سامان دهی 
که صورت گرفت، ازاین پس فقط می توانند در مناطق پردیسان، بوستان جوان، خیابان 

ظهور و خیابان انسجام اقدام به فروش اجناس و کالاهای خود کنند. وی اظهار داشت: 

رئیس انجمن صنفی مهمان پذیران استان قم پیش بینی کرد:

فاجعه در انتظار بخش گردشگری قم 
معاون امور عمرانی استانداری قم  خبرداد:

تصویب طرح ساماندهی دست فروشان 
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دادستان مرکز استان قم تشریح کرد:

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

احتمال برگزاری حج با کاهش سهمیه ها

وزیر بهداشت گفت: عده ای از مردم به توصیه ها عمل می کنند، 
اما کوچکترین غفلت می تواند موفقیت را از بین ببرد و اگر غفلت 
کنیم دقیقه ۹۰ از ویروس کرونا گل می خوریم. سعید نمکی دیروز 
در حاشیه آیین اجرای کشوری طرح هر خانه یک پایگاه سلامت در 
جمع خبرنگاران در وزارت بهداشت، افزود: عادی شدن وضعیت 
خطرناک است، حتی در برخی دستگاههای دولتی برخی به غلط 
تصور می کنند خطر کرونا تمام شده و همه چیز عادی شده است. 
وی تاکید کرد: این طور نیست، کرونا تمام نشده و هر لحظه ممکن

از  آماری  ارائه  با  دهم  مجلس  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس 
جان باختگان  شمار  آبان ۹۸،  حوادث  مالی  و  جانی  خسارات 
روز  ذوالنوری«  »مجتبی  کرد.   اعلام  نفر  را ۲۳۰  حوادث  این 
دوشنبه در حاشیه جلسه کمیته امنیتی اجتماعی ستاد ملی 
کرونا در جمع خبرنگاران درباره تعداد جان باختگان حوادث آبان 
اظهارداشت : در این حوادث ۲۳۰ کشته شدند که ۶ نفر از آنها 
مامورین رسمی و امنیتی بودند.  ۲۰ درصد جان باختگان در قالب 
نیروهای عمل کننده برای نظم و امنیت در صحنه بودند. ۷ درصد

وزیر بهداشت:

غفلت کنیم، دقیقه ۹۰ از کرونا
 گل می خوریم 

رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم:

 230 نفر درحوادث آبان سال 
گذشته جان باختند
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 درنظر دارد برخی از اجناس اسقاطی خود را از طریق مزایده عمومی به فروش برساند. 
بدینوسیله از متقاضیان شرکت در مزایده دعوت بعمل می آید از تاریخ ۹۹/۰۳/۱۲  لغایت ۹۹/۰۳/۲۲ با در دست داشتن مدرک 
شناسایی معتبر و فیش بانکی واریزی به مبلغ دویست هزار ریال به حساب ملی سیبا به شماره 0103194693003 جهت خرید اسناد 
مزایده به اداره مناقصات و قراردادهای این شرکت به نشانی قم، خیابان نیروگاه، نبش میدان شهید امینی بیات، ساختمان ستاد، 
اتاق 205 مراجعه و یا نسبت به دریافت از طریق سایت های ذیل اقدام نمایند. بدیهی است مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت ۰۹:۰۰ 
روز یکشنبه مورخ ۹۹/۰۴/۰۸ و زمان بازگشایی پاکات ساعت ۱۰:۰۰ صبح همان روز مورخ ۹۹/۰۴/۰۸ درسالن همایش دستگاه 

مزایده گزار خواهد بود. حضور یک نفر نماینده از طرف پیشنهاد دهنده با معرفی نامه معتبر بلامانع خواهد بود. 
پیشنهاد دهنده مکلف است معادل 10 درصد مبلغ پیشنهادی خود را در قالب تضمین معتبر بر اساس مفاد اسناد مزایده )مانند 

چک بانکی، ضمانت نامه بانکی و سایر موارد ذکر شده در شرایط و اسناد مزایده( به شرکت توزیع نیروی برق استان قم تسلیم نماید.
به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش و یا کمتر از میزان مقرر و نیز پیشنهادهای فاقد امضاء، مشروط و پیشنهادهایی که 

بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
با توجه به ماهیت تفکیکی اقلام، متقاضی می تواند در یک یا چند یا همه ردیف ها شرکت نماید.

شرکت توزیع نیروی برق استان قم در رد یا قبول یك یا تمامی پیشنهادها مختار بوده و در مقابل فروش اجناس وجه آن نقداً دریافت و 
هرگونه کسورات قانونی از قبیل مالیات و نظایر آن طبق قوانین و مقررات به عهده برنده مزایده می باشد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مزایده درج گردیده است.
جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 38818938-025 )اداره مناقصات و قراردادها( تماس حاصل فرمائید.

iets.mporg.ir )سایت ملی مناقصات( 
www.tavanir.org.ir )سایت شرکت توانیر( 

ww.qepd.co.ir)سایت شرکت توزیع نیروی برق استان قم( 

شرکت توزیع نیروی برق استان قم
آگهی مزایده )نوبت اول(

شركت توزيع نيروي برق استان قم

روزنامه
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اتهام آنها  محاربه و افساد فی الارض است
این سارقین  درکوتاه ترین زمان به سزای اعمالشان خواهند رسید

شناسه چاپ :۹۱۹۲۲۲ 
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 رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه جهادکشاورزی و شهرداری ها در اجرای قانون به 
اولویت ها توجه کنند، گفت: نتیجه بی توجهی به اولویت ها در اجرای قانون، تخریب 
آلونک ها به جای برخورد با کاخ سازی های غیرقانونی در مناطق خوش آب و هوای کشور 

است. 
به گزارش روز دوشنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم 
رئیسی در جلسه مسئولان عالی قضایی کشور اظهار داشت: اگر با دانه درشت ها برخورد 
شود جرایم جزئی هم جمع می شود چنانکه اگر با قاچاق کانتینری برخورد شود قاچاق 

خرد هم جمع می شود.
وی ادامه داد: اگر اولویت سنجی درست نباشد نتیجه اش برخورد با کوله بری به جای 

برخورد با قاچاق سازمان یافته و حرفه ای می شود.
رئیسی با تاکید بر اینکه اجرای قانون باید بدون تبعیض و با اولویت سنجی انجام 
شود، افزود: بهترین شاخص در اجرای عدالت، عمل به قانون است و هیچ کس در هیچ 

جایگاهی نباید به خود اجازه قانون گریزی بدهد.
وی افزود: بی عدالتی در توزیع امکانات و ظرفیت های کشور، کم توجهی به معیشت 
و اقتصاد مردم و دوری از اخلاق و معنویت زمینه بروز آسیب های اجتماعی مثل حادثه 

گیلان است.
رئیسی خاطرنشان کرد: شاخص های اصلی در تحقق جامعه مطلوب در مکتب امام، 

عدالت، عقلانیت، معنویت و اخلاق است.
رییس قوه قضاییه صیانت از خط امام و مکتب سیاسی آن حضرت را وظیفه ای همگانی 
دانست و گفت: امروز ابعاد فکری امام در اندیشه و سیره عملی مقام معظم رهبری بروز و 

ظهور دارد و زندگی و مواضع ایشان تفسیر و تبیین بارز خط امام است.
 وی خداباوری، خودباوری و مردم باوری را اساس و مبنای خط امام عنوان کرد و افزود: 
امام )ره( مردم را با همه وجود باور داشتند و اعتماد به نفس را در میان آحاد ملت افزایش 
دادند و از این ظرفیت عظیم انسانی در گسترش معروفات و نهی از منکرات، زشتی ها و 

پلشتی ها بهره می بردند.
رئیسی اضافه کرد: امام )ره( در همه برنامه هایشان به ویژه در تدوین قانون اساسی و 
طراحی ساختارهای برآمده از آن تلاش داشتند که جامعه ای عدالت محور، معنویت گرا 

و اخلاقی شکل گیرد.
 احدی حق ندارد قانون را دور بزند 

 رئیس قوه قضاییه اجرای قانون را شاخص عدالت در جامعه عنوان کرد و با تأکید بر 
تلاش مؤثر برای رسیدن به جامعه عادل اظهار داشت: قانون گریزی ضد ارزش است و 
هیچ کس در هیچ جایگاهی نباید به خود اجازه دهد قانون را دور بزند یا از آن تخطی کند.
رئیسی با بیان این که اجرای قانون باید عادلانه، به دور از تبعیض و مبتنی بر اولویت ها 
باشد، افزود: اگر در اجرای عدالت اولویت ها در نظر گرفته نشود، به جای برخورد با 
قاچاق سازمان یافته با کولبران برخورد می شود و به جای تخریب ساختمان های مجلل 
و شبه کاخ هایی که به صورت غیرمجاز و غیرقانونی ساخته می شوند، با آلونک ها برخورد 

می شود که این رویه اصلًا درست نیست.  
 رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: شهرداری ها و دستگاه هایی چون جهاد کشاورزی باید 
در اجرای قانون و برخورد با تخلفات با کسانی که با پول و ثروت هنگفت، در مناطق خوش 

آب و هوا به صورت غیرمجاز ساخت و ساز می کنند برخورد کنند.
لزوم برخورد قاطع با متجاسران به قانون و تهدیدکنندگان نظم و امنیت

رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به آغاز به کار مجلس یازدهم و منشور مقام 
معظم رهبری برای ترسیم نقشه راه نمایندگان جدید ملت، توجه به اقتصاد و فرهنگ را از 
مهم ترین محورهای این منشور دانست و بر تعامل دستگاه قضایی با قوه مقننه در پیشبرد 

اهداف و برنامه های نهاد قانونگذاری در این دو حوزه تأکید کرد.
 رئیس قوه قضاییه با اشاره به لزوم برخورد قاطع با متجاسران به قانون و تهدیدکنندگان 
نظم و امنیت، خاطر نشان کرد: همکاری قوای سه گانه در کشور می تواند در گسترش 
عدالت و احساس امنیت از سوی مردم نقش اساسی داشته باشد.      رئیسی افزود: 
ضابطان قضایی و همکاران ما در دستگاه قضا به هیچ عنوان نباید با کسانی که با 
سرقت های حرفه ای و اقداماتی چون کیف قاپی زندگی مردم و امنیت روانی آنها را به خطر 
می اندازند، کوچک ترین مسامحه و مماشات کنند و با این افراد باید قاطعانه برخورد کرد.

با عامل جنایت گیلان برخورد عبرت آموز خواهد شد
 رئیس قوه قضاییه همچنین به موضوع قتل دختر 13ساله گیلانی اشاره کرد و با تأکید 
بر این که برخورد دستگاه قضا با عامل این جنایت عبرت آموز خواهد بود، در عین حال از 
مراکز علمی و دانشگاهی خواست که به آسیب شناسی مسائل اجتماعی بپردازند تا ریشه 
و علل و عوامل چنین جنایات هولناکی که احساسات عمومی را جریحه دار می کند، مورد 

بررسی قرار گیرد.
 رئیسی یکی از علل و عوامل اصلی حوادث و جنایاتی نابخشودنی همچون حادثه 
گیلان را دوری از خلاق و معنویت دانست و اظهارداشت: عدالت در توزیع ظرفیت ها، 
تأمین معیشت مردم و توجه به اخلاق و معنویت در جامعه از مهم ترین اصول کاهش 
ناهنجاری های اجتماعی و اقتصادی است که باید بیش از همه مورد توجه مسئولان 

اجرایی قرار گیرد.
 قتل جوان سیاه پوست توسط پلیس جلوه ای از آمریکای بی نقاب بود 

 رئیس قوه قضاییه در بخش پایانی سخنانش به اعتراضات مردمی در 2۷ شهر آمریکا 
پس از قتل ناجوانمردانه یک شهروند رنگین پوست به دست پلیس این کشور اشاره کرد 
و آن را فریاد بلند مردمی دانست که سال هاست حقوقشان زیر سایه نژادپرستی نظام 

استکباری آمریکا و دیگر کشورهای غربی نادیده گرفته شده است.  
وی گفت: امروز با هویدا شدن چهره بی نقاب آمریکا بر همگان ثابت شده این کشور 
بزرگ ترین ناقض حقوق بشر و قطعنامه های سازمان ملل و میثاق های بین المللی است 
و معترضان آمریکایی با شعار »بگذارید نفس بکشیم«، مدیریت این نظام استکباری و 
مدعیان حقوق بشر در غرب و ایادی آنها در منطقه را به چالش کشیده اند که امید است 

آتش این خشم دامنگیر رهبران نظام سلطه شده و آنها را به زیر کشد.
 گزارش سازمان بازرسی درباره غیزانیه: آبفا و شرکت نفت تخلف کردند 

در این جلسه حجت  الاسلام درویشیان رئیس سازمان بازرسی کل کشور با ارائه گزارشی 
در خصوص حوادث اخیر غیزانیه استان خوزستان گفت: طرح آب رسانی به منطقه 
غیزانیه در سال 94 تصویب و اعتبار آن از محل صندوق توسعه ملّی در نظر گرفته شده 
است و این پروژه تاکنون 90 درصد هم پیشرفت فیزیکی داشته، ولی در به ثمر نرسیدن آن 

شاهد کوتاهی هایی بوده  ایم در حالی که این پروژه به مراتب زودتر از این قابل اتمام بود.
وی در ادامه خاطرنشان کرد که مشابه این مسئله، موارد دیگری نیز در استان خوزستان 

وجود دارد که بازرسی استان موظف به پیگیری و ارائه گزارش درباره آن ها شده است.
 تشکیل پرونده قضایی برای مدیران شهرداری کرمانشاه 

رئیس سازمان بازرسی کل کشور در بخش دیگری از سخنان خود به حادثه کرمانشاه 
که منجر به فوت یکی از شهروندان این شهر شد پراخت و گفت: بررسی ها نشان می دهد 
که اقدام به تخریب توسط شهرداری غیرمجاز بوده و دستور کلی دادستانی کرمانشاه که 
شهرداری به آن برای تخریب ملک استناد می کند، تنها مربوط به جلوگیری از ساخت و 

ساز غیرمجاز بوده و تجویز تخریب در این دستور وجود نداشته است.
وی بر همین اساس خاطرنشان کرد که به دنبال این پیگیری   ها، شهردار منطقه و مدیر 
و معاون اجراییات شهرداری کرمانشاه برکنار و از خدمت تعلیق شده  اند و پرونده  ای برای 
رسیدگی به مسئله تحت عنوان سببیت در قتل شبه عمد در شعبه 2 بازپرسی دادستانی 

کرمانشاه تشکیل شده و موضوع در حال پیگیری است.
رئیس قوه قضاییه در واکنش به این گزارش موارد مطرح شده را قابل توجه دانست 
و گفت: در موضوع خوزستان اگر دستگاه  های مربوطه بموقع اقدام می  کردند، کار به 
اعتراضات نمی  کشید و ما نباید نسبت به این کوتاهی  ها و قصور و تقصیر ها بی  تفاوت 

باشیم.

سرلشکرباقری:

 هر نوع خطای محاسباتی دشمن را 
قاطعانه پاسخ می دهیم

 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح تاکید کرد: نیروهای مسلح لحظه ای از فتنه سازی ها 
و حیله گری های نوین علیه این سرزمین غفلت نکرده و هر نوع خطای محاسباتی آنان را 

قاطعانه و بی درنگ پاسخ خواهند داد. 
به گزارش روز دوشنبه مرکز ارتباطات و تبلیغات دفاعی ستاد کل نیروهای مسلح؛ 
در متن پیام سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح  به 
مناسبت فرا رسیدن سی و یکمین سالگرد ارتحال ملکوتی بنیانگذار انقلاب اسلامی، 
حضرت امام خمینی )ره( آمده است:  سی و یکمین سالگرد ارتحال جانسوز و ملکوتی 
معمار کبیر انقلاب و بنیانگذار فقید جمهوری اسلامی ایران حضرت امام خمینی)رحمة 
الله علیه( و پنجاه و هفتمین سالگشت قیام خونین پانزدهم خرداد ماه که مقدمه پیروزی 
نهضت اسلامی و فروپاشی نظام منفور  شاهنشاهی و پدیدار شدن تحولات شگرف 
جهانی گردید، را گرامی داشته و به روح تابناک امام بت شکن و احیاگر اسلام ناب 
محمدی )ص( در عصر جاهلیت ثانی_ که استقلال کشور و آزادی ملت عظیم الشأن 
ایران از یوغ رژیم منحوس و وابسته پهلوی را با استقرار نظام مقدس اسلامی رقم زد _ 
درود می فرستیم. در ادامه این پیام آمده است:  با گذشت 31 سال از عروج آسمانی آن 
رهبر الهی و زعامت خلف صالح و جانشین شایسته، بصیر و ژرف اندیش آن حضرت، 
امام خامنه ای عزیز )مدظله العالی( انقلاب و نظام اسلامی به رغم تمامی توطئه ها و 
فتنه آفرینی های اردوگاه سلطه و صهیونیسم و ارتجاع پلید منطقه ای،   از جنگ تمام عیار 
رسانه ای و تهاجم فرهنگی و نرم تا تحریم و جنگ اقتصادی و تهدیدهای نظامی و 
عملیات روانی بی وقفه و پیوسته، با اتکال به خداوند متعال و راهبری حکیمانه ولی 
فقیه زمان و تکیه بر ظرفیت ها و توانمندی های ملی و بومی و راهبرد های هوشمندانه 
و قدرتمند توانسته است بر عمق نفوذ راهبردی و اقتدار فکری و معنوی و وسعت عمل 
تاثیر گذار برای توانمندسازی بیداری و مقاومت اسلامی و رویارویی ضد استکباری و ضد 
سلطه ملت ها در جغرافیای جهان اسلام و فراتر از آن بیفزاید و در این  راستا نقش آفرینی 
قدرت عملیات گفتمانی خود برای بازیگری مثبت و تعیین کننده در عرصه بین المللی و 

سنگرهای کلیدی جهان را به واقعیتی ملموس و غیرقابل انکار تبدیل نماید.
سرلشکر باقری در این پیام تاکید کرد: مقاومت فعال و پیش رونده و نه مقاومت  
ایستا و منفعل! که با تشکیل هسته های مقاومت در جهان اسلام و  قدرت نمایی در 
جبهه مقاومت غرب آسیا متبلور و با شکست توطئه جهانی داعش، تروریسم تکفیری 
و جنگ های نیابتی و طرح شوم "خاورمیانه بزرگ" و بی تأثیر کردن رویایی "معامله 
قرن "، مقدمات خروج امریکا از منطقه را به مطالبه ای منطقه ای و بلکه جهانی تبدیل 
کرده است، از راهبردهای معجزه گون و غیرقابل باوری است که بی تردید با الهام از 
اندیشه و وصایای جاودان امام عظیم الشان  و راهبردهای حکیمانه و علوی سکاندار 
شجاع انقلاب مقام عظمای ولایت و رهبری )مدظله العالی( و وحدت، بصیرت و بیداری 
ملت ایران و حماسه فداکاری و ایثار نیروهای مسلح و مدافعان حرم _ که بر پیشانی آن 
نام سیدالشهدای مقاومت، سردار سرافراز سپهبد حاج قاسم سلیمانی_ می درخشد 
حاصل  شده است. در ادامه این پیام آمده است: در چنین ایامی که جامعه بین الملل 
تحت تاثیر شیوع بیماری کرونا شرایط نادری را سپری می کند و مردم ایران پاسداشت 
یاد و نام و آرمان امام راحل )ره( در این وضعیت استثنایی را فریضه ای سترگ  می داند؛ 
خدای بزرگ را شاکریم که به برکت روحیه و اعتقاد قلبی این ملت شایسته و مومن به 
نصرت الهی و گفتار و رهنمود ولی فقیه؛  خروجی اتاق های فکر و جنگ آمریکایی ها 
و جبهه ضد انقلاب داخلی و خارجی که در منشور هزار رنگ دشمنی های خود، در 
هم شکستن روحیه مقاومت و ایستادگی ایران و ایرانی را طراحی و دنبال می کردند 
باطل و در تصویری معکوس، برخلاف خواست "طاغوت اعظم " و قبیله "شیطان 
بزرگ"، منظومه اقتدار و عظمت و بلندای عزت و رفعت میهن اسلامی با عبور سرافرازانه 
از گردنه های سخت و ماجراهای سهمگین، بالنده تر و پر فروغ تر از همیشه، پشتوانه 
بنای" تمدن  نوین اسلامی" و فراهم سازی مقدمات "ظهور" شده است. رییس ستاد 
کل نیروهای مسلح در پیام خود تاکید کرد:  بی شک در تداوم این راه مبارک و مسیر 
تمدن ساز، فرزندان غیرتمند ملت شریف ایران در ارتش، سپاه، نیروی انتظامی، وزارت 
دفاع و بسیج مستضعفین با تجدید عهد دیرین خود با امامین انقلاب اسلامی و شهیدان 
عالیقدر پرچم پر افتخاری که خمینی کبیر )ره( و خامنه ای عزیز )مدظله العالی( برای 
صیانت از استقلال و تمامیت ارضی و امنیت ملی و پیش روندگی این کشور برافراشته 
اند، همچنان در اهتزاز نگه داشته و با نصب العین قرار دادن منویات و فرامین فرماندهی 
معظم کل قوا )مدظله العالی( راهبرد  "ارتقای قدرت بازدارندگی"، "ظرفیت افزایی 
دفاعی حداکثری" و "روزآمد سازی تاکتیک های تهاجمی متناسب با تهدیدهای متصور 
از جبهه دشمنان "، لحظه ای از فتنه سازی ها و حیله گری های نوین علیه این سرزمین 
مقدس غفلت نکرده و همانگونه که بارها اعلام کرده ایم "هر نوع خطای محاسباتی آنان 

در هر زمان و هر مکان را قاطعانه و بی درنگ با پاسخ متقابل مواجه خواهیم ساخت. "

رییس کمیته اجتماعی کرونا:

اصناف اصول بهداشتی را رعایت نکنند 
پلمب می شوند

رییس کمیته اجتماعی و انتظامی ستاد مدیریت کرونا هشدار داد که اگر اصناف و 
واحدهای بازگشایی شده اصول و پروتکل های بهداشتی را رعایت نکنند، محدودیت های 
قبلی آن ها به سرعت و بدون کم و کاست باز خواهد گشت و با پلمب و تعطیلی مواجه 

می شوند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، »حسین ذوالفقاری« این مطلب را روز 
دوشنبه پس از برگزاری بیست و یکمین نشست این کمیته با حضور اعضای آن از نهادها 
و دستگاه های مختلف کشور از جمله معاونان وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در 

سالن پیامبر اعظم )ص( وزارت کشور بیان کرد.
 رییس کمیته اجتماعی و انتظامی ستاد مدیریت کرونا  گفت: اولویت اصلی ستاد 
ملی مدیریت بیماری کرونا، صیانت و مراقبت از سلامت مردم است و به همین دلیل، 
نباید با تداوم بازگشایی ها، این علامت را به جامعه بدهیم که همه چیز در حال عادی 

شدن است.
 ذوالفقاری افزود: گزارش ها از برخی نقاط کشور حکایت از افزایش شمار مبتلایان 
به ویروس کرونا در طول یک هفته اخیر دارد و در صورتی که حساسیت مردم به رعایت 
اصول بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی کاهش یابد، قطعا این آمار بیشتر خواهد 
شد. وی تصریح کرد: برای مراقبت از سلامت مردم برابر آن، باید صدای واحدی در 

جامعه داشته باشیم و به تصمیم گیری جامعی در باره بازگشایی ها برسیم.
معاون وزیر کشور گفت: اکنون زمان آن است که فرصت های مدیریت بیماری کرونا را 

بشناسیم و خودمان را برای زندگی در فضای کرونایی آماده کنیم.
ذوالفقاری با تاکید بر اینکه اولویت ستاد ملی کرونا، توجه توامان به سه محور تامین 
سلامت، معیشت و نیازهای فرهنگی و اجتماعی مردم است، اظهار داشت: برنامه 
ریزی های ما باید به گونه ای باشد که در عین توجه به مسائل بهداشتی و سلامت، 

موضوع معیشت و گذران زندگی مردم هم مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود: باید با رعایت اصول بهداشتی، به روند مبارزه با کرونا تا نابودی کامل این 
بیماری ادامه دهیم و بدانیم که در صورت عود دوباره آن، امکان اعمال سخت گیری و 

محدودیت های تازه بر فعالیت ها دشوار خواهد بود.
ذوالفقاری با بیان اینکه خوشبختانه تا امروز عملکرد موفقی در مدیریت بیماری کرونا 
داشته ایم، تصریح کرد:  نباید با اهمال کاری و شیوع دوباره این بیماری، از یک سو، 
خدشه به اعتبار و افتخار جهانی مان در مدیریت این بیماری بزنیم و از سوی دیگر با 

بازگشت محدودیت ها، هزینه هایمان را بالا ببریم.

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت:

کرونا جان ۸1 نفر دیگر را در ایران گرفت
رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون 154 
هزار و 445 نفر به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 81 نفر در 24 ساعت 

گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۷ هزار و 8۷8 نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز دوشنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا و موارد 
فوت ناشی از آن در کشور افزود: در 24 ساعت گذشته تا ظهر روز )دوازدهم خرداد( بر 
اساس گزارش آزمایشگاه ها و دانشگاه های علوم پزشکی دو هزار و 9۷9 بیمار جدید 

مبتلا به کووید-19 در کشور شناسایی شد.
 از بین مبتلایان جدید، 652 مورد بستری و  دو هزار و 32۷ )حدود ۷8 درصد( از موارد 
سرپایی و افراد در تماس با مبتلایان بودند که شناسایی شدند. با در نظر گرفتن موارد 

جدید، مجموع بیماران مبتلا به کووید- 19 در کشور به 154 هزار و 445 نفر رسید.

  به مناسبت سی ویکمین سالگرد ارتحال امام خمینی )ره(

به یاد امام امت
 نیمه خرداد، یادآور رهبری و هدایت پیامبر گونه امام 
امت، یعنی عارفی فقیه، مبارزی نستوه و بزرگ مردی 

است که نه تنها سرنوشت ملت ایران و ملت های مسلمان منطقه بلکه تاریخ جهان را 
تغییر داد. 

حضرت امام خمینی )ره( در عرصه فقاهت و سیاست دارای سلوک عرفانی و مراتب 
اخلاقی والایی بود که آثار فکری و عملی ایشان تا قرن ها در دانشگاه ها و مراکز علمی 

جهان قابل مطالعه و بررسی خواهد بود.
امروزه سیاستمداران و محققان بنامی در مراکز علمی و تحقیقاتی جهان درباره سیره 
عملی و اندیشه های سیاسی و الهی امام راحل در حال تحقیق و مطالعه هستند، 
زیرا افق بلند دیدگاه های ایشان در همه عرصه ها، دارویی شفابخش برای آلام جامعه 
بشریت است. امام راحل توانست با قدرت ایمان و اعتقاد راسخ به الطاف خفیه الهی و 
همراهی ملت ایران به دیکتاتوری 2500 ساله نظام ستم شاهی خاتمه دهد و در زمانی 
که ابرقدرت های شرق و غرب از حکومت پهلوی حمایت قاطع می کردند، امام خمینی 
با سلاح ایمان و پایمردی ملت، استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی را به مردم ایران 
و همه آزادیخواهان جهان هدیه داد. منطقه دستخوش تحولات عظیمی شد، موج 
مبارزه با امیرپالیسم غربی و شرقی در میان کشورهای منطقه به اوج رسید، دنیای 
سلطه هراسناک از به خطر افتادن منافع خود با تمام توان به مقابله با اندیشه های 
بلند امام برای مهار انقلاب اسلامی برخاست. غربی ها به رهبری آمریکا در طول چهار 
دهه گذشته در هیچ مقطع زمانی دست از توطئه و تهدید ملت ایران دست برنداشتند 
و با انواع ترفندها و دسیسه ها از جمله جنگ تحمیلی، محاصره اقتصادی و تخریب 
24 ساعته نظام اسلامی از طریق رسانه ها، تلاش می کنند که مانع از نفوذ اسلام در 
منطقه و سایر نقاط جهان شوند. ملت ایران که طی قرن ها طعم تلخ استبداد شاهانی 
بی کفایت و دست نشانده را بهتر از هر ملتی درک کرده و از تلاش استبداد و استعمار 
برای بازگشت به این سرزمین به خوبی واقفند؛ با همه وجود به دفاع از انقلاب خود 
برخاسته و تا امروز پشست سر امام و رهبری خود ایستاده و اجازه ندادند که گزندی 
به انقلابشان برسد. ملت ایران به رغم همه فشارهای آمریکا که امروز خود را ابر قدرت 
و قدر قدرت دنیا می داند، با همه سختی ها و مشکلات از جمله تنگناهای اقتصادی 
ناشی از تروریسم اقتصادی که آمریکایی ها در دنیا به راه انداخته اند، همچنان سرزنده 
و بانشاط از آرمان های انقلاب خود دفاع می کنند و به عنوان سربلندترین مردم منطقه 
در مقابل همه تهدیدها و تحریم های دنیای استبکار ایستاده اند. امروز به رغم همه 
این تنگناها و فشارها، نفوذ معنوی انقلاب خمینی کبیر و ملت بزرگ ایران در منطقه 
در 200 سال گذشته بی سابقه است و این مسئله ای است که همه سیاستمداران، 
محققان و صاحبان فکر و اندیشه در همه جهای دنیا به آن اعتراف می کنند. این عزت، 
سربلندی و درخشندگی ایران و ایرانی مرهون اندیشه های بزرگ آن امام سفر کرده، 
رهبری مقتدرانه و هوشممندانه رهبر فرزانه انقلاب اسلامی حضرت آیت الله خامنه ای 
و ایستادگی ملت بزرگ ایران است که همچنان مقتدر و بالنده به سمت قله های ترقی و 
تعالی در پیش هستند و توطئه های دشمنان و بدخواهان را یکی پس از دیگری خنثی 

می کنند و پرچم ایستادگی آنان همچنان بر قله های افتخار برافراشته است.

توصیه های به قالیباف 
اولین نطق خود درقامت  روزیکشنبه در   ، قالیباف 
ریاست مجلس شورای اسلامی الگوی مدیریتی دستگاه 
به بیرون  بر نگاه  ناکارآمد و متمرکز  و  اجرایی  آشفته 
دانست تا بدین ترتیب رویکرد محلس جدید را در برابر 

دولت آشکارتر کند.این سخنان در چه شرایطی بیان می شود و چگونه قابل تبیین 
است؟این نوشتار پاسخ هایی کوتاه دربردارد. 1-ایران امروز با انبوهی از مشکلات 
متنوع روبروست.مدیریت این مشکلات به تعامل قوای حکومتی و مناسبات سازنده 
آنها بستگی دارد.هرچند نقد درونی حکومت به ویژه در چارچوب جلسات کلرشناسی 
ضرورتی گریزناپذیر و سازنده است اما حمله به دولت با کاربست واژگان و عبارات کلی 
و فاقد مصداق مشخص نه تنها به حل مشکلات نمی انجامد بلکه با ایجاد تنش در 
ساختار حکومت سبب ناامیدی مردم و البته امیدواری آنانی می شود که علیه ایران 
روحانی  دولت  های  کاستی  و  کنند. 2-اشتباهات  می  اجرا  دشمنانه  طرحهایی 
انکارناپذیر است.اما این نکته که رییس مجلس با وجود ادعای انقلابی بودن،بر خلاف 
هشدارهای مقام رهبری درباره پرهیز از ناکارآنمد نامیدن نظام،دستگاه اجرایی را به 
ناکارآمدی متهم می کند،قابل تامل و درنگ است. 3-هرچند قالیباف دیدگاه خود را 
درباره درون گرایی و برون گرایی به روشنی بیان نمی کند اما تجربه جهانی از جمله 
کامیابی کشورهایی مانند سنگاپور ، کره جنوبی ،ویتنام،بوتسوانا  و ناکامی های زیمباوه 
، ونزوئلا و کره شمالی به خوبی نشانگر آن است که تعامل مبتنی بر منافع ملی با جهان 
خارج و استفاده از فرصتهای آن،سهم مهمی در توسعه کشورها دارد و انزوا و  تقابل 
با جامعه جهانی  تنها به افزایش مصیبت بار مشکلات منجر میشود. و سرانجام آنکه 
قالیباف اگرچه نتوانست رییس جمهور چهاردرصدی ها شود رییس مجلس چهل 

درصدی ها شد.
مجلسی که بیشتر واجدان شرایط ترجیح دادند در انتخابات آن شرکت نکنند.او باید با 
عبور از فضای رقابت انتخابات ریاست جمهوری و پرهیز از اظهارنظر در قامت داوطلب 
ریاست جمهوری به تناسب جایگاه رییس مجلس سخن بگوید و رفتار کند تا اعتماد 
مردم به مجلس افزایش یابد . حمله گازانبری به دولت و تلاش برای لوله کردن آن از 
جمله به این نکته منجر میشود که آنانی که در انتخابات مجلس شرکت نکردند،متقاعد 
شوند که به درستی تصمیم گرفته اند.موضوعی که پیامدهای زیانبارش آشکارتر از آن 

است که به توضیح نیازمند باشد.

وزیر بهداشت:

غفلت کنیم، دقیقه ۹۰ از کرونا گل می خوریم 
وزیر بهداشت گفت: عده ای از مردم به توصیه ها عمل می کنند، اما کوچکترین 
غفلت می تواند موفقیت را از بین ببرد و اگر غفلت کنیم دقیقه 90 از ویروس کرونا گل 

می خوریم.
سعید نمکی دیروز در حاشیه آیین اجرای کشوری طرح هر خانه یک پایگاه سلامت 
در جمع خبرنگاران در وزارت بهداشت، افزود: عادی شدن وضعیت خطرناک است، 
حتی در برخی دستگاه های دولتی برخی به غلط تصور می کنند خطر کرونا تمام شده 

و همه چیز عادی شده است.  
وی تاکید کرد: این طور نیست، کرونا تمام نشده و هر لحظه ممکن است با یک خطر 

جدید و یک اوج جدید این بیماری مواجه شویم.
تواند  می  غفلت  یک  اینکه  به  اشاره  با  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر 
دستاوردهای ما را در مهار کرونا در سطح بین المللی خدشه دار کند، گفت: برخی به 
غلط تصور می کنند با فصل گرما خطر کرونا کم شده و این بیماری جمع شده است 
اما اصلا این طور نیست، ویروس کرونا ضعیف نشده است.  نمکی خاطرنشان کرد: این 
تصور شاید به خاطر مقایسه ویروس جدید کرونا با اجداد آن مثل مرس و سارس باشد 

اما این ویروس جدید به هیچ وجه شبیه اجدادش نیست.
عروسی نگریید زیرا بعدش باید لباس عزا بپوشید 

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: در خوزستان و بسیاری از استانهای 
گرم و در استانهای مثل کرمانشاه، هرمزگان و سیستان و بلوجستان اکنون شاهد 
بازگشت و افزایش موارد این بیماری هستیم، این وضعیت در بقیه استانها هم می 
تواند رخ بدهد در استانی مثل خوزستان با اینکه بارها تاکید کردیم عروسی نگریید 
زیرا بعدش باید لباس عزا بپوشید اما کسی گوش نکرد؛ زنگ خطر را نشنیدند و آمار 

فوتی بالا رفت.
دکتر نمکی با تاکید بر اینکه همه گیری کرونا تمام نشده بلکه این ویروس چموش تر و 
خطرناک تر شده است، افزود: متاسفانه عده ای تصور می کنند، دستاورد مهار کرونا در 

کشور به سادگی به دست آمده است و همه گیری کرونا تمام شده است.
مسئولان بدانند کرونا تمام نشده است

دکتر نمکی گفت: از دستگاه ها و بخش های مختلف نظیر لیگ های ورزشی، طرح 
ترافیک یا پروازها و ... مستمر با بنده تماس می گیرند و فشار می آورند برای بازگشایی 

ها و بازگشت به شرایط عادی در حالی که کرونا هنوز در شهرهای ما قربانی می گیرد. 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، افزود: روز گذشته 50 درصد مرگ و میرهای 
ما در سه استان رخ داد و ما شاهد فوت جوان هایی هستیم که هیچ بیماری زمینه ای 

ندارند و هر لحظه ممکن است کرونا ما را غافلگیر کند.
وی گفت: متاسفانه برخی از مسئولان کرونا را جدی نمی گیرند، در حالی که این 

ویروس نه تنها ضعیف تر نشده بلکه در برخی نقاط نانجیب تر هم شده است.

رییس قوه قضاییه:
اگر با دانه درشت ها برخورد شود جرائم جزئی هم جمع می شود

 تخریب آلونک ها نتیجه بی توجهی به اولویت ها است

اخبار

حسن بختیاری زاده*

افشار دارابی*

 دبیر شورای نگهبان، نمایندگان مجلس یازدهم را به 
پرهیز از اقدامات سطحی و حاشیه ای فراخواند و گفت: با 
ضابطه مند کردن ثبت نام بی محابای داوطلبان بخشی از 

مشکلات عدیده نظام انتخاباتی را حل کنید. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای نگهبان، آیت الله 
»احمد جنتی« روز دوشنبه در جلسه شورا که با حضور 
فقها و حقوقدانان برگزار شد، سالگرد ایام رحلت حضرت 
امام خمینی )ره( را تسلیت گفت و یاد و خاطره ایشان را 
گرامی داشت. دبیر شورای نگهبان با اشاره به فرارسیدن 
از مردم  به شهادت رسیدن جمعی  و  قیام 42  سالگرد 
توسط رژیم منحوس پهلوی، خاطرنشان کرد: 15 خرداد 
1342 عده ای از مردم بی دفاع توسط عمال رژیم شاه به 
شهادت رسیدند که همین امر آثار و برکات فراوانی داشت 
و از جمله سر منشاء پیروزی انقلاب شد. جنتی در ادامه با 
اشاره به تشکیل مجلس یازدهم ضمن تبریک به منتخبان 
مردم، سخنان و توصیه های مهمی را خطاب به نمایندگان 
خانه ملت، ایراد کرد. نخستین توصیه دبیر شورای نگهبان 
که  بود،  مراقبتی"  "خود  یازدهم  مجلس  نمایندگان  به 
انتخابات  در  شد:  متذکر  موضوع  این  تشریح  در  وی 

دوم اسفند 98، 11۷ نماینده مجلس دهم از مردم رأی 
نگرفتند و حدود ۷0 نفر نیز صلاحیتشان از سوی شورای 
نگهبان تایید نشد؛ خوب است هم نمایندگان قبلی توجه 
کنند که چه کردند که چنین اتفاقی برایشان افتاد و هم 
نمایندگان فعلی از این موضوع درس بگیرند. وی افزود: 
"توجه به پیام رهبر انقلاب در افتتاحیه مجلس و عملیاتی 
کردن آن" را دیگر توصیه خود به نمایندگان ملت دانست 
و افزود: همه بندهای پیام حکیمانه رهبر انقلاب خطاب 
به نمایندگان، راه گشا و نقشه راه آنان است که امیدواریم 
هرچه سریعتر اجرایی شود. جنتی در توصیه سوم خود 
را  قانون گذاری  نمایندگان ملت، سیاست های کلی  به 
سند جامعی از آسیب ها و راهکارهای نظام تقنینی کشور 
عنوان کرد و از نمایندگان مجلس یازدهم خواست برای 
تصویب قوانین، این سیاست ها را مورد توجه قرار دهند. 
دبیر شورای نگهبان در توصیه چهارم، اولویت گذاری در 
تصویب قوانین را برای مجلس در امر قانونگذاری مهم 
و ضروری دانست و بر اصلاح قانون انتخابات مبتنی بر 
سیاست های کلی انتخابات تأکید کرد. جنتی افزود: از 
جمله اصلاحات اساسی در قانون انتخابات، ضابطه مند 

کردن ثبت نام بی محابای داوطلبان است که با اصلاح 
این موضوع بخشی از مشکلات عدیده نظام انتخاباتی 
از  خود،  توصیه  پنجمین  در  وی  شد.  خواهد  حل  نیز 
نمایندگان مجلس یازدهم خواست با قانون گذاری خوب، 
دستگاه های  و  دولت  برای  صحیح  ریل گذاری  موجب 
مختلف شوند که از جمله این ریل گذاری ها توجه به رونق 
تولید، مبارزه با قاچاق، کمک به بالارفتن ارزش پول ملی، 
نظارت بر کنترل نقدینگی کشور و کاهش تورم است. دبیر 
شورای نگهبان در آخرین توصیه خود به نمایندگان، آنان را 
به پرهیز از اقدامات سطحی و حاشیه ای فراخواند و تاکید 
کرد: در میان نمایندگان مجلس یازدهم، متخصصین 
زیادی به ویژه جوانان حضور دارند که ان شاءالله بتوانند 
در جهت رفع مشکلات اساسی مردم گام بردارند. جنتی 
با اشاره به همکاری های کارشناسی و حقوقی اعضا و 
کارشناسان شورای نگهبان با ادوار مختلف مجلس گفت: 
شورای نگهبان آمادگی دارد ظرفیت های کارشناسی و 
حقوقی خود را برای اصلاح و تصویب قوانین در اختیار 
نمایندگان قرار دهد و مجلس جدید با اقدامات خود مایه 

خشنودی خداوند، رهبری و مردم شریف ایران شود.

۶ توصیه دبیر شورای نگهبان به نمایندگان مجلس یازدهم؛

نام نویسی بی محابای داوطلبان را ضابطه مند کنید

رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم با ارائه آماری از خسارات جانی و مالی حوادث 
آبان 98، شمار جان باختگان این حوادث را 230 نفر اعلام کرد. 

»مجتبی ذوالنوری« روز دوشنبه در حاشیه جلسه کمیته امنیتی اجتماعی ستاد ملی 
کرونا در جمع خبرنگاران درباره تعداد جان باختگان حوادث آبان اظهارداشت : در این 
حوادث 230 کشته شدند که 6 نفر از آنها مامورین رسمی و امنیتی بودند.  20 درصد 
جان باختگان در قالب نیروهای عمل کننده برای نظم و امنیت در صحنه بودند. ۷ درصد 

کسانی بودند که در درگیری های مستقیم با نیروهای امنیتی کشته شدند.
ذوالنوری گفت: 16 درصد کشته شدگان ناشی از حمله به مراکز امنیتی و نظامی بودند. 
92 مرکز مورد تعرض قرار گرفتند. 31 درصد جان باختگان به دلیل حمله به مراکز عمومی 
کشته شدند. رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم تاکید کرد: 26 
درصد کسانی هستند که جزو معارضین نبودند و به طرز نامعلوم جان باختند. 22 درصد از 
جان باختگان کسانی هستند که سابقه محکومیت کیفری داشتند.  وی در  بخش دیگری از 
اظهارات خود گفت: 20 درصد از عزیزانی که جان باخته هستند کسانی هستند که در قالب 
نیروهای عمل کننده برای استقرار نظام و امنیت و برگرداندن نظم در صحنه حضور داشتند 
که شامل نیروی انتظامی، نیروهای امنیتی و اطلاعاتی، بسیجی و مردمی نیروهای دلسوز 
و خودجوشی بودند که در دفاع از نظم و امنیت و برگرداندن وضعیت به حالت عادی ورود 
کردند. ذوالنوری افزود: ۷ درصد از 230 جان باخته در درگیری  های مستقیم با نیروهای 
نظامی، انتظامی و امنیتی جان باختند. ما در جاهای مختلف داشتیم که مثلًا اتوبان امام 
علی را مسلحانه بستند یا در شهرک شهید چمران ماهشهر در درگیری ها شاهد بودیم که 
مهاجمین و آشوبگران سلاح های نیمه سنگین و تیربار به کار می گرفتند و مقابله می کردند. 
وقتی درگیری های مسلحانه دوطرفه صورت می گیرد، طبیعتاً جانباختگانی روی دست 
مردم خواهد ماند. نماینده مردم قم در مجلس اظهارداشت: ۷درصد از کشته شدگان در 
درگیری های مستقیم مسلحانه جان باختند و 16 درصد حمله به مراکز نظامی، انتظامی 
و دفاعی جان خود را از دست دادند. 93 مرکز نظامی انتظامی ما مورد تعرض قرار گرفت. 
کلانتری که دویست، سیصد قبضه اسلحه در آن است، وقتی افرادی از روی در و دیوار 

وارد می شوند، اگر این سلاح ها در اختیار آنها قرار بگیرد چه بلایی سر مردم می آید و مردم 
چه هزینه هایی پرداخت می کنند طبیعی است چنین موارد درگیری ممکن است منجر به 
تلفات جانی شود. وی با بیان اینکه 31 درصد از جان باختگان در حمله به مراکز عمومی 
کشته شدند، افزود: کسانی که در فروشگاه های زنجیره ای بزرگ، بانک ها پمپ بنزین ها، 
مسجد مدرسه علمیه مراکز دانشگاهی جهاد دانشگاهی آزمایشگاه های تشخیصی وزارت 
بهداشت و بخش خصوصی، پمپ بنزین ها حضور پیدا کردند و در درگیری ها شرکت 
کردند. ذوالنوری یادآورشد: 26 درصد کسانی هستند که جزء معارضین نبودند اشوبگر 
و حمله به مقر نداشتند، افرادی هستند به صورت نامعلوم جان باختند و مشخص نیست 
چگونه کشته شدند. مثلا بر اساس بررسی پزشکی قانونی بعضی از این کشته ها در وسط 
درگیری از فاصله ۷ متری قلب او هدف گلوله گرفته شده یا شقیقه او از فاصله 3 متری هدف 
گرفته شده است.  فاصله بین نیروهای عمل کننده با معترضین اینقدر نبود و درصد بالایی 
از کشته شدگان بر اساس نظر پزشکی قانونی با گلوله هایی کشته شدند که جزو سلاح های 

سازمانی نیروهای امنیتی و نظامی نیست و مرگ مجهول و مشکوک را شاهد بودیم.
منتخب مجلس یازدهم تصریح کرد: 22 درصد از جانباختگان کسانی هستند که سابقه 
محکومیت های کیفری به شکل های مختلف از مواد مخدر تا نزاع های دسته جمعی، 
زورگیری و قمه کشی دارند. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی درباره آمار مراکز 
آسیب دیده از آشوب آبان 98 گفت: 49۷ مرکز دولتی و ساختمان های بخش خصوصی 
مورد خسارت جدی قرار گرفت و به خاطر تخریب، آتش سوزی و انفخار به اینها آسیب جدی 
وارد شد. رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم به تخریب وسیله 
نقلیه مردم که در حال عبور بودند یا جلوی منازل پارک بودند اشاره کرد و گفت: در این 
حوادث422 خودرو آسیب دید که بعضی از اینها یا خورد شدند یا آتش زده شدند و  230 
خودروی دولتی و بخش عمومی مثل شهرداری، آمبولانس های اورژانس، آتش نشانی 
آسیب جدی دیدند. ذوالنوری تصریح کرد: 569 خودرو و موتورسیکلت مدافعین نظم و 
امنیت 569 آتش کشیده شد که در کل بیش از هزار و 120 خودرو از نظامی و دولتی و 

عمومی و شخصی آسیب دیدند.

رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم:

 23۰ نفر درحوادث آبان سال گذشته جان باختند
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راه های مقابله با بوی بد عرق

خون و 7 نکته که شاید درباره آن ندانید

گلبول های قرمز به طور مداوم تولید و بازیافت می شوند. بدن حدود دو میلیون 
گلبول قرمز در ثانیه تولید می کند اما این می تواند در مواقع استرس، مانند حضور 

در ارتفاعات بالا که اکسیژن کمتری در دسترس است، بسیار افزایش یابد.
خون ماده جالب توجهی است. احتمالا آنچه از دوران مدرسه به یاد دارید این 
است که خون وظیفه انتقال اکسیژن و مواد مغذی و حذف محصولات زائد در بدن 

را بر عهده دارد.
اما خون وظایف بسیار بیشتری بر عهده دارد که از آن جمله می توان به دفاع در 
برابر عوامل بیماری زا یا پاتوژن ها، تنظیم دمای بدن، و متعادل نگه داشتن سطوح 

مواد شیمیایی و مواد مغذی درون بدن اشاره کرد.
در ادامه چند نکته که شاید درباره خون ندانید، ارائه شده اند.

خون ماده ای مایع و جامد است
خون یک بافت همبند در بدن است. خون دارای یک جز چند سلولی )ساخته 
شده از گلبول های قرمز، گلبول های سفید، و پلاکت ها( و یک ماتریس فراسلولی 

مایع است.
برخلاف دیگر بافت های همبند در بدن، خون یک ماده مایع است. ماتریس 
فراسلولی یا پلاسما ماده ای مایع است و سلول های موجود در خون را معلق 
نگه می دارد. اما زمانی که بافتی آسیب می بیند، به عنوان مثال، در نتیجه یک 
بریدگی، خون همانند دیگر بافت های همبند به حالت جامد در می آید که به نام 

لخته خون شناخته می شود.
لخته شدن خون به واسطه تماس این ماده با هر چیزی به جز سطح داخلی یک 
رگ خونی رخ می دهد تا از خونریزی جلوگیری کرده و روند بهبودی آسیب دیدگی 
آغاز شود. پلاکت ها به زخم باز می چسبند، سپس، فیبرینوژن محلول، نوعی 
پروتئین پلاسما، به فیبرین نامحلول تبدیل می شود که یک شبکه تورمانند اطراف 
رخم ایجاد کرده و از خونریزی جلوگیری می کند. با گذشت زمان و همانگونه که 

زخم بهبود می یابد، لخته خون نیز به تدریج از بین می رود.
در بیشتر افراد، خون از حدود 45 درصد از سلول ها - بیشتر گلبول های قرمز، 
تنها یک درصد گلبول های سفید - و 55 درصد پلاسما تشکیل شده است. میزان 
بیش از حد کم یا زیاد از هر یک از آنها می تواند موجب بیماری، به عنوان مثال، 

کم خونی )آنمی( شود.
گلبول های قرمز به طور مداوم تولید و بازیافت می شوند. بدن حدود دو میلیون 
گلبول قرمز در ثانیه تولید می کند اما این می تواند در مواقع استرس، مانند حضور 

در ارتفاعات بالا که اکسیژن کمتری در دسترس است، بسیار افزایش یابد.
به طور میانگین، مردان بین 4.۷ تا 6.1 میلیون سلول در هر میکرولیتر، و زنان 
بین 4.2 تا 5.4 میلیون سلول در هر میکرولیتر دارند. هر میلی لیتر برابر با 1,000 

میکرولیتر است.
حجم خون همواره در حال تغییر است

حجم خون در بدن یک فرد طی 24 ساعت تغییر می کند.
حجم خون یک زن باردار می تواند طی دوران بارداری تا 50 درصد افزایش یابد. 

این برای پشتیبانی از رحم است که جفت و جنین در حال رشد در آن قرار دارند.
اما به طور میانگین، مردان معمولا بین پنج تا شش لیتر خون و زنان بین چهار تا 

پنج لیتر خون دارند.
بیش از چهار گروه خونی وجود دارد  

ما گروه خونی خود را از والدینمان به ارث می بریم. ما دارای یکی از گروه های 
خونی A، B، AB، یا O هستیم. این گروه های خونی مشخص می کنند ما دارای 
چه آنتی ژن هایی هستیم که به معنای آن است با توجه به گروه خونی، خون فردی 

از یک گروه ناسازگار نمی تواند به شخص دیگری منتقل شود.
اما دیگر گروه خون اصلی ریسوس )Rh( است. افراد دارای Rh+ یا Rh- هستند، 
به این معنی که فرد دارای Rh+ دارای آنتی ژن های اضافه است و نمی تواند به 
فردی با گروه خونی Rh- خون اهدا کند زیرا این کار می تواند به بروز یک واکنش 

ایمنی منجر شود.
ما همواره در حال تولید سلول های خونی بیشتر هستیم

ما به طور مداوم سلول های خون را بازیافت می کنیم و زمانی که خون از دست 
داده ایم می توانیم سلول های خونی بیشتری تولید کنیم. این به معنای آن است 
که در هر بار می توانیم تقریبا 4۷0 میلی لیتر از خون خود را اهدا کنیم. برای 
احیای کامل سلول های خونی اهدا شده، مردان به حدود 12 هفته و زنان به 16 

هفته زمان نیاز دارند.
با این وجود، اگر بیش از 40 درصد حجم خون را از دست بدهیم، جان خود را 
از دست خواهیم داد. اگر حدود 10 تا 20 درصد خون خود را از دست بدهیم، 
بدن وارد شوک می شود. در زمان شوک، بدن تلاش می کند وضعیت موجود را از 
طریق افزایش ضربان قلب و تنفس اصلاح کند و بدن تعریق و از دست دادن رنگ 

پوست را تجربه می کند.
خون دارای یک »تاریخ استفاده« است

در گذشته، خون اهدا شده باید یکباره و به طور کامل استفاده می شد. اما 
اکنون، خون به اجزا مختلف آن شامل گلبول های قرمز، گلبول های سفید، 
پلاکت ها و پلاسما جداسازی می شود تا از استفاده به کارآمدترین صورت ممکن 
اطمینان حاصل شود زیرا یک بیمار ممکن است تنها به یکی از اجزا خون نیاز 

داشته باشد.
پس از جداسازی، پلاسمای خون زرد رنگ است.

خون همانند هر چیز دیگری، دارای یک تاریخ استفاده است. اینکه چقدر سریع 
باید استفاده شود به اجزا خون بستگی دارد. گلبول های قرمز می توانند برای 
شش هفته نگهداری شوند. پلاکت ها تنها چند روز قابلیت نگهداری دارند و به 
طور مداوم به آنها نیاز است. اجزا دیگر ماند پلاسما می توانند به صورت منجمد 
تا یک سال نگهداری شوند. گلبول های سفید معمولا از خون های اهدایی فیلتر 

می شوند.
از دست دادن خون به عنوان یک روش درمانی استفاده می شد

حجامت که قدمتی حداقل سه هزار ساله دارد به عنوان یک روش درمان برای 
بسیاری از بیماری ها استفاده می شد. بسیاری از موارد حجامت با استفاده از زالو 
انجام می شد که در هر بار می تواند پنج تا شش میلی لیتر - حدود 10 برابر وزن 

بدن خود - خون مصرف کند.
حجامت همچنان نیز انجام می شود و حتی از زالوهایی که به طور خاص پرورش 

داده شده اند در این زمینه استفاده می شود.
نوع دیگری از حجامت با استفاده از یک سوزن برای خارج کردن خون و کاهش 
مقدار آهن در بدن برای درمان هموکروماتوز - بیماری ناشی از آهن بیش از حد در 

بدن - انجام می شود.
خون همه موجودات قرمز نیست

خون انسان به دلیل وجود هموگلوبین قرمز رنگ است. اما تمام موجودات زنده 
دارای خون قرمز نیستند.

به عنوان مثال، یخ ماهی دارای خون شفاف است و یک نوع اسکینک )نوعی 
مارمولک( دارای خون سبز رنگ است. کرم های بادام زمینی داری خون بنفش 

هستند و بسیاری از حشرات و سوسک ها دارای خون زرد رنگ هستند.
رنگ خون معمولا به واسطه پروتئین های خاص موجود در آن شکل می گیرد. 
این پروتئین ها ممکن است برخی مزایای بقا را با توجه به محیطی که موجودات 

در آن زندگی می کنند، ارائه کنند.  
با وجود پیشرفت های پزشکی، چالشی که دانشمندان همچنان با آن مواجه 
هستید تولید خون مصنوعی است که از کیفیت بالا و کارایی لازم برای انجام تمام 

وظایفی باشد که خون انسان انجام می دهد.

فشارخون بالا یا پرفشاری خون به عنوان "قاتل خاموش" شناخته می شود زیرا 
معمولًا با علائمی همراه نیست و در صورت عدم درمان ممکن است خطرناک باشد.

در اندازه گیری فشارخون دو عدد مهم است: فشارخون سیستولیک یا بالایی و 
فشارخون دیاستولیک یا پایینی. این دو عدد می توانند به شما بگویند که فشارخونتان 
در چه وضعیتی است: پایین، طبیعی، بالا و یا خیلی بالا که به آن پرفشاری خون 
می گویند. فشارخون بالا یا پرفشاری خون که لقب قاتل خاموش را به خود گرفته 
است، معمولا با علائمی همراه نیست و تنها راه تشخیص وجود این مشکل و پیگیری 

وضعیت سلامت قلبتان، خوانش دقیق و اندازه گیری های مکرر آن است.
در ادامه آنچه باید درباره قرائت فشارخون و این که آن عدد چه معنایی برای شما 

دارد بدانید، آمده است. با ما همراه باشید.
فشارخون چیست؟

فشارخون نیرویی است که از سمت خون به شریان های بدن وارد می شود. این فشار 
با دو عدد اندازه گیری می شود:

به  قلب  ضربان  زمان  در  که  است  فشاری  بالایی(.  سیستولیک)عدد  فشار   -
دیواره های شریان شما وارد می شود.

- فشار دیاستولیک)عدد پایینی(. فشاری است که در زمان استراحت قلب، در 
فاصله زمانی بین دو ضربان قلب، بر دیواره های شریان شما وارد می شود.

فشارخون با واحد میلی متر جیوه )mm Hg( اندازه گیری می شود.
پزشکان برای تعیین این که آیا فردی دچار فشارخون بالا، که در پزشکی به عنوان 
پرفشاری خون نیز شناخته می شود، هست یا نه، اندازه گیری های فشارخون را به 

دسته های مختلفی طبقه بندی می کنند.
فشارخون طبیعی

وقتی می گوییم فشارخون طبیعی است که شرایط زیر وجود داشته باشد:
. سیستولیک: کمتر از 120 میلی متر جیوه

. دیاستولیک: کمتر از 80 میلی متر جیوه
اگر فشارخون شما حول و هوش این اعداد است، به طور کلی این معنا را می دهد 
برخی  دارید،  نرمالی  فشارخون  اگر  حتی  وجود،  این  با  است.  سالم  قلبتان  که 
عوامل می توانند خطر ابتلا به فشارخون را در شما به مرور زمان افزایش دهند. آن ها 

عبارت اند از:
- سیگار کشیدن - عدم تحرک یا فعالیت بدنی - چاقی یا چربی اضافی بدن

- مصرف زیاد نمک - مصرف خیلی کم پتاسیم - نوشیدن الکل - سابقه خانوادگی 
فشارخون بالا

فشارخون پایین
گاهی اوقات، فشارخون می تواند پایین تر از حد طبیعی باشد. وقتی می گوییم 

فشارخون پایین است که این شرایط را داشته باشد:
. سیستولیک: کمتر از 90 میلی متر جیوه
. دیاستولیک: کمتر از 60 میلی متر جیوه

فشارخون پایین همیشه نگران کننده نیست؛ در واقع، اغلب بی ضرر است و حتی 
می تواند نشان دهنده سلامتی باشد.

متخصصان می گویند: اگر شما یک ورزشکار هستید یا فردی هستید که کار زیادی 
از بدنتان می کشید، طبیعی است که فشارخون نسبتاً کمی داشته باشید.

به هر حال، فشارخون پایین با علائم زیر همراه است: - منگی و سبکی سر در 
هنگام ایستادن - سرگیجه - تنفس تند و کوتاه - تشنگی غیرمعمول - حالت تهوع

این حالت ممکن است نتیجه برخی شرایط یا داروهای خاص باشد. فشارخون 
پایین به طور معمول با بیماری پارکینسون، تغییرات هورمونی و بارداری رخ می دهد.

فشارخون افزایش یافته
فشارخون افزایش یافته این گونه در نظر گرفته می شود:

. سیستولیک: 120 تا 129 میلی متر جیوه
. دیاستولیک: کمتر از 80 میلی متر جیوه

این اولین علامت هشداردهنده برای پرفشاری خون است و اغلب به آن "پیش 
پرفشاری خون" گفته می شود. پزشک شما در این شرایط احتمالا برای پایین آوردن 

فشارخونتان توصیه هایی برای تغییر در شیوه زندگی تان خواهد کرد، از جمله:
- حفظ وزن سالم - ورزش بیشتر - دریافت کمتر سدیم - پیروی از یک رژیم غذایی 

متعادل تر - ترک سیگار - مدیریت استرس
پرفشاری خون: مرحله ۱

پرفشاری خون مرحله ی یک این گونه تعریف می شود:

. سیستولیک: 130 تا 139 میلی متر جیوه
. دیاستولیک: 80 تا 89 میلی متر جیوه

متخصصان می گویند، به طور کلی برای درمان پرفشاری خون در این سطح، داروها 
ضروری تلقی نمی شوند و در عوض شما باید متعهد شوید که آن دسته از توصیه ها 
که برای داشتن یک سبک زندگی سالم تر برای کاهش فشارخون سفارش می شود 

را انتخاب کنید.
اگر مجبور هستید انرژی تان را روی یک فعالیت برای کاهش فشارخون متمرکز 
کنید، ورزش را توصیه می کنیم، زیرا ورزش نه  تنها به  خودی خود فشارخون را کاهش 
می دهد، بلکه می تواند استرس را نیز که یکی دیگر از دلایل فشارخون بالا است 

کاهش دهد.
پرفشاری خون: مرحله ۲

پرفشاری خون وقتی فشارخون بالا می رود، بدتر می شود. پرفشاری خون مرحله  دو 
زمانی است که شرایط زیر وجود داشته باشد:
. سیستولیک: بیش از 140 میلی متر جیوه

. دیاستولیک: بیش از 90 میلی متر جیوه
کاهش  برای  زندگی  شیوه  اصلاح  همچنان  که  این  با  می گویند  متخصصان 
فشارخون بالا لازم است؛ اما به طور معمول برای پایین آوردن پرفشاری خون افرادی 

که در مرحله 2 آن هستند، به دارو نیز نیاز است.
در صورت عدم درمان فشارخون بالا می تواند منجر به تهدیدات سلامتی زیر شود:

- حمله قلبی - نارسایی قلبی - سکته - کاهش بینایی - اختلال عملکرد جنسی
- بیماری یا نارسایی کلیه

پرفشاری خون بحرانی
فشارخون وقتی بحرانی است که شرایط زیر وجود داشته باشد:

. سیستولیک: بیش از 180 میلی متر جیوه
. دیاستولیک: بیش از 120 میلی متر جیوه

این فشارخون می تواند بسیار خطرناک باشد و نیاز به مراقبت فوری پزشکی دارد، به 
خصوص اگر با علائم زیر همراه باشد: - تنگی نفس - سردرد - خون دماغ - اضطراب 

شدید - کمردرد - بی حسی - تغییر در بینایی
پرفشاری خون بحرانی یا شدید می تواند منجر به صدمه به اندام ها شود و خطر سکته 
مغزی، حمله قلبی و سایر عواقب تهدیدکننده زندگی را افزایش دهد. اگر فشارخون 
بالا را در کنار هر یک از علائم فوق تجربه کردید، سریعاً با شماره 115 تماس بگیرید.

هر چند وقت یک بار باید فشارخون را اندازه گیری کرد؟
اگر فشارخونتان طبیعی است و پزشکتان معتقد است شما در معرض خطر کمی 
برای پرفشاری خون قرار دارید، احتمالًا سالی یک بار معاینه و چکاپ برای اندازه گیری 

فشارخونتان که به صورت روتین انجام می دهید، کافی است.
با این حال، اگر در معرض خطر هستید یا فشارخون بالایی دارید، ممکن است 

پزشکتان توصیه کند فشارخونتان را در خانه هم بررسی کنید.
اگر در خانه دستگاه اندازه گیری فشارخون دارید، باید فشارخونتان را دو بار صبح و 

دو بار عصر اندازه گیری کنید و بین هر کدام از آن ها یک دقیقه صبر کنید.
علاوه بر این، مهم است قبل از اندازه گیری فشارخون، پنج دقیقه آرام و ریلکس 
باشید، زیرا این امر می تواند روی دقت اندازه گیری شما تأثیر بگذارد. در واقع اگر 
مشغول ورزش، حرکت و یا صحبت کردن هستید و 5 دقیقه صبر نکنید و فشارخونتان 

را اندازه بگیرید این اندازه گیری فایده ای ندارد.
در نهایت این که برای اندازه گیری فشارخون در منزل از یک دستگاه معتبر استفاده 

کنید.

چگونه فشارخونتان را بخوانید و بدانید چه معنایی دارد؟

اندازه گیری فشارخون و تفسیر آن

سلامت 

داشتن یک برنامه مناسب برای خواب، ابتدا مستلزم این است که بدانیم دقیقا به چند 
ساعت خواب نیاز داریم؛ سپس می توانیم تعیین کنیم که برای برخورداری از یک سلامت 
خوب، چه زمانی باید بخوابیم و کی باید از خواب بیدار شویم.   محققان معتقدند که خواب 
همانند غذا و آب برای سلامت انسان مهم است. خوابیدن به اندازه کافی می تواند از ابتلا 
به بیماری پیشگیری کرده و موجب تقویت سیستم ایمنی بدن و بهبود سلامت روانی نیز 
بشود. با این حال شمار زیادی از افراد به اندازه کافی نمی خوابند. مرکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری های آمریکا برآورد می کند که حدود یک سوم از بزرگسالان بطور مداوم به اندازه مورد 
نیاز خود نمی خوابند.  همچنین ایجاد یک الگوی سالم برای خواب ممکن است به تعدیل 
برنامه یا شیوه زندگی نیاز داشته باشد. اگرچه این امر در ابتدا می تواند چالش برانگیز باشد، 

اما مزایای برخورداری از میزان مناسب خواب، ارزش این تلاش را دارد.
شما به چند ساعت خواب نیاز دارید؟

اگرچه راهنماییهای کلی برای میزان خواب افراد وجود دارد اما برخی از افراد به دلیل سبک 
زندگی، وضعیتهای سلامتی و آرایش ژنتیکی خود بیشتر از دیگران به خواب نیاز دارند. توصیه 
بنیاد ملی خواب )NSF( برای خواب افراد سنین مختلف توصیه می کند در هر 24 ساعت به 
شرح زیر است: نوزادان )0 تا سه ماهه(: 14 تا 1۷ ساعت -اطفال )4 تا 11 ماهه(: 12 تا 15 
ساعت-کودکان نوپا )1 تا دو ساله(: 11 تا 14 ساعت-کودکان دبستانی )6 تا 13 ساله(: 9 
تا 11 ساعت-نوجوانان )14 تا 1۷ ساله( : 8 تا 10 ساعت-جوانان )18 تا 25 ساله(: ۷ تا 
9 ساعت-بزرگسالان )26 تا 64 ساله(: ۷ تا 9 ساعت-سالخوردگان )64 ساله و مسن تر(: 

۷ تا 8 ساعت
چگونه به اندازه کافی بخوایم؟

بر اساس گزارش بنیاد ملی خواب، بخواب رفتن افراد بطور متوسط 10 تا 20 دقیقه طول 
می کشد. جدولی که در زیر ارائه شده است می تواند کمک کند تا متوجه شوید که چه زمانی 
لازم است به رخت خواب بروید تا در شب هشت ساعت خواب داشته باشید. محاسباتی که 
در این جدول ارائه شده است بر اساس این فرض است که یک فرد برای بخواب رفتن به 15 
دقیقه زمان نیاز دارد اما اگر کسی زمان بیشتری طول می کشد تا به خواب رود باید زمان 

خوابیدن خود را بر این اساس تنظیم کنند.
چرخه های خواب 

بدن برای اینکه بتواند به خوبی استراحت کند باید در هر شب چند چرخه خواب را از جمله 
مرحله »حرکت سریع چشم« )REM( و مرحله »حرکت غیر سریع چشم« )non-REM( طی 

کند.
مراحل خواب

مرحله اول »حرکت غیر سریع چشم« )non-REM( تنها چند دقیقه طول می کشد. در این 
مرحله تنفس ، ضربان قلب و امواج مغزی شروع به کندشدن می کنند.

مرحله دوم »حرکت غیر سریع چشم« )non-REM(، قبل از اینکه بدن وارد خواب عمیق 
شود، رخ می دهد. در این مرحله عضلات شل می شوند و دمای بدن افت می کند. مرحله 
سوم »حرکت غیر سریع چشم« )non-REM(، خواب عمیق است؛ فرد باید به این مرحله 
از خواب برسد تا احساس استراحت کند؛ تقریبا نیمی از کل زمان خواب ما در این مرحله 
سپری می شود. در این مرحله تنفس و ضربان قلب تا پایین ترین حد خود، کند می شود. 
و اما مرحله مرحله مرحله »حرکت سریع چشم« )REM(، نود )90( دقیقه پس خواب روی 
می دهد. در این مرحله مغز فعال تر می شود و بیشتر رویاهایی که می بینیم در این مرحله 
رخ میدهد؛ در این مرحله از خواب بازوها و پاها بطور موقت فلج می شوند.  درصورتیکه بدن 
چند بار در شب این مراحل را طی نکند، ممکن است فرد احساس خستگی و عدم تمرکز 

داشته باشد.
خواب و کاهش وزن

تحقیقات اخیر نشان می دهد که کمبود خواب باعث افزایش وزن می شود. برای مثال 
بررسی 30 مطالعه نشان داد که ارتباطی میان کمبود خواب و افزایش وزن در کودکان و 
بزرگسالان وجود دارد مطالعه دیگری نشان داد که احتمال چاق شدن در پرستارانی که 5 
ساعت و یا کمتر می خوابند نسبت به پرستارانی که بطور متوسط ۷ ساعت می خوابند بیشتر 
است.   یک دلیل احتمالی برای این ارتباط این است که خسته شدن می تواند فعالیت های 
مغز را به روشی تغییر دهد که به غذا خوردن بیشتر منجر شود. درضمن یک مطالعه نشان داد 
که کمبود خواب با غذا خوردن احساسی بیشتر و ایجاد مشکل در مدیریت وزن ارتباط دارد. 

نتایج یک مطالعه دیگر نشان داد که 4.5 ساعت خواب با افزایش گرسنگی و اشتها در افراد 
شرکت کننده در این مطالعه ارتباط داشت. درحالیکه افرادی که 8.5 ساعت می خوابیدند 
این مشکل را نداشتند. بطور کلی مد نظر قرار دادن شبی هفت تا 9 ساعت خواب برای 

افرادی که به دنبال کاهش وزن هستند، ایده خوبی است.
خواب و بیماری ها

برخورداری از خواب کافی به پیشگیری از ابتلا به برخی بیماری ها کمک می کند. موسسه 
ملی قلب، ریه و خون اعلام می کند که کمبود خواب میتواند خطر ابتلا به بیماری قلبی، 
دیابت، بیماری کلیه و افسردگی را افزایش دهد. همچنین نخوابیدن خطر آسیب پذیری فرد 

را افزایش می دهد.

شما به چند ساعت خواب نیاز 
دارید؛ محاسبه کنید
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*فرهاد شرف پور

 جهان در حالی سی ویکمین  سالگرد ارتحال ملکوتی 
گرامی  را  جهان  مستضعفان  رهبر  )ره(  خمینی  امام 
زمان  هر  از  بیش  اسلام  جهان  تردید  بی  که  می دارد 
دیگری نبود رهبر و مرادش را احساس و خود را بیش از 
هر زمان دیگر نیازمند حضور و رهنمودهایش می بینند 
او که روح خدا بود در کالبد زمان و روح خدا برای همیشه 

جاودانه است. 
امروز سی ویکمین  سالگرد عروج ملکوتی مردی را 
جهان  در  آفتاب  درخشنده ترین  که  می داریم  گرامی 
معنی و اندیشه معاصر است. امروز یاد انسانی را گرامی 
می داریم که خورشیدی در آسمان عقل ناب و اندیشه 
پاک الهی است. امروز به گرامیداشت مردی نشسته ایم 
که چون نوری در میدان علم، عمل و نیز جهاد فی سبیل 

الله درخشش خیره کننده دارد. 
و  عظمت  عزت،  ملت  یک  به  خود  لله«  »قیام  با  او 
سربلندی بخشید. او »روح الله« بود و با مدد روح الهی به 
پیکره بی جان یک ملت که خسته از دیکتاتوری شاهان و 
خیانت روشنفکران و فریب بیگانگان، سرد و یخ زده بود، 
گرمی، روح، زندگی و حیات ابدی بخشید. او بود که از 
کلمه »خون«، از خون »کلمه« و از این دو »حماسه« و 
»فریاد« ساخت. عصای معجزه آفرین موسای زمان ما 

»کلمه« و سپس »خون« بود. 
او بود که غلبه »خون« بر »شمشیر« را در عصر ما با باز 
تولید حادثه بزرگ کربلا و عاشورا عملی کرد. او از عصر 
عاشورا و نیمه خرداد آغاز کرد و کار را در همین روز به 

پایان برد. 
او یک جنبش الهی از نوع و جنس جنبش های انبیا و 
اولیا طراحی و سپس به خوبی عملیاتی کرد و به موحدان 
و  خرد  موازین  از  دور  فرمود  جهان  دینداران  به  عالم، 
فطرت است که دین، دارای نظام و رهبری نباشد و دعوت 
به یک نظام سیاسی نکند. او مدام نور می پاشید و فروغ 

می آفرید. 
مخاطب اصلی او بازوان وضو گرفته خونین در شهرها، 
بود.  دست  دور  آبادی های  حتی  و  روستاها  بخش ها، 
همانان که در سال های 56 و 5۷ و 8 سال دفاع مقدس، 
لحظه ای حضور در صحنه مجاهدت برای خدا را خالی 

نگذاشتند. 
او بود که مفهوم شهید و شهادت را زنده کرد و از آن 
بابی برای ورود به بهشت ابدی برای یک ملت بپا خاسته، 

ساخت. 
آری درست 31سال پیش زمانی که وصیت نامه امام 
خمینی )ره( ورق زده شد، کسی تصور نمی کرد که روح 
خدا در آن بنویسد »با دلی آرام، قلبی مطمئن و ضمیری 

شاد و امیدوار به فضل خدا« به دیار باقی می شتابد. 
درکنار  تاریخ،  اسوه  این  پندآموز  سراسر  زندگی 
اندیشه های ژرف ایشان برای همه نسل های حال و آینده 
رهگشا خواهد بود و امام راحل با این اندیشه و 8۷ سال 
زندگی پربارش در آن روزهای پرآشوب تاکید کرد »با دلی 

آرام« و »امیدوار به فضل خدا« راهی دیار باقی می شود. 
خمینی  امام  رحلت  از  پس  سال   31 مدت  در 
اسلامی  جمهوری  بنیانگذار  زندگی  روش های  )ره(، 
کمترموردتوجه قرار گرفت و بیشتر توجه به اندیشه های 

آن بزرگوار اختصاص داشت. 
امام  حضرت  رحلت  ویکمین  سالروز  درآستانه سی 
بنیانگذار  و  اسلامی  انقلاب  فقید  رهبر  )ره(  خمینی 
بزرگوار  آن  زندگی  واکاوی  به  ایران  اسلامی  جمهوری 

پرداخت ایم. 
 کودکی و نوجوانی

قمری  هجری   1320 سال  الثانی  جمادی  بیستم 
مطابق با 30 شهریور سال 1281 هجری شمسی و 21 
سپتامبر سال 1902 میلادی در شهرستان خمین استان 
مرکزی در خانواده ای اهل علم و جهاد و در خانواده ای 
نام  آمد که  بدنیا  از سلاله زهرای اطهر )س(، فرزندی 
"روح الله الموسوی الخمینی" بر آن نهاده شد. او وارث 
کار  در  نسل  در  نسل  که  بود  اجدادی  و  آباء  سجایای 

هدایت مردم و کسب معارف الهی کوشیده بودند. 
مرحوم آیه الله سید "مصطفی موسوی" پدر امام )ره( 
پس از آنکه سالیانی چند در نجف اشرف، علوم و معارف 
اسلامی را فرا گرفته و به درجه اجتهاد نائل شده بود، به 
ایران بازگشت و در خمین ملجای مردم و هادی آنان در 

امور دینی بود. 
پنج ماه از ولادت "روح الله" نگذشته بود که طاغوتیان 
ندای  وقت  حکومت  عمال  حمایت  تحت  خوانین  و 
حق طلبی "پدر" را که در برابر زورگویی های طاغوت به 
مقاومت برخاسته بود، با گلوله پاسخ گفتند و در مسیر 

خمین به اراک، وی را به شهادت رساندند. 
بستگان شهید "مصطفی موسوی" برای اجرای حکم 
الهی قصاص به تهران رهسپار شدند و به اجرای عدالت 
اصرار ورزیدند، تا قاتل، قصاص شود. بدین ترتیب، امام 
خمینی )ره( از اوان کودکی با رنج یتیمی آشنا و مفهوم 
شهادت را نیز آموخت.  بانو "هاجر" مادر مومنه ای که از 
خاندان علم و تقوا و از نوادگان مرحوم آیت الله خوانساری 
بود، سرپرستی دوران کودکی و نوجوانی امام )ره( را به 
شجاعت  از  نیز  سالگی   15 تا  ایشان  داشت.  عهده 
"صاحبه خانم" عمه خود نیز بهره برد. امام )ره( 15 ساله 

بود که مادر و عمه را نیز از دست داد. 
 هجرت به قم، تحصیل دروس تکمیلی و 

تدریس علوم اسلامی
امام خمینی )ره( در 15 سالگی رهسپار حوزه علمیه 
علوم  تکمیلی  مراحل تحصیلات  به سرعت  و  قم شد 
حوزوی را نزد اساتید حوزه قم سپری کرد. ایشان مباحث 
کتاب "مطول"، در علم معانی و بیان را نزد مرحوم آقا میرزا 
"محمد علی ادیب تهرانی" آموخت و دروس سطح را نزد 

مرحوم آیت الله سید "محمد تقی خوانساری" گذراند. 
یثربی  "علی  الله سید  آیت  از مرحوم  وی همچنین 
کاشانی" بهره جست و دروس فقه و اصول را نزد زعیم 
حوزه علمیه قم آیت الله العظمی حاج شیخ "عبدالکریم 

حائری یزدی" آموخت. 
حضرت امام )ره( در سال های طولانی حضور در حوزه 
علمیه قم به تدریس چندین دوره فقه، اصول، فلسفه، 
مسجد  فیضیه،  مدرسه  در  اسلامی  اخلاق  و  عرفان 
اعظم، مسجد محمدیه، مدرسه حاج ملاصادق و مسجد 
سلماسی پرداخت و در حوزه علمیه نجف نیز قریب 14 
سال در مسجد شیخ "اعظم انصاری" معارف اهل بیت 
و فقه را در عالی ترین سطوح تدریس کرد و در نجف بود 
که برای نخستین بار مبانی نظری حکومت اسلامی را در 

سلسله درس های ولایت فقیه بازگو کرد. 
به گفته شاگردان ایشان، درس امام خمینی )ره( از 
از  برخی  و در  بود  کانون های درسی حوزه  معتبرترین 

دوره ها و سال های تدریس در حوزه علمیه قم، شاگردان 
حاضر در محضر استاد به هزار و 200 نفر می رسید که در 
میان آنان ده ها تن از مجتهدین مسلم و شناخته شده 
نیز بودند و از مکتب فقه و اصول امام خمینی )ره( بهره 

بردند. 
از برکات سال های تدریس امام خمینی )ره( تربیت 
صدها و بلکه به اعتبار مدت طولانی تدریس، هزاران عالم 
و فرزانه ای بود که هر یک از آنها روشنی بخش حوزه های 
دینی شدند و مجتهدان، فقها و عرفای برجسته و مطرح 
امروز حوزه علمیه قم و دیگر مراکز دینی در زمزه شاگردان 
مکتب آن حضرت هستند. متفکرانی چون علامه شهید 
استاد "مرتضی مطهری" و شهید مظلوم "محمدحسینی 
بهشتی"، افتخارشان این بود که سال ها از محضر آن 

عارف، فیض بردند. 
 امام خمینی )ره( در سنگر مبارزه و قیام

بینش  در  ریشه  خدا  راه  در  جهاد  و  مبارزه  روحیه 
اعتقادی، تربیت، محیط خانوادگی و شرایط سیاسی و 
اجتماعی طول دوران زندگی آن حضرت داشت. مبارزات 
ایشان از آغاز نوجوانی آغاز و سیر تکاملی آن به موازات 
تکامل ابعاد روحی و علمی ایشان از یکسو و اوضاع و 
احوال سیاسی و اجتماعی ایران و جوامع اسلامی از 

سوی دیگر در اشکال مختلف ادامه یافت. 
در سال 1340 و 1341 ماجرای انجمن های ایالتی 
و ولایتی فرصتی پدید آورد تا ایشان در رهبریت قیام و 
روحانیت ایفای نقش کند و قیام سراسری روحانیت و 
ملت ایران در 15 خرداد سال 1342 با دو ویژگی برجسته 
یعنی رهبری واحد امام خمینی )ره( و اسلامی بودن 
انگیزه ها، شعارها و هدف ها، سرآغازی شد بر فصل نوین 
مبارزات ملت ایران که بعدها تحت نام انقلاب اسلامی در 

جهان شناخته و معرفی شد. 
وقایع  از  پس  که  ایران  روحانیت  شرایطی  چنین  در 
نهضت مشروطیت در تنگنای هجوم بی وقفه دولت های 
وقت و عمال انگلیسی و دشمنی های غرب باختگان 
روشنفکرماب قرار داشت، برای دفاع از اسلام و حفظ 

موجودیت خویش به تکاپو افتاد. 
آیت الله العظمی حاج شیخ "عبدالکریم حائری" به 
دعوت علمای وقت قم از اراک به این شهر هجرت کرد 
و اندکی پس از آن امام خمینی )ره( که با بهره گیری 
از استعداد فوق العاده، دروس مقدماتی و سطح حوزه 
علمیه را در خمین و اراک با سرعت به پایان رسانده بود 
به قم هجرت کرد و عملًا در تحکیم موقعیت حوزه نو 

تأسیس قم مشارکت فعال داشت. 
زمان چندانی نگذشت که آن حضرت در اعداد فضلای 
اصول  و  فقه  فلسفه،  عرفان،  در  حوزه  این  برجسته 

شناخته شد. 
پس از رحلت آیت الله العظمی حائری در دهم بهمن 
با  قم  علمیه  حوزه  که  شمسی  هجری   1315 سال 
خطر انحلال روبرو شد، علمای متعدد به چاره جویی 

برخاستند. 
مدت هشت سال سرپرستی حوزه علمیه قم را آیات 
و  عظام سید "محمد حجت"، سید"صدرالدین صدر" 

سید "محمد تقی خوانساری" بر عهده گرفتند. 
رضاخان،  سقوط  از  پس  بخصوص  و  فاصله  این  در 
شرایط برای تحقق مرجعیت عظما فراهم شد. آیت الله 
بود  ای  برجسته  بروجردی شخصیت علمی  العظمی 
که می توانست جانشین مناسبی برای مرحوم آیت الله 

حائری و حفظ کیان حوزه باشد. 
امام خمینی )ره( که با دقت شرایط سیاسی جامعه و 
وضعیت حوزه ها را زیر نظر داشت، دریافت که تنها نقطه 
امید به رهایی و نجات از شرایط ذلت باری که پس از 
شکست مشروطیت و به خصوص پس از روی کار آمدن 
رضاخان پدید آمده است، بیداری حوزه های علمیه و 
پیش از آن تضمین حیات حوزه و ارتباط معنوی مردم با 

روحانیت است. 
امام خمینی )ره( در تعقیب هدف های ارزشمند خود 
در سال 1328 هجری شمسی طرح اصلاح ساختار 
الله "مرتضی حائری"  آیت  با همکاری  را  حوزه علمیه 
تهیه کرد و به آیت الله بروجردی پیشنهاد کرد. این طرح 
از سوی شاگردان امام )ره( و طلاب روشن ضمیر حوزه 

مورد استقبال و حمایت قرار گرفت. 
اما، در آن سو، رژیم در محاسبات خود اشتباه کرد و 
لایحه انجمن های ایالتی و ولایتی را که به موجب آن شرط 
مسلمان بودن، سوگند به قرآن کریم و مرد بودن انتخاب 
کنندگان و نامزدها تغییر می یافت در 16 مهر سال 1341 
هجری شمسی به تصویب کابینه "اسدالله اعلم" رساند. 

اهداف  ساختن  روشن  در  )ره(  امام  حضرت  نقش 
واقعی رژیم شاه و گوشزد کردن رسالت خطیر علما و 
حوزه های علمیه در این شرایط بسیار مؤثر و کارساز بود. 

ولایتی،  و  ایالتی  انجمن های  ماجرای  ترتیب  بدین 
از  ویژه  به  ایران  ملت  برای  گرانقدر  و  پیروز  تجربه ای 
شخصیتی  ویژگی های  تجربه،  این  در  که  جهت  آن 
اسلام  امت  رهبری  برای  جهت  هر  از  که  شناختند  را 

شایسته بود. 
امام خمینی )ره( در اجتماع مردم، بی پروا از شخصیت 
شاه به عنوان عامل اصلی جنایات و هم پیمان با اسرائیل 

یاد کرد و مردم را به قیام فرا خواند. 
 اوجگیری انقلاب اسلامی در سال 1356 و قیام مردم

امام خمینی )ره( که به دقت تحولات جاری جهان و 
ایران را زیر نظر داشت از فرصت به دست آمده، نهایت 
بهره برداری را کرد. او در مرداد سال 1356 در پیامی 
به واسطه اوضاع داخلی و خارجی  اعلام کرد "اکنون 
و انعکاس جنایات رژیم در مجامع و مطبوعات خارجی 
فرصتی است که باید مجامع علمی و فرهنگی و رجال 
انجمن های  و  داخل  و  خارج  ودانشجویان  وطنخواه 
اسلامی در هر جایی بی درنگ از آن استفاده کنند و 
بی پرده بپاخیزند". شهادت آیت الله حاج آقا "مصطفی 
خمینی" در اول آبان سال 1356 و مراسم پرشکوهی 
دوباره  بر خیزش  آغازی  نقطه  برگزار شد،  ایران  در  که 

حوزه های علمیه و قیام جامعه مذهبی ایران بود. 
امام خمینی )ره( در همان زمان به گونه ای شگفت این 
واقعه را از الطاف خفیه الهی نامید و رژیم شاه متعاقباً 
امام )ره( در روزنامه  با درج مقاله ای توهین آمیز علیه 
اطلاعات انتقام گرفت.  اعتراض به این مقاله منجر به 
قیام 19 دی ماه قم در سال 56 شد که در آن جمعی از 
طلاب انقلابی به خاک و خون کشیده شدند. شاه به رغم 
دست زدن به کشتارهای جمعی نتوانست، شعله های 

افروخته شده را خاموش کند. 
 هجرت امام خمینی از عراق به پاریس

در  که  دیداری  در  عراق  و  ایران  وقت  خارجه  وزیران 
نیویورک داشتند تصمیم به اخراج امام خمینی )ره( از 
عراق گرفتند. روز دوم مهر سال 135۷ منزل امام )ره( 

در نجف به وسیله قوای بعثی محاصره شد. انعکاس این 
خبر با خشم گسترده مسلمانان در ایران، عراق و دیگر 

کشورها مواجه شد. 
روز 12 مهر ماه همان سال، امام خمینی )ره( نجف را به 
قصد مرز کویت ترک کرد. دولت کویت با اشاره رژیم ایران 
از ورود امام )ره( به این کشور جلوگیری کرد. امام )ره( 
پس از مشورت با فرزندشان حجت الاسلام حاج سید 

احمد خمینی، تصمیم به هجرت به پاریس می گیرد. 
پاریس  وارد  )ره(  امام  سال 1358،  ماه  مهر  روز 14 
شدند و دو روز بعد در منزل یکی از ایرانیان در نوفل لوشاتو 

واقع در حومه پاریس مستقر شدند. 
را  فرانسه  جمهوری  رئیس  نظر  الیزه،  کاخ  مأمورین 
مبنی بر اجتناب از هرگونه فعالیت سیاسی به امام )ره( 
ابلاغ کردند و ایشان نیز در واکنشی تند تصریح کرد که 
این گونه محدودیت ها خلاف ادعای دمکراسی است و 
اگر او ناگزیر شود تا از این فرودگاه به آن فرودگاه و از این 
کشور به آن کشور برود، باز دست از هدف هایش نخواهد 

کشید. 
شورای   ،135۷ سال  ماه  دی  در  )ره(  خمینی  امام 
انقلاب را تکشیل داد. شاه نیز پس از تشکیل شورای 
سلطنت و اخذ رأی اعتماد برای کابینه بختیار در روز 26 

دیماه 135۷ از کشور فرار کرد. 
 بازگشت امام خمینی به ایران پس از ۱۴ سال 

تبعید
برای  )ره(  امام  تصمیم  خبر   5۷ سال  بهمن  اوایل 
بازگشت به کشور منتشر شد. هر کس این خبر را شنید، 
اشک شوق ریخت. مردم 14 سال انتظار کشیده بودند. 
مردم و دوستان امام )ره( پس از شنیدن این خبر، نگران 
جان ایشان بودند، چرا که هنوز دولت دست نشانده شاه 

سر پا و حکومت نظامی برقرار بود. 
در  و  بود  گرفته  را  خود  تصمیم  )ره(  خمینی  امام 
پیام هایی به مردم ایران گفته بود که می خواهد در این 

روزها سرنوشت ساز و خطیر در کنار مردم باشد. 
دولت بختیار با هماهنگی ژنرال "هایزر" فرودگاه های 
کشور را به روی پروازهای خارجی بست، دولت بختیار 
پس از چند روز تاب مقاومت نیاورد و ناگزیر از پذیرفتن 

خواست ملت شد. 
سرانجام امام خمینی )ره( ساعت 9 صبح 12 بهمن 
میهن  به  وطن  از  دوری  سال  از 14  پس  سال 135۷ 
و  سابقه  بی  خود  مولای  از  مردم  استقبال  بازگشت. 
به  ناگزیر  غربی  خبرگزاری های  و  بود  انکار  غیرقابل 
اعتراف شدند و مستقبلین را چهار تا شش میلیون نفر 

برآورد کردند. 
 وصال یار، فراق یاران

امام خمینی )ره( در وصیت نامه خود خطاب به ملت 
ایران می نویسد "با دلی آرام و قلبی مطمئن و روحی شاد 
و ضمیری امیدوار به فضل خدا از خدمت خواهران و 
برادران مرخص و به سوی جایگاه ابدی سفر می کنم و به 
دعای خیر شما احتیاج مبرم دارم و از خدای رحمان و 
رحیم می خواهم که عذرم را در کوتاهی خدمت و قصور و 
تقصیر بپذیرد و از ملت امیدوارم که عذرم را در کوتاهی ها 
و قصور و تقصیرها بپذیرند و با قدرت و تصمیم و اراده به 

پیش بروند".
اینک ملت ایران در آستانه فرا رسیدن سی ویکمین 
سالروز رحلت بنیانگذار جمهوری اسلامی آماده تجدید 
عهد و پیمان با عزیزی خواهند شد که همه عمر با برکتش 
برای جلب رضای خدای متعال صرف شد و قامتش جز 
در برابر او، در مقابل هیچ قدرتی خم نشد و چشمانش 
نیز جز برای رضای او، گریه نکرد. سروده های عارفانه این 
پیر عارف و فرزانه همه حاکی از درد فراق و بیان عطش 

لحظه وصال بود. 
ماه سال 1368  دقیقه 13 خرداد  و 20  ساعت 22 
لحظه وصال ملت بود. وقتی خبر رحلت امام )ره( منتشر 
شد، گویی زلزله ای عظیم رخ داد، بغض ها ترکید و سراسر 
ایران و همه کانون هایی که در جهان با نام و پیام امام 
خمینی )ره(   آشنا بودند، یکپارچه گریستند و بر سر و 

سینه زدند. 
اکنون نیز پس از گذشت 31 سال از آن واقعه، هیچ قلم 
و بیانی قادر نیست، ابعاد حادثه و امواج احساسات غیر 

قابل کنترل مردم را در آن روزها توصیف کند. 
این  داشتند  حق  انقلابی،  مسلمانان  و  ایران  مردم 
چنین ضجه کنند و صحنه هایی پدید آورند که در تاریخ 
نداریم.  برای آن سراغ  نمونه ای بدین حجم و عظمت 
آنان کسی را از دست داده بودند که عزت پایمال شده 
آنان را باز گردانده بود، دست شاهان ستمگر و دستهای 
غارتگران آمریکایی و غربی را از سرزمین شأن کوتاه کرده 
بود، اسلام را احیا کرده بود، مسلمین را عزت بخشیده 
بود، جمهوری اسلامی را به پا کرده بود، رو در روی همه 
قدرتهای دنیا ایستاده بود و 10 سال در برابر صدها توطئه 
براندازی و طرح کودتا و آشوب و فتنه داخلی و خارجی 
مقاومت کرده بود و هشت سال دفاعی را فرماندهی کرده 
بود.  شاید کسانی که قادر به درک این مفاهیم نیستند، 
اگر حالات مردم را در فیلم های مراسم تودیع، تشییع و 
خاکسپاری پیکر مطهر امام خمینی )ره( مشاهده کنند و 
خبر مرگ دهها تن که در مقابل سنگینی این حادثه تاب 
تحمل نیاورده و قلبشان از کار ایستاده بود را بشنوند و 
پیکرهایی که یکی پس از دیگری از شدت تأثر بیهوش به 
روی دست ها در امواج جمعیت به سوی درمانگاه ها روانه 
می شدند، در فیلمها و عکس ها ببینند، در تفسیر این 
واقعیت ها درمانده شوند.  اما آنان که عشق را می شناسند 
و تجربه کرده اند، مشکلی نخواهند داشت، حقیقتاً مردم 
ایران عاشق امام خمینی )ره( بودند و چه شعار زیبا و 
گویایی در سالگرد رحلتش انتخاب کرده بودند که "عشق 

به خمینی عشق به همه خوبیهاست".

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم  انتقاد کرد :

عدم رعایت پروتکل های بهداشتی
 در برخی از ادارات قم 

معاون استاندار قم گفت: به صورت سرزده از چندین اداره سرکشی شده  و متوجه 
شده ایم تعدادی از این اداره ها توجهی به رعایت پروتکل ها ندارند، در این ارزیابی ها اگر 

نیاز باشد، دوربین ها تا چند ساعت چک می شود. 
محمدرضا گروسی در جلسه ستاد پیشگیری و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران 
استان در سالن جلسات کرامت استانداری اظهار داشت: باید برنامه ها را به سمت حفظ 
سلامت همه اقشار مردم به ویژه کارمندان ببریم که دراین باره با حمایت استانداری و 

پشتیبانی انجام شده، اقلام مختلف را به همه ادارات ارسال کرده ایم.
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم افزود: تأکید استاندار، حفظ پروتکل ها در 
سیستم اداری در مواجهه با مردم است، با توجه به اینکه ساعت کار از ۷ و نیم تا 14 و نیم 

است، باید ارزیابی وضعیت رعایت بهداشت بیش ازپیش موردتوجه باشد.
وی با بیان اینکه به طور سرزده از چند اداره سرکشی شده و به طور غیر محسوس 
کروناویروس،  از  پیشگیری  به منظور  به طورکلی  کرد:  تصریح  داشته ایم،  مراجعاتی 

وضعیت رعایت پروتکل های بهداشتی در ادارات قم، رصد می شود.
گروسی اضافه کرد: دراین باره از چندین اداره سرکشی شده  و متوجه شده ایم تعدادی 
از این اداره ها توجهی به رعایت پروتکل ها ندارند، در این ارزیابی ها اگر نیاز باشد، 
دوربین ها تا چند ساعت چک می شود، هرچند نسبت به گذشته رعایت نکات بهداشتی 
بهتر شده است. وی با تأکید بر اینکه باید نسبت به افرادی که مشکلات زمینه ای داشته 
دقت لازم در حفظ سلامتی بیش از گذشته موردتوجه قرار گیرد، یادآور شد: متأسفانه 

برخی از مدیران دراین باره سخت گیری هایی برای حضور این افراد دارند.
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم تصریح کرد: دراین باره چند تماس از 
طرف بانوانی که فرزندان خردسال بیمار داشته و یا خودشان درگیر بیماری های زمینه ای 

بوده داشته ایم و تقاضا داریم مدیران این موارد را به طور ویژه ای ببینند.
وی خاطرنشان کرد: با ادارات پیرامون رعایت پروتکل ها در جلوگیری از انتقال ویروس، 
در تماس هستیم و مکاتباتی صورت گرفته و اهتمام بر اجرای برنامه های آموزشی در 
دست اقدام است. گروسی عنوان کرد: تأکید مدیران بر رعایت این نکات دارای اهمیت 
بیشتری است، در ستاد اقامه نماز نیز جلسه ای برگزار شد تا در مورد بازگشایی مساجد 
و نمازخانه ها، تصمیماتی اتخاذ شود، دراین باره توصیه های زیادی وجود دارد و مدیران 

باید به آن توجه داشته باشند.
وی اظهار داشت: برای ثبت نام در سامانه سلامت و مراقبت های بهداشتی، این توصیه 

از جانب مدیران باید دوچندان شود.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم خبرداد:

سرمایه گذاری 25۰ میلیارد تومانی بخش 
خصوصی در نمایشگاه بین المللی قم 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم گفت: سرمایه گذاری 
صورت گرفته توسط بخش خصوصی برای بهره برداری از فاز نخست نمایشگاه بین 
المللی دائمی استان، تاکنون حدود 250 میلیارد تومان است و پس از راه اندازی فاز 
نخست این نمایشگاه، فاز دوم آن نیز به مرور احداث می شود.  ابوالفضل خاکی با اشاره 
به وضعیت احداث نمایشگاه بین المللی دائمی استان قم اظهار کرد: این نمایشگاه 
با سرمایه گذاری سرمایه گذاران استان در دست احداث است و قرار است که این 
نمایشگاه تا پایان شهریورماه به بهره برداری برسد، نمایشگاه نیاز مبرم به راه دسترسی 
دارد، اما با وجود همه حمایت های مدیریت استان قم از پروژه، اداره راه استان همراهی 
لازم را ندارد. وی ادامه داد: اداره راه استان قم باید حمایت و کمک های لازم را برای 
احداث راه  ورودی به نمایشگاه بین المللی دائمی استان داشته باشد، آب، برق و گاز 
برای این نمایشگاه تامین شده است، ولی هنوز در زمینه راه دسترسی نمایشگاه مشکل 
داریم. رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم افزود: همه تشکل های 
اقتصادی استان در احداث نمایشگاه بین المللی دائمی استان قم مشارکت داشتند و 
سرمایه گذاری کلانی برای احداث این نمایشگاه صورت گرفته است. وی اضافه کرد: 
نمایشگاه طرح ملی است که همه از آن انتفاع می برند، اما مشکلات پیش آمده برای 
نمایشگاه بین المللی دائمی استان قم موجب پشیمان شدن سرمایه گذاران از سرمایه 
گذاری در این پروژه می شود. خاکی خاطرنشان کرد: بخش خصوصی استان قم تامین 
مالی پروژه احداث نمایشگاه بین المللی دائمی استان قم را بدون دریافت تسهیلات 
بانکی انجام داد، برآورد هزینه احداث این پروژه در ابتدا 150 میلیارد تومان بود که با 
توجه به افزایش هزینه ها اکنون به حدود 500 میلیارد تومان رسیده است. وی ادامه داد: 
سرمایه گذاری صورت گرفته توسط بخش خصوصی برای بهره برداری از فاز نخست 
نمایشگاه بین المللی دائمی استان قم تاکنون حدود 250 میلیارد تومان است و پس از 

راه اندازی فاز نخست این نمایشگاه، فاز دوم آن نیز به مرور احداث می شود.

رئیس انجمن صنفی مهمان پذیران استان قم پیش بینی کرد:

فاجعه در انتظار بخش گردشگری قم 
رئیس انجمن صنفی مهمان پذیران استان قم گفت: اگر مرزها با کشورهای همسایه 
باز نشود و زائران عراقی و پاکستانی دوباره به قم نیایند، فاجعه برای بخش گردشگری 

استان رخ می دهد، چون زائران ایرانی در قم اقامت ندارند. 
حسین جزینی با اشاره به وضعیت بخش گردشگری استان قم اظهار کرد: طرح های 
در دست احداث زیادی در این بخش در استان داریم، ولی با توجه به وضعیت پیش 
آمده در قم طی ماه های گذشته به دلیل شیوع کرونا، سرمایه گذاران دیگر رغبتی به 
سرمایه گذاری جدید در بخش گردشگری قم در وضعیت کنونی ندارند. وی ادامه داد: 
باید به دنبال حفظ بخش گردشگری استان قم و احیای این بخش باشیم، محور بودن 
گردشگری در توسعه استان بیشتر یک شعار است و سرپا باقی ماندن این بخش در سال 
جاری بعید است، به خصوص اگر مرزها با کشورهای همسایه باز نشود و زائران عراقی و 
پاکستانی دوباره به قم نیایند، فاجعه برای بخش گردشگری استان رخ می دهد، چون 
زائران ایرانی در قم اقامت ندارند. رئیس انجمن صنفی مهمان پذیران استان قم افزود: 
مدت زمان اقامت زائران ایرانی در شهر قم در گذشته به صورت میانگین زیر یک ساعت 
بود که براساس آمارهای رسمی به حدود پنج ساعت رسید، اما این زمان هم دردی را از 
بخش اقامتی استان دوا نمی کند، به خصوص با توجه به این که طی سال های اخیر 
سرمایه گذاری زیادی در بخش اقامتی قم صورت گرفت. وی خاطرنشان کرد: حدود 
600 واحد مجوزدار بخش گردشگری در استان قم داریم که به صورت میانگین در هر 
کدام از این واحدها 10 نفر اشتغال به کار داشتند، تعدادی هم خانه مسافر غیرمجاز در 
استان داریم و همه این واحدها طی ماه های گذشته به دلیل شیوع کرونا تعطیل بودند، 
گرچه که واحدهای گردشگری قم دوباره باز شدند، اما با توجه به عدم بازگشایی کامل 
حرم حضرت معصومه)س(، زائران از خارج از قم به این شهر نمی آیند و به همین دلیل، 

مسافری نیست که متقاضی اقامت در واحدهای اقامتی قم باشد.

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای استان قم :

هزار 75۰ پل و آبرو درراه های قم 
شناسنامه دارشدند

رییس اداره نگهداری ابنیه راه های استان قم گفت :درقالب اجرای طرح مدیریت 
جامع پلها ) BMS( ، افزون بر یکهزارو۷50 دستگاه پل و آبرو در سطح راههای استان 
قم دارای شناسنامه شدند.  عباس شکوری ضمن اعلام این خبر اظهارداشت : عملیات 
اجرایی این طرح از سال 9۷ آغاز ودربازه زمانی دوساله ای ، نسبت به تهیه شناسنامه 
ای جامع از پلهای استان قم اقدام به عمل آمد . . شکوری افزود: پس از احصا و تهیه 
شناسنامه جهت پلهای جاده ای استان، نسبت به بارگذاری اطلاعات موضوعه درسامانه 
مرکز مدیریت پلهای کشور اقدام گردید . وی اجرا و تکمیل این طرح را اقدامی درراستای 
نگهداری بهینه و ارتقا ساختاری ابنیه فنی جاده ای دانست و اذعان نمود : در طرح 
BMS ) سیستم مدیریت پلها ( نخست نسبت به تهیه شناسنامه ای جامع شامل : 
مشخصات هندسی، مشخصات سازه ای، موقعیت مکانی، تصاویر شناسنامه ای و 
تصاویر فنی آسیب ها اقدام میگردد. شکوری ادامه داد : پس از تهیه شناسنامه، نسبت 
به بررسی آسیبهای وارده به پل اقدام ودرادامه شاخص خرابی سازه ای و همچنین 
شاخص خرابی بهره برداری محاسبه میگردد.  وی افزود : پس از طی مراحل فوق، 
وضعیت کلی پل تعیین و براساس اولویت بندی های ملحوظ نسبت به تامین اعتبار 
لازم اقدام ودرخاتمه، مراحل اجرایی تعمیر، مرمت و ارتقا ساختار سازه ای پل آغاز 
میگردد.  شکوری درخصوص اجرای این طرح در آن دسته از راههایی که درحوزه بخش 
خصوصی می باشند نیز توضیح داد : با توجه به موقعیت فرادستی این اداره کل، تاکنون 
نسبت به تهیه شناسنامه جهت 140 دستگاه پل و آبرو درمحور آزادراه قم – گرمسار، 

توسط همکاران اداره کل متبوع اقدام شده است . 

افتتاح بیمارستان امیرالمومنین)ع( قم شاید وقتی دیگر؛

 وعده ای که هنوز عملی نشده است 

مسئولان استان با توجه به شیوع بیماری کرونا در قم، از افتتاح بیمارستان 
امیرالمومنین)ع( قبل از نوروز خبر دادند اما با وجود وعده  مسئولان استان در چند 

ماه اخیر هنوز از افتتاح و راه اندازی آن خبری نیست. 
 آخرین روز از دومین ماه سردترین فصل سالی که گذشت در تقویم تاریخ کشور 
و به ویژه استان قم ماندگار شد. روزی که مرگ دو نفر به دلیل بیماری ناشناخته 
کرونا در بیمارستان کامکار قم تأیید شد و خبر آن در صدر اخبار آن روز رسانه ها 

قرار گرفت.
به دلیل سرعت بالای انتقال این بیماری و احتمال شیوع آن در میان همشهریان 
قمی، بلافاصله ستاد بحران استان تشکیل و از اختصاص دو بیمارستان کامکار 
و فرقانی به بیماران کرونایی در قم خبر داده شد و پس از تکمیل ظرفیت این دو 
بیمارستان، بیمارستان های امام رضا)ع(، علی بن ابیطالب)ع( و بخش هایی از 

بیمارستان شهید بهشتی به بیماران کرونایی اختصاص یافت.
پس از افزایش مبتلایان به کرونا در سه استان گیلان، مازندران و قم وضعیت قرمز 
در این استان ها اعلام و مطرح شد که این استان ها به لحاظ امکانات بیمارستانی 
در شرایط خوبی قرار ندارند؛ درنتیجه حتی تجهیز مجتمع یاوران مهدی)عج( 
به عنوان نقاهتگاه برای بیماران بهبودیافته و برپایی یک بیمارستان هزار تخت 
خوابی صحرایی توسط سپاه و ارتش در منطقه پردیسان در دستور کار مسئولان 

استان قم قرار گرفت. 
کمبود امکانات بیمارستانی مسئولان را به فکر تجهیز و راه اندازی دو بیمارستان 
مادر و امیرالمؤمنین)ع( انداخت و با پیگیری های مسئولان استانی 60 میلیارد 

تومان به بیمارستان230 تختخوابی امیرالمؤمنین)ع( اختصاص یافت.
این بیمارستان که به همت خیریه آیت الله خوانساری از سال 94 آغازشده 
افتتاح آن سبب افزایش تخت های بستری قم و رسیدن به 1800 تخت می شود 
که در سال 1404 با راه اندازی بقیه بیمارستان ها به ازای هر فرد دو و نیم تخت 

بیمارستانی را در قم شاهد خواهیم بود که از استانداردهای ایران بیشتر است.
زایمان،  و  زنان  داخلی،  جراحی،  بخش های  دارای  و  جنرال  بیمارستان  این 
عفونی، تصویربرداری، پاراکلینیک، آزمایشگاه و .. است. این بیمارستان در فضای 
20 هزار مترمربع ساخته شده که حدود 100 میلیارد تومان برای ساخت و برای 

تجهیز و تکمیل بیمارستان نیز حدود 100 میلیارد تومان هزینه شده است.
مسئولان استان که از افتتاح این بیمارستان قبل از نوروز خبر دادند اما با وجود 
وعده ووعید مسئولان استان طی دو سه ماه اخیر هنوز از افتتاح و راه اندازی آن 
خبری نیست. در ادامه به بخشی از وعده های مسئولان استان اشاره می کنیم که 
خبر از افتتاح آن در تاریخ های مختلف داده اند اما همچنان در حد وعده ووعید 

باقی مانده است.
افتتاح بیمارستان در حد وعده و وعید باقی مانده 

ابرازه قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم در حاشیه بازدید از روند آماده سازی 
بیمارستان اظهار می دارد: درصدد بودیم تا بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( قم در 
هفته اول فروردین به بهره برداری برسد اما با توجه به نحوه فعالیت شرکت های 
تولید تجهیزات بیمارستانی در شرایط امروز کشور، برخی از تجهیزات به دستمان 

نرسید و افتتاح این بیمارستان به تعویق افتاد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم نیز در حاشیه بازدید از روند اجرایی 
اینکه  بیان  با  خبرنگاران،  جمع  در  قم  در  امیرالمؤمنین)ع(  بیمارستان  پروژه 
تشکیل  از  مدار خدمت می پیوندد،  به  زمان ممکن  کوتاه ترین  در  بیمارستان 
کارگروهی تحت عنوان کارگروه راه اندازی بیمارستان با دستور استاندار قم در حوزه 
معاونت عمرانی خبر می دهد و ابراز می کند: علیرغم اینکه به تعطیلات خوردیم و 
در خرید بسیاری از تجهیزات با مشکلاتی مواجه شده بودیم، با تدابیر و پیگیری ها، 

خریدها انجام شده و به مرور جهت راه اندازی بیمارستان، نصب می شود.
محسن بهشتی ادامه می دهد: عمده زیرساخت ها به سرانجام رسیده و در 
خصوص برق نیز، تابلوها در حال اتمام است و فردا  برق وصل می شود و مشکل 

خاصی در حوزه زیرساخت ها باقی نمی ماند.
وی خاطرنشان می کند: فاز نخست بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( قم شامل 
اورژانس و طبقه 4 و 5 ویژه بستری تا ده روز دیگر به بهره برداری می رسد و زودتر 
به مدار خدمت رسانی قرار می گیرد و فاز دوم متصل با فاز یک، در حال اجراست 
و با زمان فاصله داری نسبت به فاز نخست عملیاتی شده و به بهره برداری 

می رسد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم عنوان می کند: امید است فاز یک 
در 20 فروردین به اتمام برسد و در اینجا خدمات را بگیریم و هم زمان با آن فاز دوم 
نیز پیگیری می شود تا وقفه ای در اجرای پروژه نداشته باشیم و فاز دوم نیز بر اساس 

زمان بندی مشخص عملیاتی شود.
دلایل افتتاح نشدن بیمارستان امیرالمومنین)ع( 

همچنین بهشتی نیز  در گفت وگویی، به بیان دلایل افتتاح نشدن بیمارستان 
امیرالمؤمنین)ع( در زمان های اعلام شده پرداخته و اظهار می دارد: 60 میلیارد 
تومان بودجه بیمارستان در تاریخ هفتم فروردین قطعی و به حساب دانشگاه علوم 

پزشکی آمد درحالی که ابلاغ آن بیستم اسفند انجام شده بود.
اینکه  دلیل  به  بیان می کند:  قم  استانداری  امور عمرانی  معاون هماهنگی 
راه اندازی بیمارستان فرقانی و شهدا یک ورزیدگی به مسئولان دانشگاه علوم 
پزشکی داده بود درنتیجه مسئولان این دانشگاه قبل از قطعی شدن بودجه و از 

زمان ابلاغ آن دست به کار شدند.
وی ابراز می کند: از بیستم اسفند یعنی زمان ابلاغ بودجه بسیاری از شرکت ها 
انبارگردانی داشتند، بعدازآن نیز به تعطیلی این شرکت ها خوردیم، همچنین 
بسیاری از تجهیزاتی که می خواستیم از شرکت ها خریداری کنیم، می گفتند این 

تجهیزات را  می فروشیم اما نصب نمی کنیم.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با بیان اینکه با افتتاح بیمارستان 
امیرالمؤمنین)ع( یک زیرساخت دائمی به سلامت استان اضافه می شود، تأکید 
اردیبهشت  اوایل  امیدواریم  گرفته  صورت  برنامه ریزی های  اساس  بر  می کند: 

سه طبقه را تجهیز و راه اندازی کنیم.
مؤید این سخن، وعده بهرام سرمست  استاندار قم و محمدرضا قدیر رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم در حاشیه بازدید از بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( است 
که  از افتتاح این بیمارستان در اوایل اردیبهشت ماه و تا قبل از شروع ماه مبارک 

رمضان خبر می دهند.
استاندار قم در حاشیه این بازدید در جمع خبرنگاران با اشاره به پیگیری های 
و  مدیریت  سازمان  رئیس  رئیس جمهور،  اول  معاون  طریق  از  گرفته  صورت 
برنامه ریزی کشور، ریاست مجلس و وزیر بهداشت برای راه اندازی هر چه سریع تر 
دو بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( و مادر خاطرنشان می کند: امیدواریم بتوانیم قبل 
از شروع ماه مبارک رمضان و اوایل اردیبهشت ماه شاهد افتتاح این بیمارستان 

باشیم.
به نظر می رسد با توجه به هشدار مسئولان وزارت بهداشت نسبت به موج دوم 
بیماری کرونا در فصل پاییز که همراه با بیماری آنفلوانزا در راه است، هر چه زودتر 
باید این بیمارستان به مدار درمانی استان افزوده شود تا همشهریان قمی از 
خدمات درمانی و پزشکی آن بهره ببرند اما با وجود پیشرفت فیزیکی 98 درصدی 
بیمارستان و تجهیز آن در چند ماه اخیر و با وجود وعده ووعید مسئولان استان 

خبری از افتتاح بیمارستان نیست.

به بهانه سی و یکمین سال هجرت آفتاب

گذری بر زندگی امام خمینی )ره( از طلوع تا غروب 

اجتماعی
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 معاون اول رییس جمهوری از بازار سرمایه و مشارکت فعال مردم در این بازار به عنوان 
فرصتی بزرگ برای اقتصاد کشور یاد کرد و گفت: باید از اعتماد مردم به بازار سرمایه 
حراست و حفاظت شود البته مردم باید بدانند که بازار سرمایه ریسک پذیر است و باید برای 

فعالیت در این بازار با کارشناسان مشورت کنند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری،  اسحاق جهانگیری در 
جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی که روز دوشنبه به ریاست وی برگزار شد، نقش 
بازار سرمایه را در مردمی کردن اقتصاد پراهمیت و اساسی دانست و اظهارداشت: حضور و 
فعالیت مردم در بازار سرمایه به معنای این است که افراد صاحب و مالک سهم کارخانجات 

بزرگ کشور می شوند.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به گزارش رییس سازمان بورس و اوراق بهادار مبنی 
بر اینکه در حال حاضر 13 میلیون نفر دارای کد معاملاتی هستند و در بازار سرمایه فعالیت 
می کنند، از دست اندرکاران سازمان بورس قدردانی کرد و افزود: شاخص های موجود نظیر 
تأمین مالی، شاخص کل بورس،   ارزش معاملات و تعداد کدهای معاملاتی فعال نشان 

می دهد که بازار سرمایه کشور بزرگ شده و عمق پیدا کرده است.
جهانگیری با تأکید بر اینکه بازار سرمایه همواره و به خصوص در شرایط کنونی از 
اهمیت فراوانی برای کشور برخوردار است، تصریح کرد: بازار سرمایه برای همه دولت ها 
و حکومت ها با اهداف مختلفی که دارند اهمیت دارد و یکی از مهمترین اهداف آن 
شفاف سازی اقتصاد است. وی با تأکید بر اینکه بازار سرمایه نقش مهم و اساسی در 
شفاف سازی اقتصاد ایفا می کند، یادآور شد: عملکرد شرکت هایی که سهام خود را در بازار 
سرمایه عرضه می کنند تا حد زیادی باید شفاف باشد و عملکرد آنها زیر نظر سرمایه گذاران 
و کارشناسان اقتصادی خواهد بود و این برای هر اقتصاد و به خصوص اقتصاد کشور ما 
اهمیت دو چندان دارد. معاون اول رییس جمهوری، آزادسازی سهام عدالت و امکان خرید 
و فروش آن در بورس را یکی از بزرگترین طرح های اقتصادی و اجتماعی کشور پس از 
انقلاب اسلامی برشمرد و خاطرنشان کرد: حدود 50 میلیون نفر از مردم کشور در قالب 
طرح سهام عدالت، سهامدار کارخانجات مهم دولتی شده اند و امروز ارزش سهام آنها از 
رشد قابل قبولی برخوردار شده است به گونه ای که در حال حاضر ارزش سهام 500 هزار 
تومانی بین ۷ تا 8 میلیون تومان و ارزش سهام یک میلیون تومانی بین 15 تا 16 میلیون 

است.
با اشاره به امکان مدیریت مستقیم و غیرمستقیم سهام عدالت توسط  جهانگیری 
دارندگان این سهام گفت: البته دولت به مردم توصیه می کند که سهام خود را نفروشند چرا 
که ارزش آن افزایش پیدا خواهد کرد. البته شرایط برای کسانی که واقعا به پول آن نیاز دارند 

مهیا است تا بتوانند سهام خود را در بورس بفروش برسانند.
معاون اول رییس جمهوری همچنین با اشاره به توافقات صورت گرفته برای پذیرش 
سهام عدالت به عنوان وثیقه و اعطای کارت اعتباری به دارندگان سهام عدالت تصریح کرد: 
با اجرای این طرح این امکان فراهم می شود که سهام عدالت به عنوان وثیقه پذیرفته شود و 

افراد بتوانند با دریافت کارت اعتباری، بخشی از نیازهای خود را برطرف کنند.
هیات  جلسه  در  استانی  سرمایه گذاری  شرکت های  موضوع  طرح  به  اشاره  با  وی 
دولت اظهار داشت: این موضوع در دست بررسی است و درباره ساز و کار آن به نحوی 

تصمیم گیری خواهد شد که مصلحت سهامداران و مردم مدنظر باشد.
معاون اول رییس جمهوری افزایش چشمگیر حضور و فعالیت مردم در بازار سرمایه را 
از مهمترین اتفاقات اقتصادی دانست و با اشاره به امکان خرید و فروش سهام عدالت در 
بورس گفت: با اجرای طرح آزادسازی سهام عدالت و امکان خرید و فروش آن، بخش 
مهمی از یکی از اهداف اصلی اقتصاد مقاومتی برای مردمی کردن اقتصاد محقق شده 
است. وی همچنین با اشاره به افزایش برنامه های تأمین مالی در بازار سرمایه خاطرنشان 
کرد: البته اقتصاد ایران اقتصادی بزرگ است و باید تأمین مالی از طریق بازار سرمایه بیش 

از میزان فعلی باشد و در این زمینه بخش خصوصی و شرکت های بزرگ عمومی نیز باید 
فعالیت گسترده تری داشته باشند چرا که بهترین محل برای تأمین مالی آنها بازار سرمایه 

است.
معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه روز یکشنبه حدود 10 هزار میلیارد تومان اوراق 
مالی دولت با نرخ سود 15 درصد فروخته شد، البته بیش از 18 هزار میلیارد تومان تقاضا 
برای آن وجود داشت، به برنامه سال گذشته دولت برای فروش اوراق مشارکت اشاره و 
خاطرنشان کرد: سال گذشته با وجود آنکه نرخ سود فروش اوراق مشارکت 20 درصد بود 
اما به اندازه امسال استقبال نشد و این افتخار بزرگی است که نرخ سود بانکی در کشور به 

سمت منطقی شدن در حال حرکت است.
جهانگیری با تأکید بر اهمیت بازار سرمایه برای تأمین مالی طرح ها و پروژه های مختلف 
اظهار داشت: اقتصاددانان کشور این موضوع را مورد توجه قرار دهند. حدود 10 سال 
است که نرخ رشد سرمایه گذاری کشور منفی بوده و این برای آینده اقتصاد ایران مشکل 
بزرگی است. باید برای فعالان بازار سرمایه و بخش خصوصی انگیزه ایجاد کنیم تا با 

استفاده از بازار سرمایه، تأمین مالی و نسبت به سرمایه گذاری اقدام کنند.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به دستور رییس جمهوری مبنی بر عرضه و فروش 
سهام شرکت ها در بازار سرمایه گفت: سهام شرکت های دولتی با مسئولیت وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در بازار سرمایه عرضه شده و می شود و امروز که تقاضا برای خرید سهام 
شرکت ها از سوی مردم رو به افزایش است، هیچ فرصتی برای شرکت های بزرگ و نهادهای 

عمومی بهتر از شرایط فعلی نیست.
جهانگیری افزود: با دستور و مجوزی که مقام معظم رهبری دادند، حتی نهادهای 
فعالیت های  زیرمجموعه خود که  بنگاه های  و  نیز می توانند سهام شرکت ها  نظامی 

غیرنظامی دارند را در بازار سرمایه عرضه کنند.

معاون اول رییس جمهوری با اشاره به ادغام هفت بانک و موسسه اعتباری وابسته به 
نیروهای مسلح در بانک سپه تصریح کرد: خوشبختانه اتفاق مهمی در این زمینه رخ داده 
و نهادهای نظامی از فعالیت های بانکداری کناره گیری کرده اند و شاهد ادغام بانک های 

متعلق به این نهادها در بانک سپه هستیم.
وی از بازار سرمایه و مشارکت فعال مردم برای حضور در این بازار به عنوان فرصتی بزرگ 
برای اقتصاد کشور یاد کرد و افزود: باید از اعتماد مردم به بازار سرمایه حراست و حفاظت 
شود البته مردم باید بدانند که بازار سرمایه ریسک پذیر است و حتماً باید برای فعالیت در 

این بازار با کارشناسان مشورت کنند.
معاون اول رییس جمهوری همچنین با اشاره به مصوبه جدید شورای عالی اقتصادی 
سران سه قوه در خصوص واگذاری سهام شرکت ها در بورس افزود: بر اساس این مصوبه 
شرکت هایی که در سال 99 موفق به عرضه سهام خود در بازار سرمایه شوند، سازمان امور 
مالیاتی کشور تنها مالیات یک سال آنها را محاسبه می کند و به مالیات سالیان گذشته آنها 

ورود نخواهدکرد.
جهانگیری در ادامه این جلسه با اشاره به گزارش ارائه شده از سوی رییس سازمان 
شیلات ایران درخصوص طرح توسعه پرورش ماهی در دریا و اهداف و مزایای این طرح 
گفت: طرح توسعه پرورش ماهی در قفس از هر نظر مورد حمایت دستگاه های اقتصادی 

دولت است و وزارت جهاد کشاورزی نیز با جدیت این موضوع را در دست پیگیری دارد.
وی طرح تدوین شده سازمان شیلات برای توسعه پرورش ماهی در قفس را از طرح های 
مهم اقتصاد مقاومتی توصیف کرد و یادآور شد: در سال های نخست شروع اجرای این 
طرح، دولت در حد توان خود از آن حمایت خواهد کرد و لازم است که ستادی در وزارت 
جهاد کشاورزی مسئولیت پیگیری این طرح را عهده دار شود و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت نیز برای ساخت تجهیزات مورد نیاز صنعت پرورش ماهی در قفس در داخل کشور 
برنامه ریزی کند و پیگیری های لازم را برای تأمین نیازهای مرتبط با این صنعت را انجام 
دهد. معاون اول رییس جمهوری با اشاره به وجود سواحل طولانی در شمال و جنوب 
کشور گفت: سواحل کشور در شمال و جنوب از نعمت های بزرگی است که خداوند به 
کشور به ما عطا کرده که می توانند نقش بسیار موثری در روند توسعه کشور داشته باشند اما 
متأسفانه آنطور که باید مورد استفاده قرار نگرفته و مناطق اطراف این سواحل نظیر سواحل 

مکران معمولًا به عنوان مناطق محروم محسوب می شوند.
جهانگیری با تأکید بر اینکه باید برای اقتصاد دریا محور کاری جدی در کشور انجام 
شود، افزود: برای توسعه اقتصاد دریامحور بخش خصوصی، سازمان برنامه و بودجه، 
وزارتخانه های اقتصاد و صمت و همه دستگاه های مرتبط باید بسیج شوند چرا که با فعال 
شدن اقتصاد دریا محور هزاران فرصت شغلی در صنایع و خدمات مرتبط با آن راه اندازی 
خواهد شد. معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه توانایی صنعتی کشور بسیار فراتر 
از میزان فعلی است، گفت: سازمان برنامه و بودجه باید موضوع ساخت داخل و تأمین 
نیازهای طرح توسعه پرورش ماهی در قفس را از معاونت علمی و فناوری رییس جمهوری 

و وزارت صنعت معدن و تجارت پیگیری کند.
وی با اشاره به اعلام آمادگی صندوق توسعه ملی برای اعطای تسهیلات ریالی و ارزی 
برای طرح توسعه پرورش ماهی در قفس، از رییس این صندوق خواست زمان بازپرداخت 
این تسهیلات را طولانی تر در نظر بگیرند و دوره تنفس مناسب نیز برای بازپرداخت این 

تسهیلات لحاظ کنند.
معاون اول رییس جمهوری یادآور شد: اگر سیاست ها و برنامه های مناسبی برای توسعه 
صنعت پرورش ماهی در قفس به کار گرفته شود و دولت نیز از این طرح حمایت کند،   با 
توجه به بازدهی مناسب و بازگشت سرمایه، این طرح به زودی جایگاه خود را پیدا خواهد 
کرد و روندی رو به رشد در پیش خواهد داشت و در مدت زمان کوتاهی از حمایت دولت 

بی نیاز خواهد شد.

معاون اول رییس جمهوری: 

باید از اعتماد مردم به بازار سرمایه حفاظت شود

اقتصادی

پرداخت یارانه متولدین جدید، مشروط شد

شروط پرداخت یارانه به موالید جدید
هیات وزیران با تصویب آئین نامه اجرایی هدفمندی یارانه ها، بار دیگر وزارت کار را 
مکلف کرد که سه دهک بالای درآمدی را شناسایی و حذف کند؛ همچنین پرداخت 

یارانه به موالید جدید منوط به تایید وزارت کار خواهد بود.
هیات وزیران در جلسه عصر روزیکشنبه  با هدف تحقق عدالت، کاهش فقر مطلق 
و توسعه بهداشت و سلامت مردم و معطوف  کردن پرداخت یارانه به خانوارهای 
نیازمند، آئین نامه اجرایی بند )الف( تبصره )14( قانون بودجه، موضوع منابع و 

مصارف هدفمندی یارانه ها را تصویب کرد.
براساس این آئین نامه، وزارت کار موظف شد با کمک بانک های اطلاعاتی، سه 
دهک بالای درآمدی یارانه بگیر را با ارائه دلیل و مدرک به افراد، شناسایی و به سازمان 
یارانه خانوارهای  این سازمان می بایست  و  یارانه ها معرفی کند  هدفمندسازی 

اعلامی را در اولین نوبت حذف کند.
البته در این آئین نامه عنوان شده که افراد می توانند نسبت به این موضوع اعتراض 
کنند و با اعلام رضایت از دسترسی وزارت کار به اطلاعات بانکی خود اجازه بررسی 
اطلاعات و مستندات را بدهد و چنانچه واجد شرایط باشند، یارانه آنها پرداخت 

می شود.
شروط پرداخت یارانه به موالید جدید

یکی دیگر از بندهای قابل توجه در مصوبه هیات وزیران، پرداخت یارانه موالید 
شده  متولد  فرزندان  به  نقدی  یارانه  پرداخت  که  صورت  این  به  است.  جدید 
خانوارهای یارانه بگیر، مشروط به تایید وزارت کار و وجود منابع است در حالی که 

پیش از این با تولد فرزند، یارانه نقدی بدون هیچ شروطی برای وی واریز می شد.  
هیات وزیران در ادامه وزارتخانه های نفت و نیرو را مکلف کرد تا از طریق شرکت های 
تابعه ذی ربط تمامی دریافتی های )منابع( مربوطه را از طریق حساب های مفتوحه 
خزانه داری کل کشور نزد بانک مرکزی به حساب سازمان هدفمندسازی یارانه ها 
واریز کنند. سازمان هدفمندسازی یارانه ها نیز مکلف است به ازای هر ردیف از 
دریافتی های فوق، نسبت به افتتاح حساب نزد بانک مرکزی با هماهنگی خزانه 
داری اقدام کند. همچنین خزانه داری کل کشور نیز موظف است سهم عوارض 
شهرداری ها و دهیاری ها را به حساب سازمان امور مالیاتی نزد خزانه داری واریز 
کند تا سازمان امور مالیاتی عوارض مذکور را به حساب وزارت کشور برای پرداخت 

به شهرداری ها و دهیاری ها واریز کند.

معاون وزیر راه:
 هدف دولت تولید و عرضه مسکن پایدار است
مدیرعامل شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای جدید کشور که به منظور بازدید 
از آزاد راه تبریز – سهند و پروژه های عمرانی به شهر جدید سهند سفر کرده بود، 

کلنگ احداث 390 واحدی از طرح اقدام ملی مسکن را به زمین زد.
حبیب اله طاهر خانی در این مراسم با اشاره به این که یکی از ظرفیت های 
طرح اقدام ملی مسکن استفاده از بخش خصوصی است، گفت: طرح اقدام 
ملی قالب های مختلفی دارد که یکی از آن ها خود مالکی است و دولت در تامین 

تسهیلات لازم برای ساخت مسکن ملی کمک خواهد کرد.
وی افزود: هدف دولت تولید و عرضه مسکن پایدار است و قصد تصدی گری 
ندارد و اگر تولید مسکن متوقف شود مطمئنا مشکلاتی در زندگی مردم به وجود 
خواهد آمد. وی، شهر جدید سهند را برای زندگی با کیفیت مناسب دانست و گفت: 
با ساخت مسکن برای اقشار متوسط و کم درآمد و نیز اتمام آزاد راه تبریز- سهند 
جامعه هدف بیشتری تحت پوشش قرار خواهد گرفت و کمک خیلی بزرگی برای 
تبریز خواهد بود. طاهرخوانی در ارتباط با قیمت تمام شده واحدهای طرح اقدام 
ملی مسکن در شهر سهند هم گفت: برآورد قیمت برعهده شورای مسکن استان 
است. معاون وزیر راه و شهرسازی، شهر سهند را جزو شهرهای فرازمند و پیشرو نام 
برد و گفت: شهر جدید سهند از لحاظ نقشی که در تولید مسکن دارد توانسته است 

برای کلان شهر تبریز نقش مهمی ایفا کند.
وی افزود: شرکت عمران شهر سهند با توجه به برنامه های متنوع فرهنگی، 
اجتماعی، ورزشی که برای این شهر دارد چشم انداز ویژه ای در آینده نزدیک خواهد 
داشت و رشد سریع را تجربه خواهد کرد. وی اظهار کرد: سهند ظرفیت و پتانسیل 
بیشتری برای توسعه دارد و با اتفاقاتی که در دو سال اخیر در این شهر افتاده نتیجه 

هم افزایی مسئولین آن است و جای تقدیر دارد.

 بانک مرکزی  اعلام کرد:

رشد 7.۴ درصدی تعداد چک های برگشتی

حدود یک میلیون و 113 هزار فقره چک به ارزش حدود ١٣١ هزار میلیارد ریال 
در فروردین ٩٩ در کل کشور برگشت خورد که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد ۷.4 

درصد افزایش و از نظر مبلغ ٢٦ درصد کاهش داشته است.
براساس تازه ترین آمار بانک مرکزی، 18.3 درصد از تعداد کل چک های مبادله 

شده در فروردین ماه، برگشت خورده است.
حدود 6 میلیون و 100 هزار فقـره چک به ارزشی بیش از ٦٥٢ هزار میلیارد ریال 
در فروردین ماه ٩٩ در کل کشـور مبادله شد که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و 

مبلغ به ترتیب 36 درصد و 56.4 درصد کاهش داشته است.
 در ماه مورد گزارش در استان تهران حدود یک میلیون و 800 هزار فقره چک به 
ارزشی بالغ بر ٣٠٦ هزار میلیارد ریال مبادله شد. در فروردین ماه ٩٩ در کل کشور 
حدود پنج میلیون فقره چک به ارزشی بیش از ٥٢١ هزار میلیارد ریال وصول شد که 
نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 41.3 درصد و 60.4 درصد کاهش 
را نشان می دهد. از کل تعداد و مبلغ چک های مبادله شده در ماه مذکور به ترتیب 
81.۷ درصد و ٨٠ درصد وصول شده است. حدود یک میلیون و 92 هزار فقره چک 
به ارزشی حدود ١٢٧ هزار میلیارد ریال در فروردین ماه ٩٩ در کل کشور به دلایل 
کسری یا فقدان موجودی برگشت داده شده است. در واقع در کل کشور از نظر 
تعداد 98.1 درصد و از نظر ارزش 96.9 درصد از کل چک های برگشتی به دلایل 

کسری یا فقدان موجودی بوده است.
 

همتی با ارسال نامه ای به رئیس اتاق ایران اعلام کرد؛

فرصت بهره مندی از مشوق های بازگشت 
ارز صادرات تا پایان تیرماه

عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی با ارسال نامه ای به غلامحسین شافعی 
اعلام کرد کلیه صادرکنندگان تا پایان تیرماه سال جاری مهلت دارند نسبت به ایفای 

تعهدات ارزی صادراتی سال 1398 اقدام کنند.
در نامه رئیس کل بانک مرکزی به رئیس اتاق ایران آمده است که صادرکنندگان به  
منظور بهره مندی از مشوق ها و خدمات دستگاه های اجرایی، سازمان ها و نهادهای 
ذی ربط، تا تاریخ اعلام شده باید تعهدات ارزی سال قبل خود را ایفا کنند. نامه 
همتی در پاسخ به نامه 9 اردیبهشت شافعی ارسال شده است. رئیس اتاق ایران 
در آن نامه خطاب به همتی نوشته بود: حذف تعدیل 20 درصدی برای صادرات 
سال های 98 و 99 را بر خلاف رایزنی های صورت گرفته اعلام کرد و تاکید داشت 
این اقدام موجب ضرر هنگفت صادرکنندگان می شود.  به گفته همتی، تصمیم 
تازه بانک مرکزی بر اساس تصمیم کمیته موضوع ماده »2« مصوبات چهاردهمین 
جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی و بهره مندی صادرکنندگان از مشوق ها و 

خدمات دستگاه های اجرایی، سازمان ها و نهادهای ذیربط اتخاذ شده است.

معاون سازمان خصوصی سازی گفت: دعوت نامه های قبلی و حتی کارت سهام عدالت که بر روی آن ارزش 10 میلیون ریالی 
هم نوشته شده از نظر سازمان خصوصی سازی فاقد اعتبار است.

www.samanese. حسن علایی با بیان اینکه ملاک مورد عمل در سهامدار بودن افراد اکنون سامانه سهام عدالت به نشانی
ir است، افزود: دعوت نامه های قبلی سهام عدالت و حتی کارت سهام عدالت که بر روی آن ارزش 10 میلیون ریالی هم نوشته 
شده از نظر سازمان خصوصی سازی اعتباری ندارد و فقط وجود کدملی مشمولان در سامانه سهام عدالت ملاک عمل است.
وی ادامه داد: اکنون تعداد نهایی سهامداران عدالت در سامانه سهام عدالت 49 میلیون و 121 هزار  و 4۷1 نفر است، حدود 
1.8 میلیون نفر دارای برگه های دعوتنامه سهام عدالت هستند اما مراحل ثبت نهایی آنها در سامانه سهام عدالت به هر دلیلی 

انجام نشده است.
معاون سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه برخی از شهروندان که کارت سهام عدالت با مبلغ 10 میلیون ریالی و با امضای 
مدیرعامل شرکت تعاونی سهام عدالت و رئیس هیأت مدیره و بارکد و کد 24 رقمی دارند، اما وقتی شماره ملی این افراد را وارد 
سامانه سهام عدالت می کنیم، سامانه پاسخ می دهد شما جزو مشمولان سهام عدالت نیستید، اظهار داشت: دعوت نامه ها و 
حتی کارت های پرس شده مبنا و ملاک نیست و ملاک عمل فقط سامانه سهام عدالت است که مشخصات سهامداران عدالت 

تا سال 94 وارد این سامانه شده است.
هنوز چهار میلیون نفر شبای خود را اعلام نکرده اند

علایی همچنین گفت: کسانی که در سامانه سهام عدالت مراحل ثبت نام خود را نهایی کرده و کد رهگیری دریافت کرده 
باشند، به عنوان سهامدار عدالت شناخته می شوند، حتی اگر تاکنون شماره شبای بانکی خود را نداده باشند.

وی افزود: تا چند روز گذشته حدود 4.۷ میلیون نفر شماره شبای خود را اعلام نکرده بودند اما در این چند روز تعداد زیادی 
شماره شبا دریافت شد.

معاون سازمان خصوصی سازی ادامه داد: با وجود اینکه بارها از شبکه های تلویزیونی، رادیویی و خبرگزاری ها و روزنامه ها 
به مردم اطلاع رسانی کرده ایم اما اکنون حدود چهار میلیون نفر شماره شبای حساب بانکی خود را برای دریافت سود سهام 

عدالت به سامانه اعلام نکرده اند.
وی با بیان اینکه برای تکمیل ارزش تفاوت سهم 532 هزار تومانی تا یک میلیون تومانی بارها اطلاع رسانی شد اما در نهایت 
حدود 300 هزار نفر مبالغ تکمیلی را واریز کردند، اظهار داشت: شاید آن موقع مردم فکر می کردند سهام عدالت ارزشی ندارد 

و نسبت به واریز وجه اقدام نکردند، به هر حال در گذر زمان افزایش قیمت سهام عدالت صورت گرفته است.

استاد اقتصاد دانشگاه تهران گفت: در حال حاضر نرخ تورم براساس سال پایه 1393 محاسبه می کنند و باید این سال 
به 1396 یا 139۷ تغییر یابد چون بیشترین رشد قیمت ها مربوط به سال های 9۷ و 98 است و به نظرم اگر اینگونه شود 
مردم واقعیت ها را بهتر احساس خواهند کرد چون این موضوع بر اعتماد مردم بر سیاست گذار اقتصادی تاثیر منفی دارد.
سجاد برخورداری در گفت وگو با ایلنا در مورد هدف گذاری نرخ تورم که از سوی بانک مرکزی 22 درصد اعلام شده، 
اظهار داشت: رسیدن به این استراتژی نیازمند بسترهایی مانند ثبات کشور و امکانات لازم بانک مرکزی است که نبود 
این بسترها در شرایط کنونی، تحقق این نرخ را دشوار می کند. برای نمونه بانک مرکزی چگونه این نرخ ارز بالا که متغیر 

تاثیرگذار در این روند است را کاهش خواهد داد؟
وی ادامه داد: باید توجه داشت که در این موضوع سیاست گذار بنوعی اعتبار خود را در میان گذاشته و عدم اصابت به 

هدف مورد نظر، می تواند این اعتبار را زیر سوال ببرد که تبعات اقتصادی بالایی دارد.
این کارشناس سیاست های پولی تصریح کرد: در شرایطی که ارز ترجیحی برای کالاهای اساسی در حال حذف شدن 
است و همچنین پیش بینی می شود تا پایان سال 99 تقریبا 30 درصد بر هزینه ها افزوده شود که این دو عامل تاثیر 
تورم زایی بالایی دارند و روند این استراتژی را مختل می کنند. البته باید متذکر شد که اگر سیاست گذار از سیاست های 
انقباظی استفاده کند در واقع بر تعمیق رکود کمک کرده است، سیاستی که در دولت های پیشین نیز اجرا شد. بنابراین 

با در نظر گرفتن مجموع عوامل می توان پیش بینی کرد که شانس موفقیت این استراتژی اندک است.
استاد اقتصاد دانشگاه تهران در پاسخ به این پرسش که چرا مردم تورم اعلامی از سوی منابع رسمی را در زندگی خود 
احساس نمی کنند، گفت: باید توجه داشت که نرخ تورم براساس سبد کالایی مشتمل بر بیش از 360 کالا محاسبه 
می شود از همین روی آنچه د تورم مردم بیشتر آن را لمس می کنند مربوط به کالاهای اساسی است که تورم بالای 60 

درصدی دارند.
وی افزود: بنابراین اگر تورم را براساس گروه کالایی اعلام کنند شاید بهتر بتوان ارزیابی دقیقی از شرایط کشور داشته 

باشیم. این موضوع برای کشورهایی مانند ما می تواند خطا باشد و بی اعتمادی نسبت به سیاست گذار را افزایش دهد.
این اقتصاددان با بیان اینکه باید سال پایه تنزیل یابد، ادامه داد: در حال حاضر نرخ تورم براساس سال پایه 1393 
محاسبه می کنند و باید این سال به 1396 یا 139۷ تغییر یابد چون بیشترین رشد قیمت ها مربوط به سال های 9۷ و 
98 است و به نظرم اگر اینگونه شود مردم واقعیت ها را بهتر احساس خواهند کرد چون این موضوع بر اعتماد مردم بر 

سیاست گذار اقتصادی تاثیر منفی دارد.

معاون واگذاری سهام و بنگاه ها؛

کارت سهام عدالت فاقد اعتبار است
استاد اقتصاد دانشگاه تهران:

تورم کالاهای اساسی بالاتر از ۶۰ درصد است

بر اساس برنامه ششم توسعه ) 1400- 1396( دستیابی 
به تولید سالانه 10 تن طلا پیش بینی شده که 80 درصد 
جداول  برپایه  شد.  محقق   9۷ سال  پایان  تا  هدف،  این 
آماری سازمان توسعه ونوسازی معادن وصنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( در سال 1385 با استخراج 6۷0 هزار و 592 تن 
سنگ طلا، یک هزار و 432 کیلوگرم طلا تولید شد که روند 
تولید سالیانه پس از آن افزایشی بود؛ البته در خلال این 
سال ها بنابرعلل مختلف اعم از مشکلات استخراج و تعطیلی 
کارخانه فرآوری و ... افت تولید نیز بوجود آمد. آمارهای مورد 
بررسی نشان می دهد که در سال 92 به میزان یک میلیون و 
663 هزار و ۷09 تن سنگ طلا استخراج شد که از این میزان 

چهار هزار و 196 کیلوگرم طلا حاصل شد.
برآورد کل ذخیره طلا

کل ذخایر طلای معدنی شناخته شده در کشور به روایت 
ایمیدرو حدود 300 تن برآورد شده و در واقع ذخایر طلای 
ایران بر روی 10 زون قرار گرفته اند که عمده آنها از جمله 
زون های تکاب داشکسن، موته - آستانه و زون شرق ایران 
شامل حوزه فلززایی طلا، تنگستن، پلی متال، بینالود حوزه 
فلز زایی مس و طلای ده سلم خوسف، حوزه فلز زایی طلا، 

آنتیموان، پلی متال خاش - زاهدان معرفی شده اند.
عمده تولید طلای معدنی در ایران تا سال 1393 توسط 
سه معدن طلای آق دره آذربایجان غربی، موته اصفهان و کوه 

زر سمنان )دامغان( انجام گرفته است.
زرشوران بزرگترین معدن طلا

غربی  آذربایجان  زرشوران  طلای  معدن   1393 سال   

)تکاب(   افتتاح شد که از نظر میزان تولید به عنوان بزرگترین 
معدن طلای کشور محسوب می شود.  پروانه اکتشاف معدن 
طلای زرشوران بالغ بر 2۷.5 میلیون تن کانسنگ ثبت شده 
و دارای ذخیره قطعی 110 تن طلای 24 عیار است که 

استحصال می شود.
ظرفیت فاز خط نخست، 1.2 تن در سال است و فاز توسعه 
ای نیز توسط کمیته سرمایه گذاری ایمیدرو تصویب شده که 

ممکن است به سه تا چهار برابر افزایش یابد.  
معادن و کارخانه های طلا

به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، بررسی ظرفیت ها و 
توانمندی معادن و کارخانه های طلای کشور گویای آن است 
که در آق دره آذربایجان غربی ظرفیت تولید سالانه دو هزار 
و 100 کیلوگرمی ایجاد شده که میزان تقریبی تولید سالانه 
یک هزار و 500 کیلوگرم طلا را دارد و بهره بردار آن بخش 

خصوصی است.
زرشوران آذربایجان غربی به ظرفیت سه هزار کیلوگرم که 
بهره بردار آن سازمان توسعه ونوسازی معادن وصنایع معدنی 

ایران )ایمیدرو( است.
موته اصفهان با ظرفیت سالیانه 540 کیلوگرم و میزان تولید 
تقریبی سالیانه 300 کیلوگرم که شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران )تابعه ایمیدرو( بهره بردار آن محسوب می شود.
کوه زر خراسان رضوی )تربت حیدریه( با ظرفیت تولید 
420 کیلوگرم و میزان تقریبی تولید سالیانه 250 کیلوگرم که 

بهره بردار آن بخش خصوصی است.
اخترچی در استان مرکزی با ظرفیت تولید 150 کیلوگرم 

در سال و میزان تقریبی تولید 100 کیلوگرم که توسط بخش 
خصوصی مورد بهره برداری قرار می گیرد.

عنوان  به  نیز  ایران  مس  صنایع  ملی  شرکت  همچنین 
محصول جانبی، سالیانه حدود 600 کیلوگرم طلا تولید می 

کند.
آمارهای وزارت صنعت از وضعیت تولید

وزارت صنعت در آمارهای منتشر شده از عملکرد در بخش 
طلا آورده است، هدف گذاری تولید شمش طلا برای سال 
96 رقم هفت تن بود، اما در پایان نخستین سال برنامه ششم 

توسعه تولید 6 تن شمش تحقق یافت.
معاون پیشین امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت 
در زمینه عملکرد تولید طلا در سال 9۷ آمار داد: میزان تولید 
در دومین سال برنامه ششم توسعه هشت تن طلا بود که از 
این رقم، یک تن حاصل کار دولت و هفت تن ثمره کار بخش 

خصوصی بود.
معدن طلای ساریگونی کردستان

از معادنی که از ذخایر خوبی برخوردار است، معدن طلای 
ساریگونی است که در استان کرستان واقع شده، بهره بردار 

قزاق آن به مدت هفت سال استخراج آن را برعهده دارد.
معدن طلای ساریگونی قروه با 18 تن ذخیره برای مدت 
هفت سال توسط یک شرکت قزاقستانی مورد بهره برداری 
از ذخیره قطعی طلای  قرار می گیرد و حدود 50 درصد 
شناخته شده در کردستان مربوط به شهرستان قروه و معدن 
طلای داشکسن است. قروه در 90 کیلومتری شرق سنندج 

واقع شده است.

همچنین بررسی ها نشان می دهد استان آذربایجان غربی 
را می توان به عنوان استان طلایی کشورمان معرفی کرد و 
جهان  طلازایی  کمربند  روی  غربی  آذربایجان  درحقیقت 
قرار دارد که از اروپا آغاز و از ترکیه به ایران و سپس پاکستان 

می رسد.
برپایه گزارش های موجود، ذخایر طلای جهان بالغ بر 
یکصد هزار تن است که از این رقم 4۷ هزار تن آن قطعی بوده 
و می توان گفت: نیم درصد ذخایر قطعی جهانی این فلز در 

استان آذربایجان غربی واقع است.
ارزیابی میزان عیار طلای معادن 

برپایه آمارهای ایمیدرو، زرشوران )تکاب( با میزان ذخیره 
احتمالی 110 تن طلا با عیار متوسط 4.5 گرم در تن مورد 

ارزیابی قرار گرفته است.
آق دره آذربایجان غربی - تکاب هم با ذخیره 30 تنی دارای 
عیار متوسط 2.۷ گرم در تن است، ضمن اینکه برای طلای 
داشکسن قروه برآورد ذخیره 63 تنی تعیین شده، اما میزان 

عیار آن درج نشده است.
در موته اصفهان نیز با ذخیره 14 تن، عیار 2.5 گرم در تن 
ثبت شده، کوه زر در خراسان رضوی )تربت حیدریه( هم 15 

تن ذخیره با عیار 3.3 گرم در تن دارد.
معدن  دیگر  )تبریز(  شرقی  آذربایجان  استان  در  خاروانا 
طلای مندرج در این فهرست دارای 30 تن ذخیره بوده و 

عیار آن چهار گرم در تن ثبت شده است.
علاوه بریاین میزان تولید طلا در کارخانه ارغش نیشابور 

سالیانه به میزان 200 تا 300 کیلو گرم برآورد شده است.

چشم انداز برنامه ششم؛

هدف گذاری تولید 1۰ تن طلا در افق 1۴۰۰
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پرویز برومند: صحبت از تعطیلی لیگ خجالت آور است

بازیکنان فوتبال که قلیان می کشند
 کرونا نمی گیرند؟

استقلال  فوتبال  تیم  پیشکسوت 
یافتن رقابت های لیگ  ادامه  خواهان 
برتر است.او می گوید: »فوتبال هم مثل 
بقیه مشاغل.تازه خیلی از پروتکل های 
بهداشتی در فوتبال رعایت می شود که 
در کوچه و خیابان چنین چیزی هایی 

را نمی بینیم.
پرویز برومند،یکی از کسانی است که 
همیشه رک و پوست کنده حرفهایش 
را زده است. دروازه بان سابق استقلال 
برخلاف خیلی ها که می گویند فوتبال 
و لیگ برتر نباید شروع شود نظر دیگری دارد.او می گوید:»فوتبال هم مثل بقیه 
مشاغل.تازه خیلی از پروتکل های بهداشتی در فوتبال رعایت می شود که در کوچه 
و خیابان چنین چیزی هایی را نمی بینیم.لیگ برتر را برگزار کنند و همه چیز تمام 
شود.«برومند در حالی این حرف ها را زده که شاید خیلی ها از حرف های او ناراحت 
شوند اما به قول خودش:»ناراحتی که ندارد.من حرف بدی نمی زنم.دارم می گویم 
در زمین چمن کشتی کج هم که بگیرند کسی کرونا نمی گیرد.کرونا از راه قلیان و 

این چیزها سرایت می کند.«
لیگ برتر مدتی به دلیل شیوع ویروس کرونا تعطیل بود اما حالا با موافقت 
از سر گرفته شود  از ۲۹ خرداد مسابقات  قرار است  کرونا  با  مقابله  ستاد 
اما بیشتر تیم ها با ادامه لیگ مخالفت کردند و معتقد هستند کرونا برای 

فوتبالیستها خطرناک است.
هیچ کدام از بازیکنان مبتلا شده به کرونا در زمین چمن ویروس را نگرفته اند. بعضی 
بازیکنان ساعت ها بیرون منزل هستند و رفتار پرخطر هم دارند، اما به ساعت تمرین 

که می رسد، یادشان می افتد ویروس کرونا وجود دارد!
 در این مدت عکسهایی از فوتبالیست ها منتشر شده که نشان می دهد 

فاصله گذاری اجتماعی را رعایت نکرده اند و  به تفریح و گردش پرداخته اند!
دقیقا همینطور است. خودتان هم می دانید ورزشکاران ما قلیان می کشند و هنگام 
کشیدن قلیان استرسی بابت کرونا ندارند، اما در محیط ورزشی دچار ترس می شوند 
و این نمایش ها زیبنده نیست. وقتی قبل از بازی از همه تست گرفته شود و کسی 
مبتلا نباشد، حالا در زمین چمن کشتی کج هم بگیرند، چیزی برای انتقال وجود 

ندارد، پس این گونه ابراز نگرانی کردن چه دلیلی دارد؟
در این مدت بسیاری از تیم ها هم با برگزاری بازیها بدون تماشاگر مخالفت 

کرده اند.نظر شما در این باره چیست؟
سازمان لیگ اشتباه کرد که به لیگ سکته داد. از همان ابتدا اگر بازی ها را پشت 
درهای بسته برگزار می کرد و قبل از هر مسابقه از همه تست می گرفت، خود لیگ به 

جامعه روحیه مثبت می داد.
چند تیم خصوصی در نامه ای تهدید به انصراف و کناره گیری از لیگ 

کرده اند.این اتفاق بدون شک حاشیه های زیادی را به همراه خواهد داشت.
همه مردم از صبح تا شب دنبال کار، زندگی و کسب درآمد برای گذران عمر هستند 
و میانگین درآمد سالانه بسیاری از هموطنان 30، 40 میلیون تومان است، اما 
بازیکنی که روزی 1,5 ساعت تمرین می کند و در سال 3، 4 ماه هم تعطیلات دارند 
و 2 میلیارد می گیرند، فکر می کنند خونش رنگی تر از سایرین است. مگر همه ما در 
اجتماع با ویروس کرونا مواجه نیستیم؟ پس فوتبالیست ها نباید فکر کنند بالاتر و 
مهم تر از سایر اقشار هستند. به نظرم صحبت از تعطیل کردن لیگ خجالت آور است.

مسئول کمیته برگزاری مسابقات سازمان لیگ فوتبال:

اعلام برنامه لیگ برتر پس از جلسه با 
AFC مسئولان

ادامه  برنامه  که  گفت  فوتبال  لیگ  سازمان  مسابقات  برگزاری  کمیته  مسئول 
مسابقات پس از برگزاری کنفرانس آنلاین با مسئولان AFC، اعلام خواهد شد.

 سهیل مهدی درباره انتشار پروتکل فیفا برای بازگشت به فوتبال، گفت: پیش از 
اینکه چنین پروتکلی منتشر شود، خودمان به سمت تدوین مسابقات رفته بودیم و 
روز گذشته پیش نویس آن را آماده کردیم تا در روز مسابقات بهتر بتوانیم در خدمت 
تیم ها باشیم. در پروتکل منتشر شده از سوی فیفا، اشاره شده که دستورات پزشکی 
هر کشوری حاکم است، اما اینطور نیست که نخواهیم بازبینی کنیم. شرایط کشور 
هر لحظه ممکن است بهبود پیدا کند و همانطور که می بینیم اماکن  ورزشی باز شده 
است. وی در خصوص دلیل مخالفت تیم ها از جمله 4 تیم لیگ برتری که خواهان 
ما  باهوش  اظهار داشت: مردمِ  این کار چیست،  اینکه دلیل  و  انصراف هستند 
می دانند و قضاوت شان همیشه صادقانه بوده است. صرف نظر از بحث بهداشت، 
تیم ها یکسری نگرانی  دارند. تعطیلات شاید درصد کمی رخوت نسبی ایجاد کرده 
و بازگشت به شرایط گذشته برای آنها سخت شده باشد. در جایگاهی قرار دارم که 
نمی توانم مقابل آنها )باشگاه های مخالف( قرار بگیرم، اما باید بپذیریم سازمان لیگ 
مرجع رسمی مسابقات است. شرایط حاکم بهداشتی ایجاب می کند که لیگ را 
برگزار کنیم و برای نشاط و سرمایه گذاری نیاز به برگزاری لیگ است. کارشناسانی 
که تعهد به تیمی ندارند راحت تر می توانند قضاوت کنند. من در جایگاهی نیستم که 
بخواهم هر چیزی را اعلام کنم. فقط بحث بهداشت برای عدم ادامه مسابقات لیگ 

مطرح نیست و اگر فقط بحث بهداشت بود، همه همدل بودند.
 مسئول کمیته برگزاری مسابقات سازمان لیگ در رابطه با اعلام برنامه ادامه لیگ 
برتر تصریح کرد: به طور کامل روز و ساعت برنامه  لیگ را نوشته ایم، اما چهارشنبه 
کنفرانس تلفنی که ممکن است ویدئویی هم باشد با مسئولان AFC خواهیم داشت 
و قرار است سوا ل هایی درباره روند مسابقات و شرایط بهداشتی ایران مطرح کنند. 
امیدوارم بازخوردهای خوبی در این جلسه بگیریم، اما شاید برنامه مان دستخوش 
برنامه شود، به همین دلیل، برنامه لیگ را اعلام نکردیم تا تیم ها بلیت و هتل رزرو 
نکنند. هفته بعد و پس از»تله کنفرانس« با AFC، حداقل برنامه سه هفته ابتدایی 
را اعلام خواهیم کرد. به خاطر روند بحث شیوع ویروس کرونا، ابتدا بازی های عقب 
افتاده را برگزار می کنیم تا اگر خدایی نکرده شرایط خاصی به وجود آمد که مجبور 

شدیم به سمت لغو بازی ها برویم، تیم ها شرایط یکسانی در جدول داشته باشند.
مهدی که با رادیو ورزش گفت وگو می کرد، در مورد اینکه AFC چه نظری درباره 
شروع مسابقات لیگ قهرمانان آسیا دارد، یادآور شد: یک مقدار بحث همگرایی 
تیم ها به خاطر پروتکل های بهداشتی کشورها ی شان سخت شده است. یکسری 
تیم ها از سوی دولت خودشان قرنطینه هستند. AFC برای همگرایی کشورها دچار 

مشکل شده  اما به نظر می رسد در نهایت مرداد ماه مسابقات شروع خواهد شد.
وی در واکنش به اینکه استان خوزستان در بحث شیوع ویروس کرونا شرایط خوبی 
ندارد و با این شرایط تکلیف دیدار فولاد و استقلال که قرار است 29 خرداد برگزار 
شود، چه خواهد شد گفت: شنیده ام که خوزستان به روند خوبی بازمی گردد، حتی 
منطقه ای نیز رصد کردیم، ورزشگاه شهدای فولاد در منطقه سفید قرار دارد. در تهران 
نیز طیق اعلام ستاد مبارزه با کرونا ورزشگاه آزادی در منظقه سفید قرارد دارد. هر 
شهری شرایط میزبانی را نداشته باشد، با توجه به اینکه تماشاگر نداریم، شرایط جا به 

جایی بازی ها راحت تر است و بازی در شهر همجوار برگزار می شود.

امین صانعی

تقریباً همه با کرونا به نوعی کنار آمده اند جز فوتبال؛ هنوز در فوتبال این مسئله حل 
و فصل نشده و هر روز داستانی جدید داریم.

پس از کش و قوس های فراوان بالاخره مسئولان تصمیم به از سرگیری لیگ گرفتند 
و زمان هایی برای تست های پزشکی و البته آزمایش های مخصوص کرونا در نظر 
گرفته شد، اما هنوز چند روزی که چه عرض کنیم ساعتی سپری نشده بود که صدای 

اعتراض ها بلند شد و فریاد تظلم خواهی، آسمان فوتبال را تیره و تار کرد.
می گم، می گم ها شروع شد

کمی عجیب بود در فوتبالی که همه به دنبال منافع خود هستند، اتحاد و یکدلی 
ببینیم. دیگر داشتیم شک می کردیم، مگر می شود همه چیز تا این حد آرام و منطقی 

باشد؟ کجای کار ایراد دارد که خبری از حاشیه ها و جنجال نیست.
از مصاحبه گرفته تا انتشار مطالب در فضای مجازی، از استوری های اینستاگرامی 
گرفته تا کامنت گذاشتن زیر پست و این و آن و ... حالا جنجال جدید چند باشگاه و 

تهدید مسئولان ورزش ایران که اگر چنین کنید، چنان کنیم.
قبلًا در ایرناپلاس نوشتیم و بررسی کردیم که قیمت برگزاری لیگ برتر برای فوتبال ما 
چقدر است و چه بهایی به همراه دارد. از سخن کارشناسان گفتیم و نوشتیم و نظ رها 
را به گوش مخاطبان رساندیم اما همان زمان خیلی ها اعتقاد به ادامه کار داشتند و 
عجیب است که امروز صدای موافقان دیروز و مخالفان امروز را آن هم با شدت بسیار 
می شنویم. در مهم ترین اقدام صورت گرفته از سوی مخالفان ادامه لیگ، مدیران چند 
باشگاه لیگ برتری در نامه ای از وزارت ورزش و جوانان و شخص وزیر، خواسته اند با 

توجه به شرایط فعلی و شیوع بیماری کرونا در بین برخی از فوتبالیست ها، از ادامه 
لیگ خودداری کرده و آن را تعطیل کنند.

البته این تمام ماجرا نیست، چراکه همین دوستان تأکید کرده اند در غیر این صورت 
از حضور در رقابت ها، انصراف خواهند داد. یک نکته دیگر هم وجود دارد؛ در همین 
نامه قید شده اگر به نظر این باشگاه ها توجه نشود، آنها با نهادهای بالادستی یعنی 
ای اف سی و فیفا مکاتبه کرده و گزارش خواهند داد. یعنی به عبارتی ساده تر، پیشنهاد 
ما این است که لیگ تعطیل شود، شد که شد در غیر این صورت اگر پیشنهاد ما عملی 

نشود، پای فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا را به میان می کشیم و ادامه ماجرا ...
یعنی بازهم همان داستان تکراری، دعوای داخلی در زمین خارجی!

وقتی لیگ، دو دسته می شود، از حضور موافقان تا نظر مخالفان
پرسپولیس در رأس موافقان ادامه لیگ است، آنها اختلاف 10 امتیازی با تیم دوم 
جدول دارند و تقریباً به قهرمانی خود مطمئن هستند. برای آنها شاید ادامه لیگ 
بهترین کار باشد چراکه با طعم شیرین قهرمانی، لیگ را به پایان می برند. در این میان، 
تیم های دیگری هم هستند که پشت سر پرسپولیس برای ادامه لیگ تلاش می کنند، 
اما در جبهه مخالف هم تیم هایی هستند که به تعطیلی لیگ اتفاق نظر دارند و شاید 

تنها تفاوتشان مشخص شدن عنوان قهرمانی یا عدم معرفی آن است.
به تمام این موارد باید باشگاه هایی را که به دنبال کسب سهمیه آسیایی هم هستند، 
اضافه کرد. سپاهان، استقلال، تراکتور، شهرخودرو، فولاد و حتی صنعت نفت آبادان 

تیم هایی هستند که خود را دارای شانس می دانند و باید برای آنها هم فکری کرد.
موضوع تیم های سقوط کننده و صعودکننده به لیگ برتر را هم باید لحاظ کرد. البته 
در این خصوص می توان یک راهکار منطقی پیشنهاد کرد. تیمی سقوط نکند و دو تیم 

به جمع لیگ برتری ها اضافه شود. از همین امروز هم مشخص شود که سال بعد چهار 
تیم به دسته پایین تر خواهند رفت و با این حساب با کمی فاصله زمانی، دوباره همه 

چیز به روال عادی خود بازخواهد گشت.
امنیتی که قرار بود رعایت شود، اما نشد

لیگ برتر ما فقط نام حرفه ای را یدک می کشد. این مسئله در زمان بروز حوادث 
و اتفاق های این چنینی بیشتر نمود پیدا می کند. استفاده از کیت های مختلف، 
بهره مندی از پروتکل های متعدد و جداگانه و عدم رعایت بسیاری از موارد دیگر، در 

نهایت منجر به آن شد که کرونا در فوتبال هم ظهور کند.
در چنین شرایطی باید پیش بینی هایی می شد که به نظر می رسد، این مسئله 
آن چنان که باید، تمام و کمال صورت نگرفت. بهترین حالت این بود که همه اهالی 
فوتبال با یک کیت و تحت نظر یک منبع علمی مشخص، این کار را انجام می دادند تا 

نمونه گیری ها مشابه و جامعه آماری مشخص باشد.
با شرایطی که انجام شده ما هیچ بانک اطلاعاتی مشخص و درستی نداریم چرا که 
هر باشگاه به شکل مدنظر خود رفتار کرده است و نظم عمومی و کلی دیده نمی شود.

پروتکل ها ثابت نیست، کرونا هنوز حریفی ناشناخته است
اگر مروری به اخبار کرونا از آغاز تا امروز داشته باشیم، خواهیم دید که به دفعات 
این حریف ناشناخته حرکت خود و مسیری را که آغاز کرده است، تغییر داده و هنوز 
هم نمی توان مطمئن گفت این ویروس ناشناخته در روزهای آینده برای ما چه خوابی 
دیده است؟ در فوتبال حرفه ای دنیا شاهد برگزاری و آغاز برخی لیگ ها هستیم. در 
این لیگ ها به کوچک ترین موارد دقت و اشاره شده اما آیا در فوتبال ما واقعاً چنین 
دقت عملی صورت گرفته است؟ اگر سری به بوندس لیگا بزنیم یا جی لیگ را بررسی 
کنیم خواهیم دید تفاوت در برنامه ریزی و اجرا، از زمین تا آسمان است. در ورزش ما 
تا دلتان بخواهد مدیر داریم، اما کارشناس، متخصص و نیروی فکر کارآمد متأسفانه 

بسیار کم! البته نه این که نداشته باشیم، داریم اما به بازی گرفته نمی شوند.
به همه این ها خطر مصدومیت و آسیب دیدگی و البته کیفیت پایین لیگ بعد از 
این وقفه طولانی را هم باید اضافه کرد. این مسئله را نباید فراموش کرد که ورزش 
جهان و البته ورزش ما از کرونا لطمات بسیاری در حوزه اقتصاد خورده و هر چه زودتر 
این ورزش به چرخه طبیعی خود باز گردد این مسئله زودتر تمام می شود، اما مسئله 

همان طور که در ابتدا گفتیم یک چیز مهم است، جان یا جام؟
ماساژ ممنوع، دوش منتفی، آینده مبهم

معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت پس از مسائل جدیدی که به وجود 
آمده، در مورد تست های کرونا و شرایط حاکم، با اصحاب رسانه به گفت وگو نشست.  
مثلًا اگر یک مورد تست PCR ورزشکاری مثبت باشد، باید از حضور او در تمرینات 
جلوگیری شود. اگر پنج بازیکن هم در یک تیم، تستشان مثبت شد، آن تیم اجازه 
تمرین نداشته و باید به نوعی قرنطینه شود. طبق آنچه محسن فرهادی گفته، انجام 
ماساژ برای فوتبالیست ها ممنوع است و گرفتن دوش نیز باید در خانه و فضایی دور از 
محل تمرین باشد. برنامه مسابقات سه تا چهار هفته پس از تمرینات و بدون تماشاگر 
خواهد بود و ... حال باید پرسید چرا اصرار به کاری داریم که می دانیم در انجام آن 
بسیاری از موارد را نادیده گرفته یا توان اجرای صحیح آن را نداریم. چرا می خواهیم به 
هر قیمت، لیگ را ادامه دهیم؟ جان انسان ها به چه بهایی، ارزش خطر کردن دارد؟ 
آن هم در شرایطی که سایر تیم ها نیز به جمع مخالفان اضافه می شوند و حس خوبی 

برای حضور بازیکنان در مستطیل سبز وجود ندارد.

از موافقان تا مخالفان لیگ، این همه جنجال برای هیچ؛

جام یا جان؟ مسئله این است

رئیس هیأت دوومیدانی استان قم از راه اندازی پیست های تخصصی این رشته بعد از سه ماه تعطیلی به منظور آماده سازی 
دوومیدانی کاران برای حضور در مسابقات کشوری و بین المللی خبر داد.

 علی رضایی ، اظهار کرد: بازگشایی مجدد اماکن ورزشی و استارت دوباره فعالیت ها در این عرصه مهم اجتماعی یک 
خبر بسیار خوشحال کننده بود زیرا این مهم با سلامت جسمانی و روانی عموم افراد جامعه ارتباط داشت و حضور مجدد در 
برنامه های ورزشی ثمرات زیادی خواهد داشت. وی ادامه داد: بیشترین آسیب تعطیلی اماکن و فعالیت های ورزشی در دوره 
سه ماهه مقابله با ویروس کرونا متوجه قهرمانان و ورزشکاران حرفه ای بود، به ویژه قهرمانان عزیز دوومیدانی که با انگیزه بسیار 
بالا آماده حضور موفق در مسابقات و اردوهای ملی به منظور کسب سهمیه رقابت های برون مرزی می شوند. رئیس هیأت 
دوومیدانی استان قم با اشاره به از سر گیری فعالیت های تمرینی این رشته، ابراز کرد: پیرو صدور مجوز توسط وزارت بهداشت 
و هماهنگی های صورت گرفته بین هیأت دوومیدانی و اداره کل ورزش و جوانان، تمرینات ورزشکاران دوومیدانی در رده های 
سنی مختلف آغاز شده است. وی اضافه کرد: تمرینات دوومیدانی کاران  استان قم در پیست تخصصی این رشته واقع در 
مجموعه ورزشی شهید جعفر حیدریان، روزهای زوج هفته از ساعت 18 تا 20 انجام می شود و برای حفظ سلامت ورزشکاران، 
بر توجه ویژه به پروتکل های بهداشتی و رعایت تمام تدابیر در این زمینه تاکید زیادی داریم. رضایی تصریح کرد: تمام 
دوومیدانی کاران و مربیان آنها باید راس ساعت 1۷:45 دقیقه تا 18 وارد پیست شوند زیرا این نوبت ویژه تمرین ورزشکاران 
این هیأت است و درب های مجموعه ورزشی شهید حیدریان پس از آن تا پایان تمرینات تا ساعت 20 بسته خواهد بود و کسی 
اجازه ورود نخواهد داشت، ضمن اینکه از ورود ورزشکاران رشته های دیگر و افراد فاقد بیمه ورزشی جلوگیری می شود. وی 
در ادامه به اعلام زمان جدید مسابقات کسب سهمیه توسط انجمن بین المللی فدراسیون های دوومیدانی اشاره و عنوان کرد: 
بر اساس تصمیم این انجمن آخرین مهلت کسب سهمیه بازی های المپیک برای ماده های پیاده روی 50 کیلومتر و ماراتن روز 

دهم خرداد ماه سال 1400 و برای دیگر مواد روز هشتم تیر سال آینده خواهد بود.

مدیر باشگاه فوتبال افشید قم از پیگیری های این باشگاه برای حضور تیم جوانان افشید در لیگ دسته اول فوتبال ایران 
و انصراف تیم نوجوانان این باشگاه از لیگ برتر خبر داد.

 به گزارش فارس ، بی برنامه  بودن در فوتبال قم همچنان موج می زند، اتفاقی که در سال های اخیر آسیب های زیادی را 
به این رشته ورزشی پرمخاطب زده و فوتبال قم به یک باره از رده لیگ برتر باشگاه های کشور سقوط آزاد کرد و فعالیت 

باشگاه های فوتبال در قم یک به یک رو به تعطیلی و انزوا می رود.
بعد از سقوط های متوالی صبای قم در سال های 1396 و 139۷ که منجر به انحلال رسمی این باشگاه مطرح فوتبال 
ایران شد، تیم های رده های سنی پایه صبا که نماینده قم در لیگ های نوجوانان، جوانان و امید باشگاه های کشور بودند 

امتیاز خود را واگذار کردند.
تیم امید صبای قم به مهام پلیمر تغییر نام داد ولی تیم های نوجوانان و جوانان صبا زیر مجموعه باشگاه افشید قم شدند 
و با نام افشید در لیگ برتر نوجوانان و لیگ دسته اول فوتبال جوانان باشگاه های کشور به میدان رفتند، اما ظاهرا تداوم 
مشکلات مالی و عدم حمایت از فوتبال قم برای تیم داری افشید در دوره جدید مسابقات باشگاهی ایران دردسر ساز 

شده است.
مدیر باشگاه فوتبال افشید قم با اشاره به آغاز تست گیری برای تشکیل تیم جوانان این باشگاه از تصمیم برای فروش تیم 
نوجوانان این باشگاه خبر داد و گفت: در رده جوانان برای حضور در مسابقات لیگ دسته اول باشگاه های کشور آماده 

می شویم و به احتمال فراوان نیمه دوم خرداد تست گیری از بازیکنان این رده را برگزار می کنیم.
موسی محمدی همچنین راجع به تیم لیگ برتری نوجوانان افشید در آستانه شروع لیگ برتر گفت: با توجه به اینکه این 
رده سنی در قم به هیچ عنوان حمایت نمی شود، شاید امتیاز تیم را به شهر دیگری واگذار کنیم، در این خصوص هنوز 

تصمیم قطعی گرفته نشده اما احتمال عدم شرکت در مسابقات و واگذاری امتیاز به شهر دیگر وجود دارد.

رئیس هیأت دوومیدانی استان قم خبرداد:

استارت پیست  اختصاصی دوومیدانی قم بعد از 3 ماه تعطیلی
مدیر باشگاه فوتبال افشید قم خبرداد:

انصراف افشید قم از لیگ برتر نوجوانان ایران

 بازیکن اسبق پرسپولیس گفت: من اگر چَشم می گفتم سال های سال در 
پرسپولیس می ماندم، شاید اگر این واژه را برای برخی به زبان می آوردم دوران 

حضورم در پرسپولیس کم نبود.
اگرچه »عادل کلاه کج« فقط یک فصل در پرسپولیس حضور داشت اما گل او 

به استقلال باعث شد نامش برای همیشه در تاریخ گلزنان شهرآورد به ثبت برسد.
کلاه کج درگفت وگویی از روزهایی حرف زد که بازیکن پرسپولیس بود.

چطور پرسپولیسی شدی؟
من بعد از دوران خوبی که در صبا داشتم مورد توجه پرسپولیس قرار گرفتم، البته 
پیش از آن و زمانی که در فولاد خوزستان عضویت داشتم آنها به دنبال من بودند اما 

به خاطر اینکه سرباز بود این انتقال با تاخیر صورت گرفت.
در آن زمان استقلال هم تو را می خواست؟

استقلال در 2 بازه زمانی مختلف به من پیشنهاد داد، نخستین مرتبه »امیر 
قلعه نویی« مرا می خواست و بار دوم وقتی »صمد مرفاوی« سرمربی استقلال 
شد پیشنهاد  آبی پوشان از سوی »امیررضا واعظی آشتیانی« )مدیرعامل وقت 

استقلال( به دست من رسید اما به این پیشنهادات پاسخ منفی دادم.
چرا؟

برای اینکه پرسپولیسی بودم، شاید باور نکنید اما از همان روزهایی که فوتبال را 
تازه شروع کردم چند آرزو داشتم که یکی از آنها حضور در پرسپولیس بود و دیگری 
بازی کردن در شهرآورد و گل زدن در این مسابقه که به آنها رسیدم. هر چند رویاهای 

دیگری در سر داشتم که نشد و اجازه آن را به من ندادند.
این رویاها چه بود؟

تداوم حضور در پرسپولیس و رفتن به یک تیم اروپایی و رسیدن به پیراهن تیم 
ملی، برای تک  تک این رویاها برنامه ریزی کرده بودم اما متاسفانه نشد که نشد.

چه کسانی نگذاشتند؟
صحبت کردن درباره آنها بی فایده است و نمی خواهم به بیان خاطراتی بپردازم 

که برایم تلخ و آزار دهنده است.
یعنی خودت در خراب کردن این رویاها نقش نداشتی؟

من آدمی هستم که زیر بار حرف زور نمی روم، اگر ایراد و اشکال فنی باشد با 
کمال میل قبول می کنم و می کوشم آنها را برطرف کنم اما جاهایی که مقصر نباشم 
و بخواهند سواستفاده کنند جلوی آن می ایستم. من بدون دلیل به کسی چشم 

نمی گویم.
به چه کسی باید چشم می گفتی؟

من اگر چشم می گفتم سال های سال در پرسپولیس می ماندم، شاید اگر این واژه 
را برای برخی از دوستان بر زبان می آوردم دوران حضورم در پرسپولیس کم نبود.

چرا حضورت در پرسپولیس تداوم نداشت؟
زمانی که پرسپولیسی شدم کرانچار هدایت این تیم را بر عهده داشت، کارت بازی 
من صادر نشده بود، دلیل آن این بود که خدمتم  در صبا به پایان رسیده بود و آنها 
دوست داشتند یک فصل دیگر بمانم اما من زیر بار نمی رفتم و برای همین کارت 
پایان خدمتم  را دیر صادر کردند تا چهار هفته ابتدایی لیگ را از دست بدهم. کرانچار 
مربی خوبی بود و نتایج بدی نیز با این مربی کروات نگرفته بودیم. اگر اشتباه نکنم 
در جایگاه چهارم جدول قرار داشتیم که وی رفت و »علی دایی« هدایت پرسپولیس 

را عهده دارشد. در پایان فصل من از پرسپولیس جدا شدم.
علی دایی تو را نخواست یا خودت این تیم را ترک کردی؟

جدایی من به همان صحبت هایی بر می گردد که بالا مطرح کردم. من بر خلاف 
میل باطنی ام مجبور شدم پیران قرمز را از تنم در بیاورم.

یعنی »علی دایی« همان فردی است که باید به او چشم می گفتی؟

»علی دایی« می خواست افراد دیگری را پرسپولیس کند. البته اتفاقاتی افتاد که 
در این تصمیم بی تاثیر نبود.

چه اتفاقاتی؟
چند روز به فینال جام حذفی باقی مانده بود که در تمرین از ناحیه کشاله ران 
مصدوم شدم، دایی به من گفت مشکلت  جدی است؟ و پاسخ دادم مساله مهمی 
نیست. پزشکان پرسپولیس حرف هایی را به وی منتقل کردند که باعث شد او نام 

مرا از فهرست 18 نفره پرسپولیس کنار بگذارد.
این صحبت ها چه بود؟

مثل اینکه گفته بودند »عادل کلاه کج« دوست ندارد همراه تیم به تبریز بیایید. 
نمی دانم »علی دایی« با آن همه تجربه چطور این حرف ها را باور کرده بود؟ مگر 
یک فوتبالیست حاضر می شود از فینال جام حذفی بگذرد. از آن روز دایی با من 
بد شد. دو تا سه هفته به پایان مسابقات باقی مانده بود که دایی مرا در تمرین صدا 
کرد و گفت برای فصل آینده نفراتی را به خدمت خواهیم گرفت که بازی به تو کم 

می رسد.
با این جمله تو هم از پرسپولیس جدا شدی؟

نه. به دایی گفتم اگر من فوتبالیست خوبی باشم حقم را می گیرم و فرصت 
بازی کردن به من می رسد اما اگر ضعیف باشم حق دارید مرا بیرون بگذارید. این 
صحبت ها میان ما رد و بدل شد تا اینکه او رفتاری را انجام داد که غیر قابل تحمل 

بود.
این رفتار چه بود؟

در تمرین او 2 تیم را برای فوتبال انتخاب کرد و در کمال تعجب به من و »اشپیتیم 
آرفی« گفت دور زمین بدوید. من با برای این کار توضیح خواستم و جواب هایی که 
داد قانع کننده نبود. برای همین از کاری که خواسته بود امتناع ورزیدم و به رختکن 

رفتم. بعد هم به باشگاه رفتم تا رضایت نامه بگیرم.
بهترین خاطره ات از حضور در پرسپولیس؟

گل زدن در شهرآورد. اون گل خواست خدا بود، وقتی پنالتی به سود پرسپولیس 
اعلام شد »مهدی شیری« پشت توپ ایستاد و من در سمت چپ قرار داشتم و 
»سپهر حیدری« در سمت راست، ثانیه هایی قبل از اینکه شیری به توپ ضربه 
بزند حیدری به من گفت جایمان را عوض کنیم و من این کار را انجام دادم. ضربه 
اول را »وحید طالب لو« گرفت اما در برگشت گل زدم. شاید برایتان جالب باشد بعد 
بازی در رختکن حیدری گفت اگر جایمان را عوض نمی کردیم من گل می زدم و در 

جواب گفتم تو هرگز به توپ نمی رسیدی.

عادل کلاه کج:

 به خاطر نگفتن  »چَشم« از پرسپولیس جدا شدم
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سخنگوی دولت گفت: امیدواریم همانگونه که قانون اساسی دولت را محور اداره 
امور اجرایی قرار داده و قوه مجریه که بار اجرایی را به دوش می کشد، مجلس تازه 
نفس هم به هم افزایی دولت در این مصاف بپیوندد و در عمل برای حل مشکلات و 

پیشرفت و توسعه کشور به پا خیزد. 
با  رسانه،  اصحاب  با  خبری  نشست  در  دوشنبه  ظهر  از  بعد  ربیعی«  »علی 
گرامیداشت یاد و خاطره امام )ره( و قیام 15 خرداد، گفت: چهاردهم و پانزدهم 
خرداد فرصتی برای دولت و اعضای آن فراهم می کند تا مجددا با آرمان های امام 
)ره(، انقلاب اسلامی و آنچه موجب 15 خرداد شد - به عنوان نماد همیشگی با ظلم 
و استبداد – و همچنین مشی امام بیعت مجدد کرده و مشی امام را برای اداره جامعه 

مرور کنیم.  
سخنگوی دولت ادامه داد: برای اداره کشور ارجاع به نظرات امام )ره( الگویی است 
که پاسخ مثبتی به همراه دارد. امروز با کلیدواژه هایی نظیر اداره جامعه با نظر مردم و 

همه باهم بیش از هر زمان دیگری نیازمندیم.  
ربیعی با بیان اینکه رحلت امام )ره( در خرداد ماه شوک عظیمی به مردم و جامعه 
بین المللی به همراه داشت، اظهار داشت: خوشبختانه با خرد جمعی و حمایت 
عمومی، انتقال رهبری صورت گرفت و امروز رهبری محور ثبات، مقاومت و تکیه گاه 
تحولات رو به جلو کشور شده است. این انتقال و شیوه آن هم مرهون دیدگاه و نظرات 

امام )ره( است.  
وی با بیان اینکه در دولت بر اصول آرمانی امام مانند مبارزه با فقر، مردم باوری، 
توسعه، پیشرفت و قدرتمندتر شدن جامعه و در مقابل زور ایستادن تاکید داریم، 
تصریح کرد: در الگوی امام )ره( میزان رای ملت است. امام )ره(   قدرت را از مردم 
و هرگونه تحولات سیاسی، اجتماعی را مبتنی بر خواست مردم می دانست. قطعا 
پیشرفت ایران در گرو استقلال و مبارزه با سلطه طلبی است که از آموزه های امام )ره( 
است.  دولت تدبیر و امید به آرمان های امام)ره( متعهد است و در آن مسیر قدم بر 
می دارد.  ربیعی با اشاره به آغاز به کار مجلس یازدهم خاطرنشان کرد: در هفته ای که 
بر سرمی بریم، افتتاح مجلس و تعیین هیات رییسه را داشتیم. از طرف دولت مجددا 
به همه نمایندگان و انتخاب های صورت گرفته در ارکان مجلس تبریک می گویم. 
دولت با احترام به استقلال مجلس از هیچ تلاشی برای انجام وظایف مجلس فروگذار 

نیست.
 دولت دست دوستی به همه قوا دراز کرده است

وی گفت: امیدواریم همانگونه که قانون اساسی دولت را محور اداره امور اجرایی 
قرار داده و قوه مجریه که بار اجرایی را به دوش می کشد، مجلس تازه نفس هم به 
هم افزایی دولت در این مصاف بپیوندد و در عمل برای حل مشکلات و پیشرفت و 

توسعه کشور به کمک و توسعه کشور به پا خیزد.
 سخنگوی دولت با بیان اینکه این مهم تنها و تنها در حوزه عمل محقق می شود، 
تصریح کرد: دولت در زمان باقیمانده خود نه تنها به ادامه مسیر درست خدمتگزاری 
به ملت آن هم در سخت ترین شرایط تاریخی با قدرت ادامه خواهد داد بلکه نهاد 

سازی مناسب برای ادامه مسیر در دولت آینده را هم فراهم خواهد ساخت.
 ربیعی خاطرنشان کرد: امروز اعلام می کنیم تا 12 مرداد 1400 از پا نخواهیم 

نشست و هیچ فرصتی را تلف نخواهیم کرد دولت ایستاده، دولت مقاوم.  امروز دولت 
در مسیر مطلوب در حال حرکت است و با توجه به شرایط تحمیلی برای کاستن از 
نگرانی مردم برای هم افزایی و حل مسائل در این مسیر دشوار دست دوستی به سوی 

همه قوا دراز کرده است.
 ضربه ۱۰۸ هزار میلیارد تومانی کرونا به ۱۳ رسته شغلی

وی گفت: معتقدیم در شرایط دشوار امروز کشورر، جامعه متحول شده با نیازهای 
متنوع، تحریم های کمرشکن و ضد بشری بی نظیر در تاریخ روابط بین الملل، فشار 
عظیم اقتصادی برای به چالش کشیدن بین مردم و نظام  و فشار بی حد وحصر بر 
زندگی مردم، هجوم بی سابقه سیاسی علیه ایران و فشار بر امنیت روانی مردم، اقتصاد 
کوچک شده ناشی از تحریم، همه ارکان نظام در این شرایط با همه توان خود برای 
عبور اطمینان بخش و به سرمنزل مقصود بردن جامعه باید به طورهم افزا در کنار 

هم قرار بگیرند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری ادامه داد: ما دولتی با درآمدهای ارزی 
و فراوان و نجومی نبودیم، دولتی بودیم که با سخت کوشی و  عقلانیت و تلاش بی 
محابا برای اداره کشور پرداخته ایم، به هم موارد پیش گفته توجه و به آن مدیریت 
موفق صد روزه کرونا را اضافه کنید،  کووید 19 فقط در 13 رسته محاسبه شده ما را  با 

108 هزار میلیارد تومان کسری درآمد و ضربه به کسب و کارها مواجه کرد.
سخنگوی دولت گفت: در اسفند سال گذشته 65  هزار میلیارد تومان و در فروردین 
امسال حداقل 43 هزار میلیارد تومان کسب و کارهای ما آسیب دیده است، ما در 
کنار موارد پیش گفته با کرونا هم مواجه هستیم، الگوی مدیریت کرونا به ما نشان داد 
که با همکاری و هماهنگی همه دستگاه ها از قوا تا نیروهای مسلح و حاکمیت واحد 

و دولت واحد و اعتماد بالای مردم به دولت می توانیم از همه بحران ها عبور کنیم.
با  اینکه ما می توانیم برنامه های متعددی برای پیشرفت جامعه  با بیان  ربیعی 
همکاری با مجلس شورای اسلامی در پیش رو داشته باشیم، گفت: لوایح متعددی 
داریم که می توانیم با همکاری مجلس به نتایج خوبی برسیم، از سال 92 با تلاش 
بی وقفه برای احقاق حق مردم از تحریم و تامین منابع ملی، از اقتصاد با همه توان و 

تلاش خود حرکت کردیم.
وی ادامه داد:  این را همه مردم شاهد هستند که با وجود مشکلات واقعی اعم 
از تهدید زورگویان جهانی و تمام مشکلات موجود، نهراسیدیم و در 55 ماه کارنامه 
درخشانی با رشد اقتصادی بالا، تورم پایین، درصد اشتغال قابل قبول و نرخ ارز 

تثبیت شده و پیشی دادن مزد بر تورم داشتیم.
سخنگوی دولت گفت: دولت در این دوره با روی کارآمدن دولت نامتعادل در ایالات 
متحده آمریکا که نه تنها ایران بلکه دنیا را با چالش روبرو ساخت، روزهای سخت و 
پرتلاش و نفس گیری را با همه توان و انرژی خود برای مدیریت این دوره انجام داد و 

امروز هم ایستاده و مقاوم به کار خود ادامه می دهیم.
 به هر کشوری لازم بدانیم کالا صادر و وارد خواهیم کرد

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره حضور نفتکش های ایرانی در سواحل ونزوئلا و 
تهدیدهای آمریکا در این خصوص گفت: رفتن کشتی های حامل کالاها و صادرات 
ما تنها بخشی از تبادلات تجاری عادی و مرسوم میان ایران و همه کشورها و در اینجا 
ونزوئلا است.  این نه یک اقدام سیاسی بود و نه ما قصد ارسال پیامی خاص به جایی را 
داشتیم، بلکه یک اقدام طبیعی براساس حرکت آزاد تجارت قانونی و مطابق با قوانین 
بین الملل میان دو کشور بود. درآینده نیز با قاطعیت هر جایی که بتوانیم تبادل کالا 

داشته باشیم اقدام خودمان را ادامه خواهیم داد.
سخنگوی دولت ادامه داد: با این وجود زیر ذره بین قرار گرفتن این معامله تجاری 
منجر به افشاشدن دوباره شکست سیاست تحریم علیه ایران و ونزوئلا شد و برای 

آمریکا چاره ای جز اعتراف به این شکست هم باقی نگذاشت.
تحریم های  کرد:  خاطرنشان  جمهوری  رییس  اجتماعی  ارتباطات  دستیار 
غیرقانونی آمریکا علیه ملت ما به جایی نخواهد رسید و این هم نمونه و الگویی از این 
نظریه است از این پس نیز تاثیری بر اراده ما برای تداوم و تعمیق مناسبات تجاری با 

سایر کشورها هم نخواهد داشت.
وی تصریح کرد: ما به هر کشوری را لازم بدانیم هر کالایی را صادر و وارد خواهیم 
کرد و امیدوار هستیم که ایالات متحده آمریکا هم از سر تعقل و عقل گرایی شعاری را 
که خودشان سال ها می دادند که ما حافظ تجارت آزاد در آبراه ها هستیم و به بهانه 
این شعار، کشتی ها و ناوهای جنگی خودشان را به همه دنیا ارسال می کردند که 
تجارت آزاد در آبراه ها صورت بگیرد و امروز با بی خردی حداقل این شعار ظاهری 

خودشان را نقض نکنند.

ربیعی در پاسخ به سوال دیگری درباره اینکه مواضع دولت ایران درباره رویکرد 
نژادپرستانه دولت آمریکا علیه سپاه پوستان این کشور اظهار داشت: ما در امور 
داخلی سایر کشورها دخالت نمی کنیم برخلاف ایالات متحده آمریکا که در هر گوشه  
دنیا که مساله ای را نپسندد مداخله گرانه وارد می شود.  اما این بدان معنا نیست که 
ما نسبت به آنچه که در خیابان های آمریکا می گذرد، بی تفاوت هستیم. ما از نزدیک 
ناآرامی و رفتار آمریکا با معترضان را زیر نظر داریم و نسبت به وجود تبعیض نژادی 

گسترده در این کشور که اکنون با اعمال خشونت بی سابقه ای همراه شده نگرانیم.
 آمریکا صلاحیتی برای نصیحت دیگران ندارد

کمترین  آمریکا  که  می دهد  نشان  حوادث  این  کرد:  تصریح  دولت  سخنگوی 
صلاحیتی برای نصیحت دیگران درباره حقوق بشر ندارد. عدالت و آزادی های مدنی 
که به آن بهانه آمریکا در سایر کشورها دخالت می کند، این امر نشان می دهد که 

صلاحیت اظهارنظر هم در این زمینه ها ندارد.
ربیعی یادآور شد: دولت آمریکا باید به جای بی ثبات کردن جهان، وقت بیشتری 
برای اصلاحات ساختاری و سرو سامان دادن به مناسبات اجتماعی خودشان فارغ 
از تبعیضات و نابرابری های اقتصادی و نژادی بگذارد.  امیدواریم دولت آمریکا از این 
وقایع و نحوه رفتار سایر کشورها از جمله جمهوری اسلامی ایران در عدم مداخله در 
امور داخلی آمریکا درس لازم را برای عدم مداخله در امور سایر کشورها هم بتواند 

بگیرد.
مشکل آب غیزانیه تا دو هفته آینده حل می شود

سخنگوی دولت درباره آخرین وضعیت آبرسانی به غیزانیه خوزستان گفت: دولت 
از نیمه سال 92 تا کنون بیش از 8 میلیون نفر از هموطنان روستایی را از سیستم آب 
شرب و بهداشتی برخوردار کرده است و هدف گذاری کردیم که تا پایان دولت، اوایل 
سال 1400  این عدد به 10 میلیون نفر برسانیم. در حالی که قبل از این دولت حدود 

یک میلیون نفر از آب شرب سالم برخوردار بودند.
سخنگوی دولت افزود: برای سرعت دادن به آبرسانی روستایی در نیمه دوم سال 
98 یک تصمیم ساختاری گرفتیم، شرکت آب فاضلاب روستایی )دولتی( با شرکت 
آب و فاضلاب شهری )غیردولتی( را یکپارچه سازی کردیم و شرکت آب و فاضلاب 
دادیم که هم به تصویب دولت و شورای عالی اداری رسیده است تا کار اجرایی هم 
افزایی شود. ربیعی افزود: طرح آبرسانی غیزانیه از مدت ها قبل در دست اجرا بوده و 

از امروز شروع نشده است و از قبل شروع شده و اخیرا سرعت گرفته است.
وی در عین حال گفت: متوسط سرانه آب مصرفی در شهرها 200 لیتر است، برای 
این بخش و اطرافش 240 لیتر تدارک شده است، اما مصارف دام سبک و سنگین 
)تقریبا10 هزار راس دام( در این منطقه وجود دارد که مصرف آب را با مشکل روبه رو 

کرده است.
ربیعی با اشاره به آخرین گزارش بروز رسانی شده درباره غیزانیه، گفت: حداکثر تا 
دو هفته دیگر با تزریق 45 میلیارد تومان دیگر که قبل هم 23 میلیارد تومان تزیرق 
شده بود، 50 کیلومتر خط لوله و ایستگاه پمپاژ برای غیزانیه بزرگ نصب شده است و 
طرح تکمیل می شود و مشکل آبرسانی به این منطقه کاملا حل می شود. 30 میلیارد 

تومان دیگر برای تکمیل برخی روستاهای پراکنده این منطقه در دست اقدام است.
وی گفت: مشکل آب در این منطقه،   یک مشکل 30 ساله است. در سال 92 
بیشتر روستاهای این منطقه برق و آب نداشتند و 40 کلاس کانکسی در این منطقه 
داشتیم که امروز خوشبختانه هیچ کلاس کانکسی نداریم. اکنون همه روستاها برق و 

آب دارند و تا پایان سال 99 تمام در روستاها نیز گازرسانی می شوند.
سخنگوی دولت افزود: متاسفیم  اگر سرعت عمل لازم را در آبرسانی به غیزانیه 
نداشتیم و مردم به خیابان آمدند و عذر خواهی می کنیم. اما مردم شاهد هستند از 
سال 92 به این طرف در حوزه های برق و جاده سازی و گازرسانی اتفاقات خوبی در 

این منطقه افتاده است و مشکل آب را نیز به سرعت برطرف می کنیم.
 سیاستگذاری دولت به معنای "بخشنامه" و "باید بشود" نیست

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری در پاسخ به سوالی درباره اظهارات 
اخیر رییس کل بانک مرکزی درباره راهبرد تورمی دولت گفت: همین جا مایلم از 
تلاش های اقای دکتر همتی و همکارانش تشکرکنم که هم به رونق تولید کمک می 
کنند هم در ماجرای کرونا کمک کردند و هم سیاست های ارزی خود را با توجه به 

شرایط و سیاست های کنترل تورم پیگیری می کنند که کار طاقت فرسایی است.
 وی افزود: دولت نمی تواند در این زمینه سیاستگذاری نکند، البته این به معنای 
" بخشنامه" و به معنای "باید بشود" نیست به معنای این است که ما تلاش ها و 
سیاست گذاری های متناسبی خواهیم داشت که این سیاست ها تورم زایی نکند. 

کارشناسان هم درست می گویند که بخشنامه ای نیست و ساز و کارها باید اصلاح 
شود.

ربیعی ادامه داد ما تا اسفند 98 روند رونق مان به رغم تحریم خوب بود ما به نوعی 
سازگاری با تحریم داشتیم و به سمت تولید می رفتیم. حداقل در اقتصاد غیر نفتی 
ما مثبت شده بودیم و آمارها نشان می داد در اقتصادی غیرنقتی موفق شدیم کرونا 
در این ماجرا وقفه ایجاد کرد و فعالیت های کشاورزی، صنعتی و  خدمات ما را تحت 

تاثیر قرار داد.
وی اضافه کرد: فکر می کنیم با سیاست های فاصله گذاری فیزیکی هوشمند 
مجدداً فعالیت این بخش ها به خصوص خدمات رونق خواهد گرفت و امیدواریم وارد 
مرحله رونق شویم. بنابراین با رونقی که در اسفند 98 داشته اگر آثار کرونا را ازبین 

ببریم امیدواریم باز وارد مرحله رونق شویم.
مرکزی  بانک  کرد:  خاطرنشان  جمهوری  رییس  اجتماعی  ارتباطات  دستیار 
بر اساس متغیرهای موثر بر تورم پیش بینی تورم را برای یک سال آینده 24 درصد 
محاسبه کرده است، ولی تاکید کرده که تلاش می کند با کنترل نقدینگی و ابزارهای 
جدید سیاست پولی خصوصاً ابزار عملیات بازار باز در حد 22 درصد هم کاهش 
بدهد. تمام تلاش دولت در این جهت خواهد بود با سیاست گذاری لازم بتواند به 

این مهم دست پیدا کند.
نظر دولت تامین شورای نگهبان است ولی مجلس صرفا ایراد را بررسی کند

ربیعی در پاسخ به سوال دیگری درباره حذف چهار صفر از پول ملی و دیدگاه 
شورای نگهبان دراین زمینه گفت: ایرادی که شورای نگهبان گرفت در باره رابطه با 
صندوق بین المللی پول و بندی است که گذاشته شده است. با توجه به مجموعه 
بررسی ها نظر دولت و بانک مرکزی تامین نظر شورای نگهبان است و ما می توانیم 
این بند را حذف کنیم که نظر شورای نگهبان هم تامین شود. امیدواریم مجلس هم 
صرفا به همین ایراد بپردازد و ما رفع ایراد انجام دهیم و کاری که سال ها برای آن کار 
کارشناسی شده و فکر می کنیم برای ساده کردن مبادلات هست، بتوانیم انجام 

دهیم.
سخنگوی دولت در پاسخ به ایرنا درباره برنامه دولت برای کنترل قیمت مسکن 
در استانه جابجایی ها و اینکه دولت چه برنامه ای در این زمینه دارد گفت: ما برای 
مسکن راهی جز تولید انبوه و وادار کردن به خالی نماندن خانه ها نداریم. تولید راه 

کنترل قیمت مسکن به خصوص تولید برای طبقات متوسط به پایین است.
ربیعی اضافه کرد: جهت گیری ما در دولت، تولید برای دهک های متوسط رو به 
پایین است بنابراین وزارتخانه ها و سازمان های حمایتی در اولویت تفاهم با وزارت راه و 
شهرسازی قرار گرفتند و تفاهم نامه های دو طرفه با اینها امضا شده است. طرح اقدام 
ملی مسکن به شکل فراگیر در دست اجراست و موجب خانه دار شدن مردم خواهد 

شد.
وی گفت: بخش هایی از بالا رفتن و بازی با قیمت ها در خانه های با قیمت بالاتر 
صورت می گیرد. البته اثر خود را خانه های ارزان هم می گذارد. ما در طرح اقدام ملی 
مسکن به سمت خانه دار کردن افرادی می رویم که نیازشان به مسکن نیاز اولیه برای 
زندگی است. بر همین اساس هم ساخت و تکمیل مسکن  مهر را در دستور کار قرار 
دادیم که یک میلیون و 91۷هزار واحد تا حالا تحویل شده که عدد قابل توجهی 
است.  نیمه تکمیل کردن و حتی تکمیل بدون زیرساخت ها یک بحث است و در این 

جهت کار شد و الان هم 118 هزار تا آماده تحویل هست.
ربیعی خاطرنشان کرد: با فعال شدن سامانه املاک و اسکان،  امکان اخذ مالیات 
از خانه های خالی فراهم شده است اگر این تصمیم اجرا شود، این سامانه کمک کند 

این امر عرضه واحدهای آماده برای فروش و اجاره را تسریع می کند.  
واحدهای  که  کسانی  از  شهرسازی  و  راه  وزارت  شد:  یادآور  دولت  سخنگوی 
مسکونی آماده یا نیمه تمام دارند، برای عرضه این واحدها به مردم در قالب طرح 
اقدام ملی مسکن دعوت می کند. این امر هم موجب گسترش عرضه واحدهای 
مسکونی می شود و هم به مالکین این زمین ها، زمین در قالب قراردادهای واگذاری 
داده می شود تا مجدد نسبت به ساخت مسکن اقدام کنند. البته حتما آقای اسلامی 

)وزیر راه و شهرسازی( بیشتر تشریح خواهد کرد.
ربیعی اضافه کرد: فکر می کنم ما در همین سال ها  26 هزار و 600 میلیارد 
تومان تسهیلات توسط بانک  مسکن به بخش های مختلف دادیم و 581 هزار فقره 
مشمول وام شده اند. آنچه ما دنبال می کنیم سیاست های تولید انبوه مسکن است 
که امیدواریم بتوانیم حداقل برای اقشار پایین دست مشکلی پیش نیاید و آنها بتوانند 

مسکن خود را تهیه کنند.

سخنگوی دولت: 

مجلس تازه نفس برای توسعه کشور به دولت بپیوندد

سخنگوی وزارت امور خارجه در پیامی خطاب به مردم  آمریکا گفت: دنیا صدای مظلومیت شما را شنیده و در 
کنار شما ایستاده است. 

»سید عباس موسوی« صبح روز دوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه، در پیامی به زبان انگلیسی خطاب 
به مردم آمریکا اظهار داشت: رژیم آمریکا خشونت و قلدری را همزمان در داخل و خارج از ایالات متحده دنبال 

می کند.
وی یادآورشد: از صحنه های خشونت باری که این روزها  پلیس آمریکا در پیش انظار مردم جهان خلق می کند و 
بی محابا و با حداکثر خشونت مردمی را که بصورت مسالمت آمیز خواستار احترام و توقف خشونت هستند سرکوب 
می کند، بسیار متاسفیم. سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین به دولت و پلیس آمریکا گفت: خشونت ها علیه 

مردم خود را متوقف کنید و بگذارید آنها نفس بکشند.
 اقدام قوه قضاییه درباره خدمات کنسولی نوید بخش است

سخنگوی دستگاه دیپلماسی با گرامی داشت یاد و خاطره امام خمینی و قیام 15 خرداد گفت: ما شاهد آغاز به 
کار مجلس شورای اسلامی در روزهای قبل بودیم که به منتخبان مجلس یازدهم و ریاست جدید مجلس تبریک 
گفته و به نمایندگان و رئیس پیشین مجلس خسته نباشید می گوییم که تلاش های آنها در دیپلماسی اثرگذار بوده 

است.  
وی با اشاره به تحولات کنسولی اظهار داشت: بخشنامه عدم ممنوعیت کنسولی)عدم صدور دستور محرومیت 
از خدمات کنسولی(  اقدام بزرگی در تکریم ایرانیان است که نشان می دهد بدون توجه به هر سلیقه و گرایشی، 
جمهوری اسلامی به شهروندان خود برای خدمت و تکریم آنها توجه دارد و اقدام قوه قضاییه نویدبخش این 

سیاست جدید و تاکید بر سیاست قبلی مبنی بر تکریم ایرانیان است.  
 این دیپلمات عالیرتبه ادامه داد: آیین نامه صدور شناسنامه و دادن تبعیت از طریق مادر، نهایی شد و امیدوارم 
مادران ایرانی هر کجا هستند، سالم باشند و فرزندان آنها در زیر سایه پرچم وطن مادری شان قرار می گیرند.   موسوی 
با اشاره به سفر معاون حقوقی وزارت امور خارجه به کابل تصریح کرد: روابط ایران و افغانستان اهمیت زیادی دارد 
و جا داشت هیاتی عالی رتبه به افغانستان سفر کند. این هیات به کابل رفت و با گروه های سیاسی و غیرسیاسی 
دیدار کرد، به توافقاتی هم دست یافتند و قرار شد اگر مدارکی وجود دارد، به تهران بفرستند و جمهوری اسلامی آن 

را بررسی کند. تاکید شد این اتفاق در خاک ایران رخ نداده و نیروهای ایرانی هم در این زمینه دخالتی نداشتند.
 ایران از حقوق خود حتی در دوردست ها دفاع می کند

وی درباره رسیدن نفتکش های ایرانی به ونزوئلا تصریح کرد: آنچه از دید جمهوری اسلامی رخ داده، یک تجارت 
مشروع است که دو کشور حق دارند از آزادی تجارت برخوردار باشند اما از آنجایی که آمریکایی ها به قلدری و 
یکجانبه گرایی عادت کرده اند، این مسئله را قبول نکردند. ایران و ونزوئلا تحریم نیستند بلکه مورد تحریم یکجانبه و 

ظالمانه از سوی آمریکا هستند که هیچ کشوری ملزم به رعایت آن نیست.  
سخنگوی وزارت امورخارجه ادامه داد: این تجارت نشان داد ایران باید از حقوق خود حتی در دوردست ها دفاع 

می کند.  
واکنش به سخنان روز گذشته رییس مجلس؛ تابع قانون هستیم

موسوی در پاسخ به سوال ایرنا مبنی بر اظهارات دیروز رئیس جدید مجلس درباره خسران دانستن مذاکره 
خاطرنشان کرد: روابط ما با مجلس شورای اسلامی در روابط بین قوا در جمهوری اسلامی تعریف می شود. قوای 
سه گانه، قوای مستقلی هستند اما در این استقلال، از تعامل بالایی برخوردارند. آنچه برای دولت مهم است، 

هم افزایی همه قوا و نهادها برای پیشبرد منافع است.  
وی با بیان اینکه هم قوه مقننه و هم وزارت امور خارجه وظایف و تکالیفی دارد که در چارچوب قانون اساسی 
برعهده دارند، ابراز داشت: نقطه نظرات مجلس به عنوان نمایندگان مردم را شنیده و اگر تبدیل به قانون شود، به 

عنوان وظیفه به آن عمل می کنیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: آن چه که در مورد روابط خارجی کشور گفته می شود سیاست های کلی 
نظام است که در جاهای مختلف بررسی می شود و به تایید نهادهایی مثل شورای عالی امنیت ملی و مقام معظم 

رهبری می رسد و ما این سیاست ها را اجرا می کنیم.
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و دیپلماسی رسانه ای وزارت امور خارجه افزود: ما تابع قانون و مقررات هستیم و 

امیدواریم با همکاری همدیگر این همکاری و تعامل ادامه یابد که برای پیشبرد اهداف و منافع ملی است.

 در حال ارزیابی آثار فنی تحریم های آمریکا هستیم
موسوی درباره تحریم  جدید آمریکا علیه همکاری های هسته ای با ایران بیان کرد: تحریم های آمریکا همیشه بوده 
است. برنامه هسته ای چه قبل از برجام و چه پس از خروج آمریکا و گام هایی که برداشتیم، با قوت ادامه یافته و 

خللی در آن احساس نمی کنیم اما در حال ارزیابی آثار فنی این موضوع هستیم.  
وی با بیان اینکه اگر این تحریم ها بر برنامه صلح آمیز هسته ای ایران بگذارد، واکنش جدی تر خواهیم داشت، 
یادآور شد: این تحریم ها علیه کشورهایی است که با ما همکاری داشتند و امیدواریم آنها در برابر این قلدری واکنش 

جدی تری داشته باشند.  
خطاب به اوبرایان: کافر همه را به کیش خود پندارد

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره اظهارات مشاور امنیت ملی ترامپ درباره نقش ایران در ناآرامی های اخیر 
آمریکا عنوان کرد: کافر همه را به کیش خود پندارد. کشوری که در امور داخلی کشورهای دیگر دخالت کرده و از 
بیان این دخالت ابایی ندارد، آمریکا است. این نوع اظهارات از شخصی مانند ترامپ بعید نیست. او در اداره آمریکا، 
اقتصاد این کشور و مقابله با کرونا شکست خورده و دولتی را به جا گذاشته که به شدت اهل تبعیض نژادی است.   
موسوی اضافه کرد: اتفاقی هم که در این کشور رخ داده، نتیجه سال ها سرکوب و خفه کردن صدای مردم و اتباع 
آمریکایی بوده است. طبیعی است مردم آمریکا جان شان به لب آمده و اعتراض کنند. در این وضعیت مقامات 
آمریکایی چاره ای جز فرافکنی ندارند.   وی با بیان اینکه هر گونه دخالت در امور داخلی آمریکا را رد و محکوم کرده 
اما از وضعیت داخلی این کشور ابراز نگرانی  می کنیم، گفت: آمریکایی که مدعی حقوق بشر است و برخی مسائل را 
به رخ دیگر کشورها می کشد، وحشیانه ترین سرکوب ها را علیه شهروندان خود به ویژه رنگین پوستان انجام می دهد 

که موجب تاسف و ناراحتی همه است.  
 انتظاری فراتر از قانون از مجلس نداریم

این دیپلمات عالیرتبه درباره انتظارات وزارت امور خارجه از مجلس جدید هم اظهار داشت: انتظاری فراتر از 
انجام وظایف شان براساس قانون اساسی نداریم. امیدواریم با توجه به شروع خوبی که مجلس داشته و اظهارات 
خوبی که از نمایندگان و ریاست جدید مجلس شاهد بودیم، روند همکاری ها ادامه یابد. همکاری ها با مجلس چه 
از طریق وزیر و چه از طریق معاونان ادامه می یابد و در تعامل و مشورت نزدیک با مجلس خواهیم بود تا همه در 

خدمت منافع ملی کشور باشیم.  
سیروس عسکری ظرف دو سه روز آینده به کشور برمی گردد

خبرنگاری پرسید آیا ایران قصد ارسال محموله های جدید به ونزوئلا دارد که موسوی پاسخ داد: اگر دولت ونزوئلا 
تقاضای محموله جدیدی را بکند، بر اساس تهمیدات اندیشیده شده، آن را به این کشور یا کشورهای دیگر ارسال 

خواهیم کرد.  
وی درباره آخرین وضعیت تبادل زندانیان با آمریکا تصریح کرد: موضوع آقای عسگری تمام شده است و احتمال 
می دهم اگر مشکلی رخ ندهد و موانع جدیدی ایجاد نکنند، ظرف دو، سه روز آینده ایشان به کشور برگردد. امنیت 

زندانیان ایرانی در آمریکا و اروپا که آنها را گروگان تلقی می کنیم، برای ما مهم است.
هفت میلیارد دلار پول ایران در کره جنوبی باید عودت شود

موسوی درباره ارسال محوله جدید پزشکی از کره جنوبی به ایران به ارزش 500 هزار دلار عنوان کرد: خیلی 
زحمت کشیدند!  ما حدود دو سال با کره ای ها مذاکره کردیم. اما از آنجایی که آنها به حرف آمریکایی ها گوش 
می دهند، منتظر پاسخ آمریکا بودند. هفت میلیارد دلار پول ایران در کره است که باید به کشور ما عودت داده 

می شد اما آنها در این زمینه هم غفلت و هم تعلل داشتند.  
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: ما تاکید می کردیم استناد به تحریم ها توسط کره جنوبی نادرست است زیرا 
ایران تحت هیچ تحریمی نیست و تحریم های آمریکا نمی تواند مورد استناد آنها باشد. اقدام جدید کره، گام کوچک 
اما با تاخیر فراوان است و لازم است آنها فکر بیشتری کنند تا روابط دیرینه دو کشور که در مقاطعی زبانزد بوده است 
را بیش از این مخدوش نکنند. وی درباره تشکیل سفارت مجازی فلسطین توسط وزارت امور خارجه گفت: این 
قانون جدیدی است که تصویب شده که حتما اجرایی خواهیم کرد. هفته پیش اولین جلسه در این باره برگزار شد و 
ابعاد سیاسی و حقوقی این مسئله بررسی شد.   موسوی اضافه کرد: این کار حتما ادامه می یابد و مخاطب ما مردم 
فلسطین با همه گرایش ها هستند. ما ارتباطات خوبی با مردم و گروه های فلسطینی داشتیم و از این طریق هم 

ارتباطات ما با مردم فلسطین در همه زمینه ها ادامه یافته و تقویت خواهد شد.

 اسناد طرف افغانستانی را بررسی خواهیم کرد
وی درخصوص جزییات سفر معاون حقوقی وزارت امور خارجه به کابل اظهار داشت: هیاتی بلندپایه از ایران 
شامل معاون حقوقی و دستیار وزیر خارجه به کابل رفته بودند. طیف مختلفی از موضوعات در دیدارها مطرح 
شد هرچند موضوع مرزی، بحث اصلی این سفر و گفت وگوها بود اما درخصوص دولت جدید افغانستان، روابط 
تجاری و اقتصادی دو کشور، روند صلح در افغانستان که استارت آن در دولت جدید کلید خواهد خورد، بحث شد.  
این دیپلمات با تاکید بر اینکه برای ایران، یک صلح عادلانه و فراگیر در افغانستان مهم است، تصریح کرد: 
کمیسیون مشترک دو کشور که در سال های اخیر مسکوت مانده بود، در دولت جدید مجددا فعال خواهد شد. 
موسوی درباره گفت وگوها درخصوص مسئله مرزی هم خاطرنشان کرد: طرف افغانستانی اسنادی در مورد مسئله 
مرزی ارائه داد که گفته ایم آن را بررسی خواهیم کرد که نتیجه را هم به طرف افغانستانی و هم مردم دو کشور ارائه 

خواهیم داد.
 با رفع تضییقات درباره تحریم تسلیحاتی بر اساس هنجارهای بازار عمل خواهیم کرد

وی اظهارات سفیر ایران در روسیه درباره گفت وگوهای تهران با مسکو برای خرید تسلیحات ابراز داشت: ایران 
به عنوان کشور مستقل حق هر گونه معامله از جمله معاملات تسلیحاتی چه در خرید و چه در فروش را دارد. 
البته ایران از جمله کشورهای تولیدکننده جنگ افرازهای مختلف است. تضییقاتی در گذشته ایجاد کرده بودند 
که امیدواریم آنها برداشته شود و ما در چهارچوب تجارت آزاد با کشورهایی که تشخیص دهیم این تجارت برای 
خرید و فروش خواهیم داشت. فرق نمی کند روسیه و چین یا کشورهای همسایه و دوردست باشند بلکه براساس 
هنجارهای بازار عمل می کنیم و هیچ محدودیتی نخواهیم داشت. سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره ادعای 
کشته شدن دو کشاورز اشنویه ای به خاطر تجاوز دو هوایپمایی ترکیه ای به مرز ایران بیان کرد: ادعایی شده بود که 
دو شهروند ایرانی در خاک عراق توسط پهپاد ترکیه ای جان شان را از دست داده اند. ما گزارش های غیررسمی در 
این رابطه دریافت کردیم و بررسی ها در مورد نحوه جان باختگان این افراد ادامه دارد.   موسوی اضافه کرد: این افراد 
ایرانی بودند، در کشور دیگری کشته شدند و ادعا شده توسط کشور ثالثی کشته شدند. این مسئله به پیچیدگی 
موضوع می افزاید ولی در عین حال، پیگیری های وزارت امور خارجه هم از طریق دولت عراق و هم دولت ترکیه 
ادامه یافته است. پس از جمع بندی این مسئله، گزارش نهایی را اعلام خواهیم کرد.   وی در پاسخ به سوالی در مورد 
فعالیت های بیولوژیکی آمریکا در گرجستان یادآور شد: ایران نسبت به هر اقدامی که سلامت بشر را به خطر بیندازد 
و برخی ممکن است منجر به سلاح های بیولوژیکی شود محکوم کرده است به ویژه در کشورهایی که اجازه دادند 
این آزمایشگاه ها در آن کشور ایجاد شود. سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: از موضوع گرجستان اطلاع 
ندارم، ولی این موارد باید تحت نظارت و بازرسی سازمان های بهداشتی جهانی باشد اما رها کردن آمریکایی ها 
در سرزمین ها و کشورهای مختلف دنیا و اجازه دادن برای اینکه از خاک آنها برای اقدامات آزمایشگاهی خاص 
استفاده کنند و ممکن است منجر به اتفاقات تروریستی و بیولوژیکی باشد، مخل نظم و امنیت بین المللی بوده و از 
سوی ایران محکوم است. موسوی درباره دعوت از روحانی برای سفر به بوسنی عنوان کرد: مطمئن نیستم با توجه 

به کرونا این سفر انجام شود ولی اگر شرایط مناسب باشد ایران در عالی ترین سطح شرکت خواهد کرد.

سخنگوی وزارت خارجه

دنیا صدای مظلومیت مردم آمریکا را شنید 



آخرین  وضعیت شیوع کرونا در قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از پذیرش 9 بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم طی 24 
ساعت گذشته خبر داد و گفت: ۷ نفر از این تعداد در بیمارستان بستری شدند.محمدرضا قدیر 
گفت: طی 24 ساعت گذشته و منتهی به دوازدهم خرداد ماه، 9 نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص 
احتمالی و مشکوک به کرونا و یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند.وی افزود: ۷ نفر از این تعداد 
در بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و 
بهداشتی مرخص شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم اظهار کرد: در شبانه روز گذشته، 19 نفر از 
کل بیماران که طی روزهای متمادی بستری بودند، پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان 
ترخیص شدند.وی تصریح کرد: در حال حاضر حدود 85 نفر مشکوک و محتمل به کرونا در قم بستری 

بوده که حال حدود 30 نفر آنها وخیم است.

نامه سعید جلیلی به قالیباف 
عضو شورای عالی امنیت ملّی گفت: قانون گذاری و نظارت زمانی ارزش خود را پیدا می نمایند که منجر 
به نتیجه ای ملموس و بروز یک اتفاق و پدیده مثبت شود؛ طوری که مردم شیرینی آن را عملًا بچشند.سعید 
جلیلی عضو شورای عالی امنیت ملّی در نامه ای به محمّدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: آن چه برای مردم اهمیت دارد، به فرجام رسیدن مطالبات به حق و مشروع آن ها است. قانون گذاری، 
نظارت، تحقیق و تفحص، سوال، تذکر و … زمانی ارزش شایسته خود را پیدا می نمایند که منجر به 
نتیجه ای ملموس و بروز یک اتفاق و پدیده مثبت شود؛ طوری که مردم شیرینی آن را عملًا بچشند. اگر 
قانونی تصویب شود که به اجرا نرسد و یا اجرای آن ثمره لازم را نداشته باشد، به مثابه عدم اقدام خواهد بود. 
رسالت بزرگ مجلس، تعریف هدف عینی و کمی برای هر اقدام و تلاش برای رسیدن به مختصات آن است.

احتمال برگزاری حج با کاهش سهمیه ها 
علیرضا رشیدیان رئیس سازمان حج و زیارت در حاشیه رونمایی از ماکت قبور ائمه اطهار در قبرستان 
بقیع در جمع خبرنگاران گفت: در خصوص برگزاری حج 99 همگان در انتظار آن هستیم که دولت 
عربستان اعلام کند، آمادگی ارائه خدمات با حفظ امنیت و سلامت زائران برای حج سال 1441 را 
داراست یا خیر که قرار بود در ماه رمضان این پاسخ را اعلام کنند که به پایان این ماه موکول شد و 
سپس اعلام کردند دوم شوال و سپس هشتم این ماه را اعلام کردند اما تاکنون هنوز تکلیفی مشخص 
نکرده اند. یس سازمان حج  و زیارت با اشاره به اینکه در سال 88 سابقه برگزاری حج با وجود آنفولانزای 
خوکی را داشتیم که با افزایش اقدامات پزشکی، یک مورد آلودگی نداشتیم، گفت: فرض ما براین است 
که حج انجام می شود و برای روش های مختلف همچون برگزاری با تمام ظرفیت اعلام شده، کاهش 
سهمیه ها، اعمال شروط برای زائران مثل سن و بیماری های زمینه ای و ... آمادگی داریم و اگر این واجب 

شرعی به دلیل عدم آمادگی آنان، لغو شود برای آن نیز تمهیدات لازم اندیشیده است.

دادکان: برخی افراد در وزارت ورزش دلالی کرده اند
محمد دادکان، رییس اسبق فدراسیون فوتبال می گوید:خودم در جلسه اساسنامه حضور داشتم که 
در آن اختلاف سلیقه بود. وزارت ورزش دارد این اساسنامه را مانند سایر اساسنامه ها تنظیم می کند، آن 
را به فدراسیون فوتبال می دهد و می گوید روی آن کار کنید. نه اینکه فدراسیون اساسنامه را تنظیم و از 
نظرات وزارت ورزش و جوانان استفاده کند. برخی از پرسنل وزارت ورزش، این اساسنامه را با دلالی گری 

تهیه کرده اند. من دو بار در جلسات بودم که وقتی دیدند حرف هایی می زنم، دیگر مرا دعوت نکردند.

عارف عذر بدتر از گناه آورد
ناصر قوامی، نماینده مجلس در دروه ششم مجلس که در گفت وگویی با »آزادی« در واکنش به نامه 
خداحافظی عارف در مجلس گفت: »این نامه آقای عارف عذر بدتر از گناه بود، زیرا به هر صورت این 
سرمایه اصلاح طلب بود که از دست رفت. جریان اصلاح طلبان در آن انتخابات به میدان آمد و در تهران 
سی نفر را انتخاب کرد و مورد حمایت قرار داد. در شهرستان ها نیز تقریبا از صد نفر حمایت کردند. 
در راس همه این ها آقای عارف قرار گرفته بود و عملکرد او ظلم به جریان اصلاح طلبی بود. این قابل 

گذشت نیست و حق الناس است«. 

کدام نام ها در سال ۹8 بیشترین فراوانی را داشته است؟
سخنگوی سازمان ثبت احوال گفت: »امیرعلی« و »فاطمه« فراوان ترین نام انتخابی خانواده های 
ایرانی است که برای نوزادان خود از ابتدای فروردین تا پایان سال 98 انتخاب کرده اند. نام های انتخاب 
شده برای پسران با بیشترین فراوانی در سال 98به ترتیب: امیرعلی، محمد، علی، امیرحسین، حسین، 
ابوالفضل، امیرعباس، سامیار، آراد و آریا بود. نام های انتخاب شده برای دختران با بیشترین فراوانی به 

ترتیب: فاطمه، زهرا، حلما، زینب، آوا، مرسانا، یسنا، نازنین زهرا، فاطمه زهرا و باران بود. 

اسماعیلی رئیس حوزه ریاست مجلس می شود؟
شنیده ها حاکی از آن است که به زودی نخستین حکم انتصاب محمدباقر قالیباف، رییس جدید 
مجلس شورای اسلامی برای محسن اسماعیلی، عضو مجلس خبرگان و عضو حقوقدان پیشین شورای 

نگهبان در سه دوره متوالی صادر خواهد شد.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم:

3۰ بوستان جدید در قم احداث می شود
۱۷۴ میلیارد تومان بودجه برای توسعه فضای سبز 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: یکی از برنامه های مهم 
شهرداری قم توسعه فضای سبز شهری بااعتباری بالغ بر 1۷4 میلیارد تومان و 
احداث 30 بوستان جدید بوده که شامل 12 میلیون مترمربع پارک جنگلی و 1۷0 

هزار مترمربع توسعه پارک تفرجگاهی می شود.
محسن رنجبر با اشاره به برنامه های شهرداری در سال 99 اظهار داشت: شش 
پروژه فرهنگی ورزشی در سال 99 در دستور کار قرار دارد که با راه اندازی این 

سالن های ورزشی، شاخص ها در این زمینه افزایش می یابد.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم به پروژه های باقی مانده در 
سال 98 اشاره کرد و گفت: پروژه های باقی مانده سال 98 که در سال 99 دنبال 
می شود، تکمیل باغ پرندگان، تکمیل تقاطع سه سطحی میدان ولیعصر)عج(، 
اتصال تونل جمهوری و تقاطع فردوسی، اجرای تقاطع کیوانفر و خیابان امام 

خمینی)ره( و همچنین ساماندهی میدان امینی بیات است.
رنجبر پروژه های سال 99 را نیز اعلام و خاطرنشان کرد: در سال 99 پروژه جدید 
رینگ ترافیک فردوسی و اتصال به بلوار امام رضا )ع( باهدف تردد در بین مناطق 
2 ، 4 ، 3 ، 5 و 6 و مدیریت و کاهش ترافیک هسته مرکزی آغازشده و امیدواریم در 
طولانی مدت بتوانیم بلوار سپهبد شهید قاسم سلیمانی را به پیاده راه تبدیل کنیم.
وی ادامه داد: اتصال تقاطع بلوار صدوق و فردوسی و ادامه بلوار شهید روحانی 
برای اتصال به خیابان فردوسی و میدان ارتش و بلوار امام رضا )ع( نیز در دست 
اقدام بوده و همچنین اتصال کمربند امام علی)ع( به کمک بلوار محتشم، حکیم، 

فردوسی، یاسمن و شهدای روحانیت به سمت منطقه 2 و 6 را در برنامه داریم.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم به تکمیل پروژه تقاطع جاده 
جعفریه و فاز 5 خیابان عمار یاسر نیز اشاره کرد و ادامه داد: یکی از برنامه های 
مهم شهرداری قم توسعه فضای سبز شهری بااعتباری بالغ بر 1۷4 میلیارد تومان و 
احداث 30 بوستان جدید بوده که شامل 12 میلیون مترمربع پارک جنگلی و 1۷0 

هزار مترمربع توسعه پارک تفرجگاهی می شود.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

دست فروشان روز بازارها ساماندهی 
و شناسنامه دار شوند

رئیس شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر ساماندهی و شناسنامه دار کردن 
دست فروشان روز بازارها، گفت: می توان برای افرادی که توانایی دارند ظرفیت ارائه 

تسهیلات ارزان قیمت فراهم کرد.
عبدالله جلالی در جلسه ستاد پیشگیری و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران 
استان در سالن کرامت استانداری، بازگشایی روز بازارها و تشکیل آن با توجه 
به شیوع بیماری کرونا در کشور را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: بر اساس 
تصمیم ستاد پیشگیری از کرونا در استان، فعالیت کلیه روزبازارهای محلی از 

ابتدای اسفندماه سال گذشته تعطیل اعلام شد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: در جلساتی که با معاون بهداشت دانشگاه 
علوم پزشکی و شهرداری داشتیم به یک وفاقی در زمینه فعالیت روز بازارها رسیدیم 

مبنی بر اینکه فعلًا فعالیت روز بازارها را به سه روز برسانیم.
جلالی تاکید کرد: هدف این بوده که فعلًا فعالیت دست فروشان روز بازارها را به 
سه روز برسانیم که فعلًا و با توجه به شرایط مطلوب است اما هدف کلی باید این 
باشد که این گونه اقدامات را به حداقل برسانیم. وی فروشندگان روز بازارها را جزو 
اقشار آسیب پذیر و ضعیف جامعه برشمرد و تصریح کرد: این افراد از روی ناچاری و 

به دلیل تأمین معیشت زندگی اقدام به دست فروشی در روز بازارها می کنند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر ساماندهی و شناسنامه دار کردن 
گفت:  و  پرداخت  زمینه  این  در  پیشنهاداتی  ارائه  به  بازارها  روز  دست فروشان 
می توان برای افرادی که توانایی دارند ظرفیت ارائه تسهیلات ارزان قیمت فراهم 

کرد و به آن ها تسهیلات 50 میلیون تومانی اختصاص داد.
جلالی تاکید کرد: با این کار می توان امیدوار بود که دست فروشان روز بازارها در 
یک مکان مناسب تثبیت شده و ساماندهی شوند و تنها در یک روز هفته اقدام به 
برپایی روز بازارها در سطح شهرکرد. وی بیان کرد: همچنین می توان در حاشیه 
زمین های ملی دو سه نقطه شناسایی و آماده سازی کرد تا فقط در روزهای جمعه 

و آن هم در دو سه نقطه شهر برای آن هایی که ثابت هستند جمعه بازار برپا شود.
رئیس شورای اسلامی شهر قم در پایان خاطرنشان کرد: این کار می تواند با 
رعایت همه اصول بهداشتی و فضاسازی های مناسب انجام شود که در صورت 

اجرایی شدن می توان به ساماندهی فروشندگان روز بازار امیدوار بود.
 

مدیر منطقه هفت قم خبرداد:

اجرای ۶5۰۰ متر خط کشی خط ویژه 
مدیر منطقه هفت قم از اجرای 6500 متر خط کشی خط ویژه در منطقه خبر 

داد.
مجید متین فر با اشاره به اجرای عملیات خط کشی ممتد در معابر مختلف 
منطقه هفت، اظهار کرد: این پروژه در راستای خط کشی مسیر خط ویژه به طول 
6 هزار و 500 متر در خیابان های 19 دی، شهدا، میدان بزرگ امام خمینی)ره( و 
خیابان معلم انجام شد. مدیر منطقه هفت قم بیان کرد: البته خط کشی در خیابان 
19 دی به صورت منقطع و به طول 2 هزار و 400 متر انجام شد تا تسهیل در عبور 

و مرور شهروندان صورت گیرد.
متین فر همچنین از اجرای خط کشی عابر پیاده در خیابان های عماریاسر و 
امیرکبیر به تعداد 320 خط خبر داد و افزود: نصب 42 مورد تابلو و علائم ترافیکی 
در بلوار شهید سلیمانی از دیگر اقدامات ترافیکی انجام شده در این منطقه است.

وی با اشاره به بکارگیری 125 مورد موانع ترافیکی در مراسمات و مواقع بحران 
در این منطقه، اظهار کرد: ساخت و نصب داربست فلزی در بلوار شهید سلیمانی 
به طول 15 متر و نصب 3 سامانه ویلچررو در خیابان های عماریاسر و جنب مسجد 

امام حسن عسکری)ع( نیز در این منطقه انجام شده است.
 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد:

توزیع 5هزار بسته حمایتی میان آسیب 
دیدگان کرونایی و نیازمندان 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: از محل موقوفات و کمک های 
خیرین تاکنون 5 هزار بسته معیشتی به ارزش تقریبی هر بسته 400 هزار تومان 

تهیه و در اختیار آسیب دیدگان کرونایی و نیازمندان توزیع شد. 
حجت  الاسلام والمسلمین عباس اسکندری اظهار داشت: با توجه به شیوع 
کرونا در کشورمان و همچنین لزوم کمک به نیازمندان و اقشار کمتربرخوردار، 
طرح تهیه و توزیع بسته های معیشتی، از اسفندماه در دستور کار اداره کل اوقاف 
قرار گرفت. وی افزود: با تدارک وسیعی که صورت گرفت، از محل موقوفات و 
بسته  تقریبی هر  ارزش  به  بسته معیشتی  تاکنون 5 هزار  کمک های خیرین 
400 هزار تومان تهیه شد. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه 
این بسته ها شامل مواد غذایی و ملزومات بهداشتی بودند، گفت: کار بسته بندی 
این ارزاق با حضور خدام بقاع متبرکه و گروه های جهادی با مرکزیت آستان مقدس 
امامزاده موسی مبرقع)ع( صورت گرفت. اسکندری عنوان کرد: هیئت امنا، خدام 
و ائمه جماعات بقاع متبرکه، خانواده های نیازمند محدوده هر بقعه را شناسایی 
کردند و در ادامه عوامل توزیع، بسته های حمایتی را درب منزل آنها تحویل دادند.

وی گفت: به این ترتیب طی سه مرحله، 5 هزار بسته معیشتی با اعتباری بالغ 
بر 2 میلیارد تومان توسط اداره کل اوقاف قم تهیه و در بین نیازمندان توزیع شد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: در زمینه رزمایش کمک مومنانه 
که بسیار عظیم برگزار شد مردم مشارکت بسیار خوبی داشتند، کشورهای غربی 
با ادعای تمدن و حقوق بشر در زمینه کرونا نقاب شان کنار رفت و مشخص شد 
همه حرف های آنها شعار است. اسکندری خاطرنشان کرد: در زمینه تهیه داروی 
نیازمندان و همچنین درمان این عزیزان اقدامات بسیار خوبی توسط اداره کل 

اوقاف استان انجام شده است و خیران نیز در این زمینه اهتمام ویژه ای داشتند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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نیك بخت ترینِ مردم، کسی است که فضل ما را 
شناخت و به وسیله ما به خدا تقرّب جست و محبّت 

ما را خالص گرداند و به چیزی که ما به آن می خوانیم، 
پرداخت و از آنچه ما باز می داریم ، دست شست . چنین 

کسی از ما و در فردوس برین با ماست .

سه شنبه -سیزدهم خردادماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5046

غرر الحكم : ج ٢ ص 461 ح 3٢9٧

طرح:محمدعلی رجبی

زیر خط فقر ، قبل و بعد از کرونا! 

مخالف  خمینی)ره(  امام  اینکه  بابیان  اطهار)ع(  ائمه  فقهی  مرکز  رییس 
دیوارکشی در دانشگاه ها بودند گفت: امام راحل در مورد اینکه در دانشگاه بین 

زن و مرد به اسم اسلام دیوار کشیده شود مخالف بود. 
آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی روز دوشنبه در ابتدای درس خود بابیان این 
مطلب افزود: این کار تنها توجه به ظواهر دین است و البته که باید در کنار توجه 

به حقیقت و روح دین به ظواهر هم اهمیت داده شود.
وی با انتقاد از توجه برخی رسانه ها و جریان ها به ظواهر دین و غفلت از باطن 
و حقیقت دین گفت: متاسفانه امروز در برخی جاها تنها ظواهر دین ترویج 

می شود اما از روح و حقیقت دین فاصله گرفته می شود.
وی اضافه کرد: برخی رسانه ها هم در این زمینه دچار غفلت شده اند و تنها 
به ترویج ظواهر دین می پردازند و حال آنکه سبک زندگی اسلامی و دینی تنها 
گفتن برخی اذکار و اوراد نیست بلکه سبک زندگی اسلامی یعنی زندگی عاقلانه 

مؤمنانه و در چارچوب مقررات دینی است.
قاسم  حاج  شهید  مانند  فردی  انسان  از  دین  روح  گفت:  لنکرانی  فاضل 

سلیمانی تربیت می کند کسی که مقاوم و متعهد است؛ چراکه شهید سلیمانی 
تربیت امام و انقلاب بودند.

وی همچنین با اشاره به قرار گرفتن در آستانه سالروز رحلت جان گداز امام 
خمینی)ره(، به تبیین اهداف و آرمان های معمار کبیر انقلاب اسلامی پرداخت.
وی گفت: هرچقدر زمان می گذرد انسان بیشتر به عظمت وجودی آن امام 
بزرگوار پی می برد و هم حوزه های علمیه و هم نسل جدید برای استمرار انقلاب 

اسلامی باید بیش ازپیش با اهداف والای ایشان آشنا شوند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: هدف امام از نهضت 
اسلامی تنها اسلام و پیاده کردن معارف نورانی این دین عزیز بوده است البته 
این حرف به معنای نفی مردم نیست چراکه پیاده شدن اسلام سعادت دنیا و 

آخرت مردم را در پی دارد.
امام راحل هیچ گاه به دنبال اهداف شخصی نبودند 

وی بابیان اینکه امام راحل هیچ گاه به دنبال اهداف شخصی نبودند گفت: 
امام هرگز دنبال رسیدن به قدرت نبودند و دنبال به قدرت رساندن روحانیت نیز 
نبود و حضور روحانیت در مناصب حکومتی تنها به دلیل نیاز و شرایط خاص بود.
محدودیت  از  اسلام  دین  کردن  خارج  را  راحل  امام  هدف  لنکرانی  فاضل 
و انزوا دانست و تاکید کرد: امام خمینی به دنبال این بودند که اسلام را از آن 
دید محدودی که داشت خارج کنند چراکه متاسفانه از نظر عده ای که مدعی 
کارشناسی دین اسلام می باشند اسلام تنها محدود به یک سری افعال و اعمال 
عبادی فردی می باشد و حال آنکه امام راحل به دنبال شکوفا کردن همه ابعاد  
نورانی اسلام بودند. وی افزود: ما اگر بخواهیم یک قضاوت درست و منطقی از 
انقلاب اسلامی داشته باشیم باید اهداف نورانی امام راحل را به خوبی بشناسیم 

وگرنه قضاوت ما صحیح نخواهد بود.
در  آزادی های حیوانی  از  انتقاد  با  از سخنان خود  دیگری  در قسمت  وی 
بیان می کند  آزادی که اسلام  و مدعی حقوق بشر گفت:  کشورهای غربی 
دربرگیرنده همه سعادت های دنیوی و اخروی بشر است و حال آنکه در غرب 

آزادی ادعاشده موجب خشکاندن دین و معنویت و نهاد خانواده شده است.

آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی :

امام خمینی)ره( مخالف دیوارکشی در دانشگاه ها بودند 

دادستان مرکز استان قم تشریح کرد:

 جزییات دستگیری سارقین مسلح قم و ساوه
از  یکی  در  مسلح  سارقان  باند  دستگیری  و  شناسایی  به  اشاره  با  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
شهرستان های همجوار قم، گفت: کمتر از 48 ساعت مخفیگاه این افراد شناسایی و 6 عضو این باند 
دستگیر شدند. سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت: در پی وقوع سرقت مسلحانه از مغازه طلا 
فروشی در قم، با توجه به حساسیت موضوع بلافاصله تیمی از کارآگاهان زبده پلیس آگاهی استان 
تشکیل و موضوع در دستور کار آنها قرار گرفت. وی تصریح کرد: در ادامه با بررسی جغرافیای جرم و انجام 
اقدامات پلیسی کمتر از 48 ساعت مخفیگاه این افراد در باغی در یکی از روستاهای شهرستان همجوار 
قم شناسایی و کارآگاهان با اخذ نیابت قضائی برای دستگیری آنها به شهرستان مذکور اعزام و در اقدامی 
غافلگیرانه هر 6 عضو این باند را دستگیر کردند. فرمانده انتظامی استان قم گفت: سپس طی بازرسی از 
مخفیگاه متهمان، 3 قبضه سلاح شامل یک قبضه سلاح کلاشینکف به همراه 43 تیر جنگی و 2 قبضه 
سلاح کلت کمری به همراه 22 تیر جنگی کشف شد. وی افزود: پس از انتقال این افراد به پلیس آگاهی 
استان قم و تحقیقات صورت گرفته، به سرقت مسلحانه از 2 مغازه طلافروشی در قم و همچنین سرقت از 
2 بانک در شهرستان همجوار استان اعتراف کردند. سردار میرفیضی گفت: در نهایت متهمان به همراه 

پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
اعتراف سارقان سیم و کابل برق به ۳۳ فقره سرقت 

وی همچنین اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت سیم و کابل های برق در قم، موضوع به 
صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت . فرمانده انتظامی استان قم 
افزود: در ادامه تحقیقات مشخص شد سرقت ها با یک دستگاه خودرو تیبا انجام شده است، بنابراین 
2 نفر با تلاش کارآگاهان شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان در اقدامی ضربتی در مخفیگاه 
شأن دستگیر شدند. وی تصریح کرد: متهمان در مواجهه با مستندات پلیس به 33 فقره سرقت سیم و 
کابل های برق در قم با همدستی فردی دیگر اعتراف کردند که سپس وی و همچنین یک نفر مالخر در 
این رابطه دستگیر شدند. سردار میرفیضی با اشاره به سوابق متعدد این افراد، ارزش ریالی اموال مسروقه 
را برابر نظر کارشناسان یک میلیارد و 650 میلیون ریال اعلام کرد. فرمانده انتظامی استان قم گفت: 
در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان 

شدند.
 

رئیس پلیس آگاهی انتظامی استان قم تشریح کرد:

جزییات کشف محموله لوازم خانگی قاچاق
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف یک محموله لوازم خانگی قاچاق به ارزش 

یک میلیارد و 840 میلیون ریال در قم خبر داد. 
 سرهنگ میکائیل قهرمانپوراظهارداشت: در پی دریافت خبری از اداره کل اطلاعات استان قم 
مبنی بر حمل کالای قاچاق توسط یک دستگاه کامیون کشنده از مبدأ یکی از استان های جنوبی به 
مقصد قم، موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت. وی گفت: در ادامه پس از 
شناسایی محل تخلیه بار خودرو، کارآگاهان با هماهنگی با مقام قضائی استان به محل مورد نظر اعزام و 
کامیون را در حال تخلیه لوازم خانگی مشاهده کردند. رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: با عدم ارائه 
مدارک مورد نیاز از سوی راننده کامیون، خودرو به همراه کالا به انبار سازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی منتقل و پس از تخلیه، 10 دستگاه لباسشویی، 8 دستگاه کولرگازی 30 هزار، 10 دستگاه 
کولرگازی 24 هزار و 1۷ دستگاه مایکروفر کشف شد. سرهنگ قهرمانپور تصریح کرد: در ادامه نمونه 
کالاها به گمرک ارسال و کارشناسان ارزش محموله کشف شده را یک میلیارد و 840 میلیون تومان 
اعلام کردند. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: سرانجام 3 نفر در این رابطه 

دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

به همت کارشناسان اورژانس قم :

نوزاد عجول سالم به دنیا آمد
خانم باردار 32 ساله با بارداری سوم و هفته سی و ششم، به درد زایمان مبتلا شده و مشخص می شود 
که کیسه آب و زایمان نیز پاره شده است. به گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم ،پس از تماس با اورژانس 
و حضور کارشناسان فوریت های پزشکی دانشگاه علوم پزشکی قم، نوزاد که یک دختر بود به دنیا آمد.

 این گزارش می افزاید :بر اساس اطلاعات واصله حال مادر و کودک خوب گزارش شده است.

گفت:  قم  استانداری  عمرانی  امور  معاون 
طرح ساماندهی دست فروشان قم تصویب شد 
افراد  تمامی  دوازدهم خردادماه جاری،  روز  از  و 
پروتکل های  رعایت  با  می توانند  دست فروش 

بهداشتی در چهار نقطه از قم فعالیت کنند. 
ستاد  جلسه  چهلمین  در  بهشتی  محسن 
پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ 
افزود:  قم  استانداری  کرامت  تالار  در  بحران  به 
شهر  مختلف  مناطق  در  که  دست فروش هایی 
هستند با سامان دهی که صورت گرفت، ازاین پس 
بوستان  پردیسان،  مناطق  در  می توانند  فقط 
جوان، خیابان ظهور و خیابان انسجام اقدام به 
فروش اجناس و کالاهای خود کنند. وی اظهار 
داشت: مناطقی که برای این طرح انتخاب شده با 

بافت مسکونی فاصله مناسب را دارند.
همه  برای  اینکه  بابیان  قم  استاندار  معاون 
بانک  شهرداری  توسط  قم  دست فروشان 
دست فروش   500 و  تهیه  خوبی  اطلاعاتی 
روزهای  در  افراد  این  گفت:  شناسایی شده اند، 
دوشنبه، سه شنبه و جمعه از ساعت 9 تا 1۷ در 

محل های تعیین شده مجاز به فعالیت می باشند.
این  نمایندگان  مقررشده  گفت:  بهشتی 
دست فروشان به دفتر امور شهری استانداری و 
دادستانی تعهد بدهند، تا چنانچه پروتکل های 

با آن ها برخوردهای  بهداشتی را رعایت نکنند، 
لازم صورت گیرد و مجوز فعالیت نیز داده نشود.

وی خاطرنشان کرد: پلیس راهنمایی رانندگی 
نیز بحث کنترل نظم و امنیت و مسائل ترافیکی 
ادامه  بر عهده خواهد داشت. وی  را  مراکز  این 
داد: در این جایگاه هایی که دست فروشان قرار 
اجتماعی  فاصله گذاری  شوند،  مستقر  است 
باید رعایت شود و شهرداری نیز در این خصوص 
نظارت خواهد کرد. ظرفیت مراکز دست فروشی 
معاون خدمات  باشد  تَن  باید 250  قم حداکثر 
شهری شهرداری قم نیز در این جلسه با اشاره 
به اینکه ظرفیت مراکز دست فروشی قم حداکثر 
کارت های  داشت:  اظهار  باشد  تَن   250 باید 
نمایندگانشان  توسط  افراد  این  برای  صادرشده 
توزیع می شود و افرادی که اقلام غیربهداشتی، 
کهنه فروشی، پرنده فروشی و مواد غذایی فله ای 
عرضه می کنند، جایگاهی در این مراکز نخواهند 
داشت. سید امیر سامع گفت: فهرست کالاهای 
مرکز  توسط  مراکز  این  در  قابل عرضه  و  مجاز 
کالایی عرضه  غیرازآن هر  و  تهیه شده  بهداشت 
شود، از طرف کارشناسان مرکز بهداشت و نیروی 
انتظامی برخورد خواهد شد. معاون شهردار قم 
تصریح کرد: این مراکز عرضه در روزهای دوشنبه 
در خیابان انسجام، در روزهای سه شنبه در شهرک 

محله  دو  در  نیز  جمعه  روزهای  در  و  پردیسان 
سامع  برپاست.  ظهور  خیابان  و  جوان  بوستان 
یادآور شد: اطراف این محل ها محصورشده و با 

بافت های مسکونی فاصله زیادی دارند.
بیشتر حریق های قم در اطراف ریل های 

راه آهن رخ می دهد
فرماندار قم نیز در این جلسه بابیان اینکه بیشتر 
رخ  راه آهن  ریل های  اطراف  در  قم  حریق های 
می دهد خاطرنشان کرد: کنار ریل های راه آهن 
بلند  علف های  از  جاده ها  اطراف  مانند  باید 
اینکه  بابیان  حیدری  مرتضی  شود.  پاک سازی 
قالب حوادث ناگوار به علت ناآگاهی مردم صورت 
می گیرد گفت: در مورد آتش سوزی در عرصه های 
طبیعی قم نیز فارغ از عواملی مانند بارندگی که 
رشد علف های بیابانی را به همراه داشته، عدم 
آگاهی مردم نیز نقش مهمی دارد؛ ازاین رو مردم 
باید آگاه شوند و از روشن کردن آتش در طبیعت 
خودداری کنند. فرماندار قم با اشاره به اینکه با 
بخشداران و دهیاران هماهنگی لازم صورت گرفته 
استان  مراتع  از  حفاظت  برای  کامل  آمادگی  و 
وجود دارد گفت: تجهیز کردن روستاییان به ادوات 
انگیزه،  ایجاد  آن ها  در  حریق  اطفای  برای  لازم 
مراقبت  و  بار می آورد  به  مسئولیت  و  هوشیاری 

می کنند، تا آسیب کمتری ببینیم.

معاون امور عمرانی استانداری قم  خبرداد:

تصویب طرح ساماندهی دست فروشان 

دادستان مرکز استان قم از دستگیری سارقین مسلح قم و ساوه به ااتهام 
محاربه و افساد فی الارض خبر داد. 

خبر  اعلام  با  میزان  با  گفت وگو  در  غریب  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
دستگیری سارقین مسلح قم و ساوه به اتهام محاربه و افساد فی الارض، 
گفت: پس از وقوع سرقت مسلحانه از طلا فروشی در خیابان شهید بهشتی 
قم، در اردیبهشت ماه سال جاری، حسب دستور رییس کل دادگستری 
استان قم، پرونده به صورت ویژه در دستور کار دادستانی و کارآگاهان پلیس 

آگاهی استان قرار گرفت.
وی افزود: با توجه به استفاده از سلاح جنگی کلاشینکف در این سرقت و 
اقدام سارقین مسلح به تیراندازی هوایی و ایجاد رعب وحشت در بین مردم 
و همچنین سرقت سلاح کلت کمری احدی از ضابطین با تهدید مسلحانه، 
متهمین به اتهام محاربه و افساد فی الارض و سرقت مسلحانه تحت تعقیب 

قرار گرفتند.
دادستان مرکز استان قم تصریح کرد: پیرو صدور دستورات قضایی و پیگیری 
و رصد شبانه روزی مأمورین شجاع و مقتدر پلیس آگاهی قم، ردپای سارقین 

با اقدامات فنی و اطلاعاتی در بخش نوبران شهرستان ساوه استان مرکزی 
شناسایی شد و با صدور نیابت قضایی و ضمن هماهنگی با مراجع قضایی 
استان مذکور و اعزام کارآگاهان پلیس آگاهی قم، طی عملیاتی غافلگیرانه، 
تعداد شش نفر متهمین پرونده مذکور دستگیر و اسلحه کلاشینکف استفاده 
شده در سرقت به همراه کلت کمری سرقت شده و یک قبضه کلت کمری 

دیگر به همراه تعدادی فشنگ جنگی کشف و ضبط شد.
وی در ادامه بیان کرد: سارقین ضمن اقرار به سرقت مسلحانه مذکور و 
اذعان به ربودن مقداری طلاجات از وی، به سرقت های دیگر از جمله سرقت 
آبان ماه سال گذشته در خیابان 14 متری امام حسین )ع( قم و همچنین دو 
فقره سرقت مسلحانه از بانک های صادرات شهرستان ساوه نیز اقرار کرده و با 

دستور قضایی بازسازی صحنه جرم نیز صورت گرفته است.
غریب افزود: دادستانی قم برخورد قاطع با اراذل و اوباش و سارقین مسلح و 
اشرار را در دستور کار خود دارد و به پرونده فوق نیز در اسرع وقت و کوتاه ترین 
زمان در شعبه ویژه بازپرسی رسیدگی و این سارقین مسلح به سزای اعمال 

خود خواهند رسید.

دادستان مرکز استان قم خبرداد:

دستگیری سارقین مسلح قم و ساوه 
اتهام این سارقان محاربه و افساد فی الارض است


